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Mesures extraordinàries 
a Vic i Manlleu per frenar 
els casos de coronavirus
Es torna a reduir al 50% l’aforament a bars i restaurants i s’han tancat els parcs infantils
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La Generalitat ha anunciat mesures 
extraordinàries per fer baixar la cor-
ba de contagis per coronavirus a Vic i 
Manlleu. Aquestes restriccions estaran 
vigents com a mínim 15 dies i suposen, 

entre d’altres, reduir al màxim la vida 
social o limitar a la meitat l’aforament 
tant a l’interior dels bars i restaurants 
com a les terrasses. Osona continua 
sent la segona comarca catalana amb 

major risc de rebrot de la Covid-19. A 
l’Hospital Universitari de Vic hi ha 20 
pacients afectats i durant l’última set-
mana s’ha registrat una nova defunció a 
causa del coronavirus.

La roda de premsa que es va convocar aquest dijous per anunciar les noves mesures va aixecar una gran expectacióOsona lidera 
la lluita entre 
ramaders i la 
indústria pel 
preu de la llet

(Pàgines 30 i 31)

Manlleu farà un 
carril bici de 
punta a punta 
de l’avinguda de 
Roma

(Pàgina 8)

Ripoll implanta 
un sistema de 
reciclatge amb 
recompensa a 
través del mòbil

(Pàgina 9)

(Pàgines 6 i 7)

Tres anys de l’1-O, 
des de la mirada 
de les entitats 
sobiranistes

(Pàgina 39)

Comença  
el futbol
Les principals competicions 
del futbol i el futbol sala 
català es posen en marxa 
aquest cap de setmana. La 
temporada serà històrica, 
amb quatre equips osonencs 
a la Primera Catalana: Vic 
Riuprimer, Tona, Vic i Man-
lleu (a la foto). La Federació 
Catalana de Futbol ha ela-
borat un protocol d’actuació 
per frenar l’evolució de la 
Covid-19 als camps. A
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Els jugadors Jordi Puigdollers, Veli Noguera, David Busquets i Martí Soler

El grup Bon 
Preu negocia 
la compra de 
Caprabo

El grup osonenc Bon Preu 
està negociant la compra 
dels supermercats Capra-
bo, la filial d’Eroski a 
Catalunya. Bon Preu com-
peteix amb un altre ope-
rador francès per adquirir 
l’empresa fundada l’any 
1959 a Barcelona i té una 
xarxa de 320 supermercats 
a Catalunya i Andorra.

(Pàgina 33)

(Pàgines 3 a 5)

Arrenca la 
5a edició del 
Tona de Màgia, 
ajornada al mes 
de maig

(Pàgina 47)

El Voltregà i el Vic 
juguen diumenge 
el primer derbi 
osonenc de  
l’OK Lliga

(Pàgina 43)
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Visita’ns: El Sabater Manlleu

Pl. Crist Rei, 1 - ManllEu
(Església - Dalt Vila)

elsabater77@gmail.com
www.elsabatermanlleu.com

Tel. 677 45 46 01

reparació de calçat
· Fem còpies de claus 
amb xip electrònic i amb 
comandament a distància

· Canviem soles de running i 
de muntanya

· Còpies de comandaments 
de garatge

2/4/20   11:41

LES MASIES DE RODA DE TER
Pedraforca, 9 · Tel. 609 33 52 11
www.perepajarols.com · perepf@hotmail.com
TAVERTET Les Fonts, s/n· Tel. 93 856 50 83

Pere
Pajarols

Tot tipus d’obra
especialitat en construccions de 
pedra i rehabilitacions de masies 
antigues

servei, manteniment
i recanvis de grues 

de totes les marques

Abus Grúas, s.L.u.
Tel. 93 881 05 38

info@abusgruas.es
www.abusgruas.es

C. Castellar, 9
Pol. Ind. La Gavarra

08540 Centelles
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RECOMANACIONS PRÀCTIQUES 
DE SEGURETAT I SALUT LABORAL
1. REVISEU DE MANERA PERIÒDICA ELS VOSTRES HÀBITS DE TREBALL 

per detectar possibles actuacions que puguin generar riscos.

MANTINGUEU LES SORTIDES, ZONES DE PAS, 
VIES D’EVACUACIÓ I ESPAIS DE TREBALL 
sempre lliures d'objectes i líquids o substàncies relliscoses.

UTILITZEU LES EINES I EQUIPS DE TREBALL ADEQUATS 
a la feina que aneu a realitzar i per a la qual han estat dissenyades. 

RESPECTEU LES INSTRUCCIONS D'OCUPACIÓ I MANTENIMENT
i si detecteu anomalies en alguna màquina o eina durant 
el seu funcionament informeu el responsable en matèria de 
seguretat i salut laboral del centre.

UTILITZEU ELS EQUIPS DE PROTECCIÓ INDIVIDUAL 
que siguin necessaris per protegir-vos
dels riscos a què estigueu exposats:
guants, casc, protectors auditius... 

2.

3.
4.

5.
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SI HAS DE RENOVAR O SOL·LICITAR EL BO SOCIAL, 
ENDESA T’EXPLICA COM POTS FER-HO
Endesa posa a disposició de tothom qui es trobi en una situació vulnerable, un servei 
d’atenció amb més de 1.200 persones i diversos canals de contacte, per ajudar-te en tots 
els tràmits i les gestions del bo social perquè puguis optar als descomptes corresponents 
que se t’aplicaran a la factura de la llum.

Consulta tot el que Endesa fa per les persones en situació de vulnerabilitat energètica 
a endesa.com/ca

Punts de Servei i 
Oficines Comercials

energiaxxi.com/homexxi-ca 
apartat Bo social

800 760 333

APP Energía 
XXI BONO SOCIAL bonosocial@energiaxxi.com

Apartat de correus 
núm. 1167, 41080 Sevilla

Tramita la 
renovació o 
nova sol·licitud 
del bo social a:
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La Generalitat ha decidit aplicar me-
sures addicionals a Vic i Manlleu per 
frenar l’expansió del coronavirus. 
Les noves restriccions, que inclouen 

rebaixar una altra vegada l’afora-
ment de bars i restaurants o limitar 
l’activitat social, van entrar en vigor 
aquest dijous i s’allargaran com a mí-

nim dues setmanes. El Departament 
de Salut destaca que a Osona la corba 
de contagis està estabilitzada, però 
l’objectiu és “doblegar-la cap avall”.   

Salut descarta obrir espais a Osona 
perquè els positius de Covid-19 
compleixin les quarantenes
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A banda de les mesures del Procicat, els ajuntaments de Vic i Manlleu també han decidit tancar els parcs infantils

Vic/Manlleu

Txell Vilamala

Els cribratges massius a Vic i 
Manlleu han servit per esta-
bilitzar la corba de contagis 
del coronavirus, però no n’hi 
ha prou. És el missatge que 
va transmetre aquest dijous 
la Generalitat en una roda 
de premsa per detallar les 
mesures extraordinàries ja 
vigents a les dues ciutats 
d’Osona, un paquet de noves 
restriccions que s’allargaran 
com a mínim 15 dies i que 
passen per continuar redu-
int al màxim la vida social o 
limitar al 50% l’aforament 
tant a l’interior dels bars i 
restaurants com a les ter-
rasses. “A més a més de les 
dades d’alta incidència de la 
Covid-19, som a la tardor i és 
una època que ens preocupa 
molt. No n’hi prou de tenir la 
corba estabilitzada, la volem 
doblegar cap avall”, va expli-
car Teresa Sabater, gerent de 
la Regió Sanitària Catalunya 
Central, a l’hora de justifi-
car les mesures. El que de 
moment queda descartat, en 
canvi, és obrir espais a Osona 
on puguin fer la quarantena  
els positius de coronavirus 
amb dificultats d’acomplir-la 
correctament a casa seva. Tot 
i que així ho havia demanat 
l’Ajuntament de Manlleu, 
segons Sabater de moment 
no hi ha prou persones de 

la comarca que es trobin 
amb aquesta casuística i que 
ara per ara se les trasllada 
a hotels salut de Barcelona, 
malgrat que el Seminari de 
Vic està a punt per activar-
lo en cas de necessitat. Això 
deixa en standby la proposta 
que havia llançat el consisto-
ri manlleuenc d’habilitar Can 
Xaran, però l’Ajuntament 
insisteix que continuaran 
negociant perquè qui ho 
necessiti pugui realitzar el 
confinament al municipi.

Durant la roda de premsa, 
l’alcalde de Manlleu, Àlex 

Garrido, que a banda de 
Sabater va compartir taula 
amb l’alcaldessa de Vic i la 
delegada de la Generalitat a 
la Catalunya Central, tam-
bé va reiterar la petició de 
comptar amb un “escamot” 
que pugui vetllar pel com-
pliment de les quarantenes 
“porta a porta” i va anunciar 
que ha demanat al Departa-
ment d’Interior un reforç de 
Mossos d’Esquadra. I és que 
malgrat que els consistoris 
tenen clar que la figura clau 
és la dels informadors que 
transmeten les pautes bàsi-

ques de prevenció del virus 
a peu de carrer, des del con-
tacte directe i la proximitat, 
tant Garrido com Erra van 
admetre aquest dijous que en 
paral·lel són necessaris con-
trols policials. “A Vic, quan 
s’ha detectat que algú no feia 
bondat, han hagut d’actuar 
agents de la Guàrdia Urbana 
per portar-lo a casa. Malaura-
dament ens cal aquesta con-
dició de força per controlar 
la gent que no ha pres prou 
consciència”, va reblar l’al-
caldessa. També a Manlleu 
s’han detectat joves als parcs 

i pistes esportives malgrat 
que haurien d’estar confinats 
per un positiu en el seu grup 
bombolla. 

És per tot plegat que des 
dels consistoris demanen la 
corresponsabilització de la 
ciutadania per convertir la 
situació –complexa– en una 

“oportunitat” de frenar la 
Covid-19 i evitar, d’aquesta 
manera, tornar al confina-
ment total. Segons dades de 
la Regió Sanitària Catalunya 
Central, la velocitat de trans-
missió del virus es manté per 
sobre d’1 tant a Vic com a 
Manlleu, la qual cosa signifi-
ca que una part dels infectats 
pel SARS-CoV encara el pro-
paguen a més d’una persona.  

A Vic i Manlleu hi ha en actiu des d’aquest dijous noves restriccions per frenar el virus

Mesures extraordinàries
a Vic i Manlleu

Reduir l’activitat social. 
Limitar el contacte, tant 
com sigui possible, a 
les persones amb qui es 
conviu. 

L’assistència a cerimònies 
i actes religiosos queda 
restringida al 50% de 
l’aforament, igual que en 
les activitats esportives.

Cinemes, museus, sales 
d’exposicions... poden 
obrir tant a l’interior com 
a l’aire lliure amb un 70% 
de l’aforament.  

Als bars i restaurants, 
s’elimina el consum a 
la barra i es prohibeix 
allargar l’horari d’obertura 
més enllà de la 1 de la 
matinada. També es limita 
l’aforament a la meitat.

Per decisió dels 
ajuntaments, queden 
tancats els parcs infantils 
i les pistes esportives.
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Lluís Llauger, divendres passat davant la porta d’Urgències de l’Hospital Universitari de Vic

“Estem mitigant el 
problema, però de moment 
no el podem vèncer”

Vic

T.V.

Febre alta, tos, dificultat 
per respirar... La majoria 
de persones afectades pel 
coronavirus manifesten els 
mateixos símptomes, però 
també n’hi ha alguns de poc 
habituals que es repeteixen 
en més d’un pacient. Lluís 
Llauger (Mataró, 1978), 
metge del servei d’Urgències 
de l’Hospital Universitari de 
Vic, ha participat en un estu-
di elaborat conjuntament per 
una seixantena de centres 
sanitaris espanyols que iden-
tifica signes infreqüents del 
coronavirus, com la infla-
mació del cor o la síndrome 
de Guillain-Barré, perquè 
serveixin d’alerta i ajudin a 
diagnosticar la Covid-19.

L’estudi el van comen-
çar al maig, fixant-se en 
pacients atesos als serveis 
d’urgències de 62 hospitals 
espanyols entre l’1 de març 
i el 30 d’abril. D’on neix la 
necessitat de tirar-lo enda-
vant? 

El diagnòstic que havíem 
de fer les primeres setmanes 
de la pandèmia, quan no dis-
posàvem dels resultats de les 
proves PCR al cap de poques 
hores de l’atenció urgent, era 
únicament clínic, basat en 
els símptomes que ens expli-
caven els malalts. La febre, 
la tos o les nàusees, però, 
són signes molt inespecífics, 
poden tenir origen en una 
gran varietat de malalties 
víriques. Més enllà de la falta 
de gust i olfacte, per tant, 
no teníem una guia clara pel 
coronavirus. Vam començar 
a buscar bibliografia. Les 
sèries de casos dels xinesos 
ens explicaven que ells ja 
havien vist reaccions immu-
nològiques que es manifes-
taven, per exemple, amb 
símptomes neurològics, és a 
dir que plantejaven possibles 
signes del coronavirus que 
d’entrada no associaríem a la 
Covid-19.

D’aquestes comunicacions 
de casos estranys, i de la 
necessitat d’obtenir respos-
tes en moments crítics, el 
primer que en va sorgir va 
ser la xarxa de recerca que 
integren tots aquests ser-
veis d’urgències.

Exacte. De fet, no és una 
xarxa centrada exclusivament 
en la Covid-19, ja hem tre-
ballat i ens plantegem altres 

investigacions, però el primer 
repte sí que va ser identificar 
manifestacions inhabituals 
del coronavirus per ajudar els 
professionals que estàvem 
diagnosticant sense tècni-
ques microbiològiques. Ens 
plantejàvem si els casos poc 
usuals que comunicaven des 
de la Xina es donaven també 
aquí, perquè no és el mateix 
una població nord europea 
que una d’asiàtica o medi-
terrània. Com amb totes les 
malalties, hi ha peculiaritats 
tant en els símptomes com 
en el pronòstic o el maneig i 
tractament. 

Per fer-ho possible, van 
posar en comú 64.000 his-
torials clínics de pacients 
atesos a Urgències durant 
la primera onada de la pan-
dèmia. Com van assumir la 
feina de més que implicava 
tot això enmig d’un episodi 
ja de per si tan complex?

Quan ens van proposar 
participar a l’estudi, no 
vam dubtar ni dos segons. 
Conèixer la Covid-19 era 
una prioritat absoluta, 
perquè no sabíem què esta-
va passant. Els malalts es 
morien, reconsultaven al 
servei d’Urgències al cap de 
poques hores d’haver marxat 
a casa i havent empitjorat 
molt... Tots els hospitals 
estàvem despistats. Neces-
sitàvem informació. El brot 

de Wuhan es va comunicar 
tard i amb comptagotes. Un 
estudi complet agregant el 
que havia anat passant allà 
ens hauria ajudat molt a 
nosaltres, sobretot a prendre 
decisions més d’hora. 

A efectes pràctics, en què 
va consistir l’estudi?

Basant-nos en les sèries 
de casos anteriors al nostre 
brot, vam seleccionar les deu 
malalties que ens semblaven 
més comunes dins de la rare-
sa. Llavors ens vam proposar 
buscar-les entre els pacients 
que havien arribat als nos-
tres serveis d’urgències els 
mesos de març i abril i, així, 
veure si es podien associar a 
la Covid-19. 

Quines són les que han 
constatat que estadística-
ment hi van més lligades? 

La síndrome de Guillain-
Barré, que fa que el sistema 
immunitari de l’organisme 
ataqui el seu propi sistema 
nerviós; la miopericaditis, la 
inflamació del múscul car-
díac i/o el seu embolcall; i el 
pneumotòrax espontani, que 
provoca insuficiència respi-
ratòria. 

I quines han caigut de la 
llista?

Amb la meningoencefa-
litis, la inflamació de les 
meninges i l’encèfal, no vam 
trobar que hi hagués dife-
rències entre tenir o no tenir 
la Covid-19. La que sí que 
s’havia descrit que ho era i 
nosaltres no vam detectar és 
la inflamació del pàncrees. 
Això va ser una sorpresa.

Quina utilitat té haver 
identificat aquest reguitzell 
de manifestacions inusuals?

Si ens trobem enmig d’un 
brot pandèmic, o en un 
moment de repunt impor-
tant, encara que donem 
d’alta el pacient en qüestió li 
demanarem la PCR, perquè 
ara sabrem que té una pato-
logia estadísticament associ-
ada a la Covid-19.   

La gran dificultat mèdica 
que planteja el virus con-
tinua sent que els pacients 
empitjoren de cop i volta?

Sí, és la principal. Hi ha dos 
períodes a tenir en compte: 
set dies des de l’inici dels 
símptomes, després dels 
quals una part dels malalts 
es curen tot i haver tingut 
febre, tos, mal de panxa... i 
el que comença posterior-
ment si la infecció se’n va de 
mare. Aleshores ens trobem 

els pulmons molt afectats 
i una insuficiència respira-
tòria rebel als tractaments 
habituals: als fàrmacs, a 
la ventilació mecànica no 
invasiva... Fins i tot intubant 
sovint és difícil que vagi bé. 
El perquè passa això, per què 
els malalts tomben cap a una 
banda o cap l’altra, encara 
no ho sabem. La setmana 
passada va sortir una recerca 
de quatre hospitals catalans 
que ho estan investigant. Un 
cop desxifrem el mecanisme 
immunològic de la malaltia, 
sabrem qui pot ser més vul-
nerable, a qui cal detectar 
de forma precoç, qui hem 
de tenir la precaució de no 
donar d’alta malgrat estar 
relativament bé... Durant 
la primera onada, si el paci-
ent no s’ofegava i tenia uns 
paràmetres analítics prou 
correctes no l’ingressàvem. 
Desconeixíem els predictors 
de mal pronòstic.

A Urgències ara hi atenen 
menys gent en estat greu, oi?

Sí, però qui arriba greu, 
arriba greu. L’objectiu és no 
tornar a la situació del març 
i l’abril, per això pretenem 
contenir, contenir i contenir. 
L’atenció primària està fent 
una feinada impressionant en 
aquest sentit. Ara bé, quin és 
el final d’una malaltia infec-
ciosa com aquesta? Tenir la 
vacuna. Mentrestant estem 
mitigant el problema, però de 
moment no el podem vèncer. 

Del que sí que disposen 
actualment, però, és de mol-
ta més informació.

Sí, és clar. No anem tant 
a cegues. Sabem fins i tot 
quins medicaments fèiem 
servir en aquell moment que 
no hem d’utilitzar, perquè 
no milloren el pronòstic del 
pacient. 

A Urgències, durant les 
setmanes més crítiques de 
la pandèmia van deixar de 
veure-hi ictus o infarts. 
Aquestes malalties, però, no 
van pas desaparèixer...  

La gent, sobretot gran, 
estava espantada. No con-
sultava per por. Encara ara 
veiem les malalties comunes 
en estadis més avançats que 
fa un any. És un tema humà. 
Quan una cosa fa por, inten-
tes solucionar el problema 
per altres vies i, en aquest 
cas, no trepitjar l’hospital. És 
clar que al març, a l’abril o al 
maig hi havia infarts i ictus, 
però malauradament els 
pacients consultaven molt 
tard o fins i tot es morien a 
casa.

Què és el que va canviar 
més de la seva manera de 
treballar?

Quan els de la meva gene-
ració vam començar a exer-
cir, la medicina basada en 
l’evidència ja estava molt en 
pràctica, sempre es busca la 
certesa científica abans de 
procedir. El coronavirus ens 
ha portat incertesa, que és 
justament el contrari. Grà-
cies a internet i el treball en 
xarxa aquesta incertesa ha 
durat menys que la que hau-
ria pogut generar la mateixa 
patologia 25 anys enrere, 

“Al principi tots 
els hospitals 

estàvem 
despistats. Ens 

calia informació”

“L’objectiu és no 
tornar al març o a 
l’abril. Pretenem 
contenir, contenir  

i contenir”

“Encara hi ha 
gent, sobretot 

gran, espantada i 
amb por de venir 

a l’hospital”  

Entrevista a Lluís Llauger, metge d’Urgències de l’hospital de Vic
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Lluís Llauger, divendres passat davant la porta d’Urgències de l’Hospital Universitari de Vic

però també hem de tenir clar 
que parlem d’una arma de 
doble tall: la sobresaturació 
d’informació fa inassumible 
consultar tota la bibliogra-
fia sobre un tema concret. 
Per això és important que el 
Consorci Hospitalari de Vic, 
igual que el CatSalut o el 
Ministeri, fessin documents 
de consens perquè tots els 
professionals reméssim en la 
mateixa direcció. 

La setmana passada vam 
entrar a la tardor. Com la 
preveuen a Urgències?

Mantenir la sectorització 
dels possibles pacients amb 
Covid-19 és bàsic. Tenim 
equips de protecció individu-
al, boxs destinats a aquests 
malalts sospitosos... Hem de 
ser honestos i reconèixer que 
la situació és millor que al 
març. El fet que l’atenció pri-
mària estigui diagnosticant 
tant ens ha descarregat molt. 
Un dels reptes a Urgències 
és no deixar d’atendre la 
patologia comuna: no podem 
esmerçar tots els recursos en 
el coronavirus i abandonar 
els ictus o els infarts de què 
parlàvem abans.

Quina ha de ser la fór-
mula per trobar l’equilibri 
entre no saturar els serveis i 
esperar massa a consultar?

Fer pedagogia. L’única 

manera d’aconseguir-ho és 
intentar que la gent estigui 
summament informada, 
amb dades veraces i clares i 
missatges concrets de quan 
anar al CAP o a l’hospital. 
Les xarxes socials són bones 
en molts sentits, però a 
vegades et poses les mans al 
cap llegint-les. Passem una 
situació molt delicada i sen-

sible i entre tots ens hauríem 
d’acostumar a mirar les fonts 
oficials. Malgrat que també 
s’equivoquen, són les que 
disposen de tota la informa-
ció i estan ben assessorades.

Que l’atenció primària 
estigui diagnosticant tant 
ha de voler dir que Urgènci-
es no es col·lapsarà de gent 
esperant el resultat de pro-
ves PCR?

Ara mateix, només podem 
fer PCR ràpides en casos 

concrets. La resta de casos 
sospitosos ingressen a una 
planta de trànsit i quan 
tenim el resultat de l’Hospi-
tal Clínic, al cap de menys de 
24 hores, al pacient se li dona 
el flux que necessita, però 
no s’espera a Urgències. Les 
PCR ràpides són recursos 
escassos i hem de tenir seny 
a l’hora de fer-les servir. Els 
medicaments, igual. El Rem-
desivir, per exemple, abans 
de poder-lo administrar 
hem de preparar un informe 
explicant que el pacient com-
pleix una sèrie de criteris 
i qui ens autoritza a tirar 
endavant o no és el Ministeri 
de Sanitat. 

Ara fa la sensació que es 
detecten més casos asimp-
tomàtics, però ja hi eren 
durant la primera onada i 
no ho sabíem per manca de 
proves?

Sí. És evident que ara 
tenim més possibilitats de 
fer el diagnòstic microbiolò-
gic, però tampoc ens podem 
oblidar d’una de les premis-
ses de la medicina: les explo-
racions complementàries 
van després de l’entrevista 
clínica i l’exploració física 
del pacient. El primer pas és 
que contacti amb el sistema 
sanitari i se’l visiti. La prova 
no ha de ser el primer. 

“No podem 
esmerçar tots 

els recursos en 
la Covid-19 i 

deixar d’atendre 
la patologia 

comuna”

Casos positius per setmana a Osona i el Ripollès

Osona El Ripollès

25 - 31
maig

1 - 7
juny

8 - 14
juny

15 - 21
juny

22 - 28
juny

6 - 12
juliol

13 - 19
juliol

20 - 26
juliol

3 - 9
agost

10 - 16
agost

17 - 23
agost

24 - 30
agost

7 - 13
setembre

14 - 20
setembre

21 - 27
setembre

31 agost
6 setembre

27 juliol
2 agost

29 juny
5 juliol

51 41 36
19

1 8 2
21

2

31

2

50

15 12

87
70

107 3 2

108

4

114

2

134

8

204

27

174

15

183

36

390

304

24
4

Vic/Ripoll

T.V.

Osona millora, però encara 
es manté entre els territoris 
de Catalunya amb major risc 
de rebrot del coronavirus. 
Segons el portal del Departa-
ment de Salut Dades Covid, 
en set dies la comarca ha pas-
sat de 561 a 440 punts, però 
continua sent la més afecta-
da després de la Cerdanya 
(688,57). El Ripollès (31,15), 

per la seva banda, continua 
pintat en taronja i a punt de 
passar de risc moderat a baix, 
una tendència que l’equipara 
al Baix Penedès (38,90) o 
la Conca de Barberà i l’Alt 
Camp (19,25).

L’anàlisi d’on provenen la 
majoria de proves positives 
torna a situar Vic i Manlleu 
com els municipis osonencs 
on es detecten més casos de 
coronavirus, un total de 207 i 
174 al llarg dels darrers quin-

ze dies, motiu pel qual des 
d’aquest dijous s’hi apliquen 
mesures extraordinàries 
fixades pel Procicat. Durant 
l’última setmana, la comarca 
també ha registrat una nova 
defunció a causa de la Covid-
19, la quarta des que va 
començar el setembre i que 
eleva les víctimes del coro-
navirus a 384. Al Ripollès, en 
canvi, el panorama torna a 
ser completament diferent, 
ja que entre dilluns i diu-

menge passat només s’hi hau-
rien detectat quatre positius, 
tots concentrats a Ripoll.

Pel que fa a pacients amb 
SARS-CoV-2, a l’Hospital 
Universitari de Vic ara 
mateix n’hi ha 20, la mateixa 
xifra que fa set dies tot i que 
s’han donat altes i registrat 
nous ingressos. El de Sant 
Jaume de Manlleu continua 
lliure de Covid-19, mentre 
que al de la Santa Creu hi 
queda un sol malalt infectat 

N
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Millor, però encara malament

pel coronavirus. Al Ripollès, 
l’Hospital de Campdevànol 
confirma la tendència posi-
tiva de la comarca i, malgrat 
haver-hi un professional 
sanitari aïllat, des de dime-
cres tampoc hi consten per-

sones ingressades a causa 
de la malaltia. Com que l’ob-
jectiu és continuar així, el 
centre recorda a través de les 
xarxes socials que no s’hi val 
a abaixar la guàrdia, “perquè 
les dades poden canviar en 
qualsevol moment”.

75 grups escolars 
confinats a Osona

Vic/Ripoll/Moià El nom-
bre de grups escolars esta-
bles que s’han hagut de 
confinar a Osona s’enfila-
va fins a 75 aquest dijous, 
segons dades del Departa-
ment d’Educació. El muni-
cipi en què n’hi ha més 
és Manlleu, amb un total 
de 37 grups, dels quals 10 
són a l’escola Puig-Agut, 
on es va fer un cribratge, i 
10 més a l’institut Antoni 
Pous. Al darrere hi ha Vic, 
amb 13. En total afecta 15 
municipis osonencs i 34 
centres educatius. Aques-
ta setmana ja han tornat a 
classe els primers alumnes 
que es van confinar. Al 
Ripollès la xifra es manté 
en dos grups i al Moianès 
han hagut de confinar el 
primer a l’institut. 

Tot i que baixa el risc de rebrot, Osona es manté com la segona comarca de Catalunya on és més elevat 
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D’esquerre a dreta, Cèsar Lagonigro, Núria Oliva i Josep Castanyer, aquest dimecres a Vic

El Suprem va confirmar dilluns la 
condemna d’inhabilitació al presi-
dent Quim Torra per no haver des-
penjat una pancarta de suport als 

presos polítics. Coincidint també 
amb el tercer aniversari de l’1-O, 
EL 9 NOU ha reunit representants 
de les entitats sobiranistes.

Votar, ser majoria 
i empènyer des 

de la mobilització
L’ANC, Òmnium i els Advocats en Defensa dels Drets Humans valoren 

el moment actual i parlen de futur en el tercer aniversari de l’1-O

Vic

Guillem Freixa

1 d’octubre de 2017. Una 
data que va suposar un punt 
d’inflexió en el món sobira-
nista. La celebració i el resul-
tat d’un referèndum d’auto-
determinació organitzat pel 
govern de la Generalitat, i 
que va comptar amb el suport 
d’entitats sobiranistes i una 
àmplia representació de la 
societat civil, va fer arribar 
al Parlament una declara-
ció d’independència que, 
finalment, es va deixar en 
suspens. Tres anys després, 
i amb l’objectiu d’assolir la 
república catalana encara 
sobre la taula, tres entitats 
com Òmnium, l’Assemblea 
Nacional Catalana i l’Associ-
ació d’Advocats d’Osona en 
Defensa dels Drets Humans 
reflexionen, convocats per 
EL 9 NOU, sobre el camí que 
al seu entendre cal seguir 
perquè Catalunya pugui 
arribar a ser un estat inde-
pendent. 

D’aquella tardor de 2017, 
Josep Castanyer (Òmnium), 
Núria Oliva (Assemblea 
Nacional Catalana) i Cèsar 
Lagonigro (Associació d’Ad-
vocats d’Osona en Defensa 
dels Drets Humans) enyoren 
sobretot la unitat estratègica 
en l’àmbit polític per caminar 

cap a la independència, una 
força “que ara mateix no hi 
és. Ara només existeix entre 
els partits una lluita per fer-
se amb el poder autonòmic”, 
apunta Lagonigro, coincidint 
amb la idea que va apuntar el 
president Torra en el discurs 

que va fer després de la seva 
inhabilitació en què explica-
va que “un dels obstacles per 
la independència és la matei-
xa autonomia”. Amb aquest 
argument coincideix Josep 
Castanyer, que lamenta que 
en les últimes convocatòries 
d’eleccions “s’ha parlat més 
de com repartir conselleries 
i càrrecs que de fer efectiva 

una independència que el 
poble ha demanat”. 

A les portes d’una nova cita 
electoral per escollir un nou 
Parlament, Lagonigro fa evi-
dent que els últims fets “ens 
demostren que qui governa a 
Catalunya no són els catalans 
amb els seus vots” sinó “els 
poders fàctics de Madrid, 
que inhabiliten polítics i pre-
sidents com els convé”. Tot 
i això, els tres interlocutors 
tenen clar que “sempre que 
ens posin les urnes hi hem 
d’anar i fer guanyar l’inde-
pendentisme per majoria”, 
però amb un matís: “Que els 
polítics vagin tots a l’una en 
l’objectiu d’aconseguir la 
república catalana”, destaca 
Oliva. En el debat de la valo-
ració dels resultats electo-
rals, Castanyer té clar que si 
surt una majoria parlamen-
tària a favor de la indepen-
dència, “el que s’ha de fer és 
recuperar la declaració del 10 
d’octubre i fer-la efectiva”. 
Lagonigro matisa l’escenari i 
té clar que “els vots dels cata-
lans s’ha demostrat que aca-
ben a les escombraries”. Per 
aquest motiu proposa “votar 
de manera massiva i guanyar 
en primer lloc a les urnes”, i 
tot seguit remarca la impor-
tància del poble, “que s’haurà 
de mobilitzar, empènyer de 
nou la classe política com 

es va fer la tardor de 2017 i, 
aquest cop, no moure’s del 
carrer”. 

Oliva coincideix amb 
aquesta idea de fer pressió 
des de la societat civil cap a 
la classe política, i recorda 
que l’ANC “ha engegat una 
estratègia per pensar què 
fem l’endemà de guanyar a 
les urnes”. En aquest sentit, 
l’entitat treballa per aconse-
guir la unitat d’acció política 
però també perquè el sobira-
nisme tingui un pes clau en 
llocs estratègics, “com ja es 
va aconseguir en la Cambra 
de Comerç de Barcelona”. 

En tot aquest full de ruta 
que marquen l’ANC, Òmni-
um i l’Associació d’Advocats 
d’Osona en Defensa dels 
Drets Humans, la població 
hi juga un paper clau, tant 
per fer pressió a la classe 
política com per obtenir uns 
resultats concrets a les urnes 

i per mobilitzar-se fins a 
assolir l’objectiu de la inde-
pendència. Tres anys després 
del punt màxim d’ebullició 
del moviment sobiranista 
que va suposar l’1 d’octubre 
de 2017, la sensació és que 
ha aparegut el desànim i ha 
disminuït la força de la gent. 
D’una banda, condicionada 
per les pugnes polítiques i el 
no assoliment d’objectius i 
de l’altra, per la forta repres-
sió de l’Estat “que aplica el 
delicte de terrorisme davant 
qualsevol manifestant vincu-
lat a l’independentisme cata-
là”, concreta Lagonigro. 

Precisament l’existència de 
milers d’investigats per part 
de la justícia espanyola, per-
sones exiliades com la viga-
tana Marta Rovira i empre-
sonats són per aquestes tres 
entitats els grans arguments 
per continuar en l’activisme 
i no abaixar els braços, “ja 

Concentracions de 
rebuig a la decisió     
del Tribunal Suprem
Vic/Ripoll Com a conse-
qüència de la inhabilitació 
del president Torra, dilluns 
al vespre es van convocar 
concentracions de rebuig 
a la decisió del Tribunal 
Suprem davant dels diver-
sos ajuntaments d’Osona 
i el Ripollès. A Ripoll s’hi 
van aplegar un centenar de 
persones, i a la plaça Major 
de Vic van ser prop de 400. 
Un petit grup va marxar en 
manifestació tot seguit. 

“Cal fer força des 
de baix i forçar 
els polítics cap 
al camí que la 
societat vol”  

“S’ha parlat més 
de com repartir 
conselleries que 
de fer efectiva la 
independència” 
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D’esquerre a dreta, Cèsar Lagonigro, Núria Oliva i Josep Castanyer, aquest dimecres a Vic

que la societat, quan l’hem 
cridat a mobilitzar-se sempre 
ha respòs positivament”, diu 
Castanyer. Lagonigro també 
té clar que “el poble hi és i hi 
serà”, i es torna a fer seva la 
frase del president Torra de 
no deixar d’empènyer des de 
la base “i si ho fem, forçarem 
els polítics a tornar a agafar 
el camí que la societat vol”. 
Des de l’ANC, protagonista 
de les grans manifestacions 
de l’última dècada, Oliva 
reconeix que “sempre estem 
en el punt de mira i la gent 
ens demana què cal fer”, i 
comenta que en plena pan-
dèmia “cal mesurar quan 
cridar a la mobilització”. De 
ben segur que en els propers 
mesos l’actualitat política i 
judicial generarà nous esce-
naris de reivindicació, i des 
del moviment independen-
tista “esperem que sigui la 
definitiva”, conclou Oliva.

Vic

V.P.

En menys de dos anys i mig, 
el president Quim Torra ha 
fet més d’una quinzena de 
visites oficials a Osona i el 
Ripollès. Amb una mitjana 
d’una visita cada dos mesos, 
és segurament dels caps de 
govern català que més ha 
trepitjat les dues comarques 
tenint en compte el temps 
que ha ocupat el càrrec. Es 
pot dir que dilluns va tancar 
el cercle: l’últim acte que 
va fer com a president de 
la Generalitat va ser amb 
entitats que treballen pels 
drets de les persones amb 
discapacitat i la primera 
visita oficial a la ciutat de 
Vic un cop nomenat va ser 
la inauguració de l’edifici 
del centre d’atenció precoç 
Tris Tras, de la Fundació 
Sant Tomàs (13 de juliol de 
2018). Pare d’una nena amb 
espina bífida, la sensibilitat 
per aquests col·lectius l’ha 
acompanyat durant tot el 
seu mandat. Però també la 
cultura. Durant la primera 
visita a Vic, l’alcaldessa 
Anna Erra li va regalar 
el llibre Poesia completa 
del vigatà Lluís Solà i allà 
mateix va agafar el com-
promís d’assistir, sis dies 
després, a l’entrega de la 
medalla d’or de la ciutat al 
poeta i rapsode. I va complir. 
Però la debilitat de Torra 
per Lluís Solà va anar més 
enllà. A més de citar-lo en 

més d’un discurs important, 
el febrer passat en la prime-
ra reunió que va tenir amb 
el president del govern espa-
nyol, Pedro Sánchez, Torra li 
va regalar l’assaig Llibertat 
i sentit. Reflexions sobre la 
condició humana, escrit pel 
vigatà.

Al Ripollès destaquen les 
visites que va fer pel primer 
aniversari dels atemptats 
de Barcelona i Cambrils 
(16 d’agost de 2018) o 
a Campdevànol (17 de 
setembre de 2018), un mes 
després, convertint-se en el 
primer president que pre-
sidia el ball 
de la Gala. 
Allà va fer 
una mostra 
del seu sentit 
de l’humor i 
veient la coor-
dinació neces-
sària entre els 
balladors va dir que li agra-
daria comprovar “si entre les 
conselleres i consellers del 
seu govern funciona aquesta 
mateixa cohesió”. El temps 
li ha demostrat que no. Tam-
bé va visitar empreses com 
Galetes Birba, de Campro-
don, o Sodeca, i va inaugurar 
a Molló les obres de millora 
del camí de la Retirada en 
un acte ple de simbolisme.

On segurament més tro-
baran a faltar Torra és a 
Roda. En aquests menys de 
30 mesos, l’ha visitat en tres 
ocasions: la inauguració de 
l’escola Emili Teixidor (31 

de gener de 2019), la nova 
seu de la Fundació Miquel 
Martí i Pol (29 de juny de 
2019) i l’obertura del Museu 
de l’Esquerda (1 de desem-
bre de 2019). Pocs dies 
després d’aquest últim acte, 
Torra va coincidir a Santa 
Eugènia amb el llavors alcal-
de rodenc Albert Serra i va 
bromejar si li quedava algu-
na cosa més per inaugurar.

Torra va demostrar en més 
d’una ocasió el seu caràcter 
proper i cordial, i també la 
seva connexió amb els més 
petits, a qui sempre busca 
en qualsevol de les seves 

visites. Així 
ho va demos-
trar a Vic 
anant a fer 
un granissat 
a la Xixo, a 
la Fira de 
Santa Llúcia 
de Prats o 

a la de l’Avet d’Espinelves, 
i també durant el recorre-
gut oficial pel Mercat del 
Ram del 13 d’abril de 2019. 
“Venir a Vic sempre és una 
injecció de moral”, comenta-
va després de fer-se un bany 
de masses en què la gent no 
va parar de donar-li ànims i 
fer-s’hi fotos. Després de no 
saber dir que no als paradis-
tes que li van oferir ratafia, 
cervesa i cava, va deixar 
anar: “Ara no em feu sortir a 
cap balcó, que soc perillós”. 
I els que estaven al seu 
costat ja s’imaginaven un 
president al balcó de l’Ajun-

tament de Vic declarant la 
república catalana que el 
seu antecessor va deixar en 
suspens. L’estima per Vic la 
va declarar durant la Marxa 
dels Vigatans de 2019: “És 
un honor ser vigatà” i “aquí, 
a l’ermita de Sant Sebastià, 
és on va començar tot, grà-
cies per ser aquí 300 anys 
després”.

L’única vegada que ha 
hagut de sentir xiulets va 
ser poc després de la sentèn-
cia de l’1-O i per retreure-li 
que mantingués el conseller 
Miquel Buch després de 
l’actuació policial contra les 
protestes. Va ser durant la 
commemoració a Vic dels 25 
anys del desplegament dels 
Mossos d’Esquadra a Osona 
(1 de desembre de 2019). 
El famós “apreteu, feu bé 
d’apretar” que va dir als 
CDR també el va repetir als 
estudiants de la Universitat 
de Vic, en la presa de posses-
sió del rector (31 de gener 
de 2019): “No acoteu el cap” 
o la “universitat ha de ser 
un temple de reivindicació i 
lluita”.

L’última vegada que va ser 
a Osona en visita oficial va 
ser en la inauguració de les 
obres d’ampliació de l’Hos-
pital de la Santa Creu. Va 
ser el 10 de gener d’aquest 
any, un dia difícil per a ell 
perquè poc abans el Suprem 
havia decidit rebutjar sus-
pendre l’acord de la Junta 
Electoral Central que li reti-
rava l’acta de diputat.

Del granissat als llibres de Lluís Solà
Quim Torra ha tingut tirada a Osona i el Ripollès: una quinzena de visites en dos anys i mig

Quim Torra ha inaugurat diversos equipaments, ha visitat fires, entitats i empreses fent gala d’una gran proximitat amb la gent

“Venir a Vic 
sempre és una 

injecció de 
moral”
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Vols millorar la teva 
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a la teva feina?
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Manlleu farà un carril bici de punta 
a punta de l’avinguda de Roma

L’oposició celebra que s’avanci en mobilitat sostenible, però retreu al govern falta d’informació

Manlleu

T.V.

Manlleu construirà un carril 
bici que anirà de punta a 
punta de l’avinguda de 
Roma, la principal artèria 
viària de la ciutat juntament 
amb el passeig de Sant Joan. 
Segons recull el projecte, el 
vial farà 1,7 quilòmetres de 
llargada –des de l’institut 
Antoni Pous i Argila fins 
a la zona de les piscines– i 
comptarà amb dos sentits de 
circulació, igual que els dels 
cotxes, disposats a banda i 
banda de la mitgera on hi 
ha els arbres i els fanals. La 
intenció de l’equip de govern 
és aprovar la proposta aquest 
mateix octubre i licitar les 
obres abans que s’acabi el 
2020, motiu pel qual el ple 
de dimarts va validar una 
modificació de pressupost de 
85.000 euros que es destina-
ran a la construcció del carril 
i les zones d’aparcament per 
a bicicletes que està previst 
ubicar-hi. L’alcalde, Àlex 
Garrido (ERC-JfM), va des-
tacar que avançar cap a una 
mobilitat més sostenible a 
la ciutat ja formava part dels 
objectius del mandat, però 
la posada en servei del vial 
“s’ha accelerat” per la pandè-
mia de la Covid-19 i després 
que tant Osona amb Bici com 
alumnes de l’institut Antoni 
Pous i Argila insistissin en la 
necessitat de tirar endavant 
el projecte. 

La proposta que hi ha ara 
mateix damunt la taula és 
d’un carril d’un metre i mig 
d’amplada per cada sentit de 
circulació, amb un espai de 
mig metre més on es disposa-
ran els separadors i els pilons 
que permetran segregar les 
bicicletes dels vehicles a 

motor. El tram que s’execu-
tarà a curt termini enllaçarà 
l’institut Antoni Pous i Argi-
la amb les piscines i l’institut 
del Ter, però més endavant 
hi ha la previsió d’arribar 
també a l’estació de tren i 
l’avinguda Bellmunt, la qual 
cosa facilitaria l’accés als 
polígons industrials i l’escola 
Pompeu Fabra.

Al ple de dimarts, la modi-
ficació de pressupost per 
fer possible el carril bici va 
tirar endavant amb els vots 
a favor de l’equip de govern 
(ERC-JfM i JxCat), la CUP i 
el regidor no adscrit. El PSC 
es va abstenir recalcant que 
no és que estigui en contra 
del projecte, sinó que l’equip 
de govern no l’ha presentat 
a l’oposició. “S’ha actuat 
de forma unilateral, sense 
debat previ ni explicar-nos la 
proposta amb detall”, va dir 
Toni Poyato. Maira Costa, de 

la CUP, també va retreure al 
govern no disposar de més 
informació malgrat haver-
la demanat. Hi afegia, tot i 
això, que “la crisi ambiental, 
social i sanitària que estem 
vivint necessita d’aquestes 
apostes i ens sembla un pas 
endavant que calia fer”.  

Des de l’institut Antoni 
Pous i Argila, els alumnes 
de Secundària que al seu 
moment van presentar la 
petició a l’Ajuntament tam-
bé celebren que finalment 
hi hagi el compromís de 
materialitzar el carril bici. 
A ells, de fet, el projecte de 
per què és necessari el juny 
passat ja els va convertir en 
guanyadors d’un dels premis 
Joves i Mobilitat del RACC. 
Joan Mitjavila, professor del 
centre, explica que “treballà-
vem la mobilitat sostenible 
a Bèlgica en el marc d’un 
Erasmus +. Allà la gent va 

molt amb bicicleta i d’aquí 
va sorgir la idea. Els alumnes 
de l’institut van fer un estudi 
de la seva pròpia mobilitat i, 
a banda que a l’avinguda de 
Roma hi passen moltes rutes 
escolars, van constatar que 
una part d’ells mateixos esta-
rien disposats a venir cada 
dia utilitzant la bici”. 

A diferència de la ronda 
Camprodon de Vic, a Man-
lleu l’espai per a les bicicle-
tes es reservarà a la zona 
interna de la calçada. Segons 
el projecte, els avantatges 
són que es guanya en segu-
retat perquè “hi ha menys 
interferències amb les sor-
tides i entrades dels garat-
ges” i, entre d’altres, que els 
ciclistes podran servir-se de 
l’ombra dels arbres i la llum 
dels fanals de la mitgera. 

La construcció del carril 
també implicarà eliminar 
unes 25 places d’aparcament 

La nova comissaria de la 
Policia Local no serà de fusta
Manlleu

T.V.

La nova comissaria de la 
Policia Local de Manlleu fi-
nalment no serà de fusta. Tot 
i que així ho preveia el pro-
jecte guanyador del concurs 
per dissenyar l’equipament, 
a càrrec de l’estudi barceloní 
Josep Ferrano Architecture, 
l’equip de govern demanarà 
que es replantegi la proposta 
i s’opti per altres materi-
als. El regidor de Seguretat 
Ciutadana, Arnau Rovira (Jx-

Cat), ho va explicar durant 
el ple de dimarts, després 
d’haver-se reunit també amb 
els grups de l’oposició: “No 
dubtem de la paraula dels 
arquitectes, però busquem 
un edifici que pugui durar 
com a mínim 30 o 40 anys i 
no volem ser els primers a 
fer una comissaria de fusta”. 
El cost de l’equipament 
estava pressupostat entre 1,2 
i 1,4 milions d’euros, però 
caldrà recalcular-lo segons 
els canvis que incorpori el 
projecte.

Segona fase d’estudi 
sobre l’estació del 
tren de mercaderies 

Manlleu El ple de dimarts va 
aprovar una partida de 14.500 
euros per estudiar si és viable 
tècnicament i econòmica que 
es construeixi una estació a 
Manlleu per transportar mer-
caderies amb tren. La primera 
fase d’estudi, que corresponia 
a l’anàlisi de la demanda, ha 
conclòs que hi ha prou empre-
ses interessades. Tot i defensar 
el tren com a mitjà de trans-
port, la CUP va qüestionar si 
té sentit plantejar-se aquesta 
opció tenint en compte l’estat 
i manca d’inversions a l’R3.  

El recàrrec de l’IBI 
s’aplicarà a uns 300 
habitatges buits

Manlleu L’Ajuntament de 
Manlleu està acabant de 
comptar els habitatges buits 
que hi ha a la ciutat. Segons el 
regidor d’aquesta àrea, Rafa 
Cuenca, actualment en tin-
drien detectats uns 300 on no 
viu ningú des de fa almenys 
dos anys. Tal com marquen 
les ordenances aprovades 
l’octubre passat, els seus 
propietaris hauran de pagar 
un recàrrec de l’IBI que anirà 
creixent progressivament fins 
a arribar a un augment del 
50% de l’import. 

en una avinguda que cada 
dia fan servir entre 8.000 i 
12.000 vehicles. I és que tal 
com recull la proposta de 
l’Ajuntament, hi “coexisteix 
el trànsit de cotxes amb el de 
vehicles pesants” que –men-
tre l’anomenada ronda Nord 
no sigui una realitat– fan 
servir aquesta via per anar 
cap a la zona industrial de 
llevant. 
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Un ciclista a l’avinguda de Roma de Manlleu, aquest dimecres al migdia

El porta 
a porta, 
pendent del 
finançament
Manlleu

T.V.

El compromís d’implantar-
la hi és, però de moment 
Manlleu encara no té lligat 
el finançament per enge-
gar la recollida de residus 
porta a porta a partir de la 
primavera de l’any que ve, 
ja que la convocatòria de 
fons FEDER a la qual havia 
concorregut el municipi 
finalment s’ha reorientat 
per pal·liar els efectes de la 
pandèmia. Segons l’alcal-
de, l’equip de govern està 
pendent de possibles noves 
línies d’ajut de la Generali-
tat per determinar si el nou 
model de recollida arren-
carà en la data prevista, si 
cal adaptar-lo o bé s’ha de 
retardar. Al ple de dimarts 
es va donar el vistiplau 
a diferents tràmits que 
justifiquen la creació 
del servei i també s’hi va 
aprovar per unanimitat una 
moció del PSC que demana 
portar a terme un procés 
de participació ciutadana i 
una campanya de conscien-
ciació abans d’implantar el 
porta a porta, reorientar-lo 
en cas que l’Ajuntament 
no rebi els diners previstos 
d’entitats supramunicipals 
o començar fent una prova 
pilot a les indústries i 
comerços de la ciutat.   
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Agrària de Torelló

Associació de Productors de
la Patata del Bufet d’Orís

Ajuntament d’Orís
www.oris.cat

Programa 
d’Acompanyament

Socioeducatiu (PAS)
Intel·ligència

educativa
i emocional

Supervisió
i Assessorament

Escolar (SAE)
Estudi acompanyat

i supervisat

Supervisió
i Assessorament
Universitari (SAU)

Coaching i suport de
graus superiors

Educació acadèmica
i emocional

Primària, secundària i batxillerat
Àmbits: familiar, d’aprenentatges, emocional-relacional i d’oci

Un educador per cada 2 alumnes
Educadors amb una àmplia experiència

Espai Sociocultural Casa Cortada
Carrer de la Ciutat, 4 - 08500 ViC
Tel. 93 886 07 82 / 646 29 39 67
www.iungo.ventures/contact@iungo.ventures

Per a informació:
Tel. 620 359 913

araceli.fau@iungo.ventures

Institució Sociocultural Direcció pedagògica
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Ripoll inicia un sistema de reciclatge 
amb recompensa a través del mòbil

Els veïns podran escanejar els codis de barres dels envasos a canvi de monedes virtuals

Ripoll

Isaac Muntadas

L’illa de contenidors situats 
al passatge d’en Jordana de 
Ripoll, al costat del barri 
Grup Santa Maria, va ser 
l’escollida per a la posada 
en escena de Reciclos, un 
sistema de reciclatge pio-
ner creat per Ecoembes que 
incorpora la tecnologia mòbil 
i premia els ciutadans que 
reciclen. El projecte Reciclos, 
a banda de Ripoll, també 
s’ha implantat en altres 
municipis de Catalunya 
com Granollers, Igualada, 
Sant Boi de Llobregat o la 
comarca del Pla de l’Estany. 
“Es vol connectar el ciutadà 
amb el reciclatge i el con-
tenidor groc a través d’una 
tecnologia tan estesa com els 
telèfons mòbils”, explicava 
la responsable d’Ecoembes a 
Girona, Gemma Arroyo.

Des d’aquest dijous, el prop 

reciclar escanejant el codi de 
barres d’una ampolla de plàs-
tic o una llauna, “que són els 
envasos que més es produei-
xen”. A l’aplicació es poden 
veure quants envasos s’han 
acumulat al cubell virtual. 
Tot seguit, quan la bossa de 
veritat s’ha emplenat d’am-
polles, es buida al contenidor 
groc i s’escaneja el codi QR 
que hi ha al costat de l’ober-
tura. Amb aquesta acció s’ob-
tenen Reciclos (una moneda 
virtual) amb els quals es 
poden aconseguir recompen-
ses individuals relacionades 
“amb el medi ambient i un 
estil de vida saludable”, com 
entrar en el sorteig d’una 
bicicleta o per poder anar al 
parc d’Estiula Aventura, a 
Campdevànol. També es pot 
optar per donar els Reciclos 
a un projecte comú que bene-
ficiï tot Ripoll. Per exemple, 
l’acumulació de Reciclos per-
metrà posar papereres reci-
clables a les entrades de les 
escoles. El regidor i cap de 
l’àrea de Serveis al Territori, 
Joaquim Colomer (JxRipoll), 
va afegir que el municipi 
“continua apostant pel reci-
clatge” i confia que molta 
gent ho farà servir. “Els més 
petits ho veuran fer als pares 
i ho aprendran de seguida”, 
concloïa.
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Joaquim Colomer, regidor de Serveis al Territori, i Gemma Arroyo, d’Ecoembes, aquest dijous a Ripoll

d’un centenar de contenidors 
d’envasos del municipi –97 
en total– ja disposen de la 

tecnologia del sistema Reci-
clos. Per poder utilitzar-lo, 
cal donar-se d’alta a la pàgina 

web de Reciclos. Llavors, 
l’usuari s’ha de descarregar 
l’aplicació i pot començar a 

    PUBLICITAT Serveis

BOBINATGES
PERE VILALTA VERDAGUER

C. Raimon Mas, 5 - 08560 Manlleu
Tel.: 93 851 30 50  -  Fax: 93 850 70 92
e-mail: bobinatges@gmail.com

www.bobinatges.cat

Reparació i manteniment
Motors corrent altern. Motors corrent continu.
Embragatges.
Frens. Transformadors monofàsics i trifàsics.

Lloguer de motors ac/dc i transformadors

Venda de motors i recanvis
Condensadors, ventiladors, carbons, escombretes, etc.



NOTICIESNOU9EL Divendres, 2 d’octubre de 202010

La milla de 
bijuteria
Jordi Remolins

La via urbana 
més cobejada 
durant segles 
a Ripoll ha 
estat la que 
uneix la plaça 

del Monestir amb la plaça 
Gran passant per la de Sant 
Eudald. El seu potencial 
comercial i la situació 
neuràlgica al municipi 
s’ha capgirat, però, en els 
darrers anys. L’exalcaldes-
sa Teresa Jordà va dir fa 
deu anys que la milla d’or 
ripollesa s’havia traslladat 
al veí carrer Pare Colí en 
detriment del carrer Sant 
Pere. Ara s’admet que els 
dos eixos comercials més 
potents han esdevingut el 
carrer Progrés, que en una 
ocasió un santjoaní em va 
definir com el més lleig de 
Catalunya, i la carretera de 
Barcelona.

Diumenge passat uns 
nens van bombardejar amb 
ous la façana d’un edifici 
de la plaça Sant Eudald, un 
dels elements més nocius 
a l’hora d’higienitzar-los, 
i van llançar una ampolla 
d’aigua a una veïna que 
els recriminava que hi 
juguessin a pilota. Durant 
bona part de la setmana 
dos sensesostre van dor-
mir al caixer automàtic de 
l’entitat bancària que hi ha 
en aquell mateix edifici. 
I cada nit a un altre cantó 
de la plaça s’hi forma una 
muntanyola de cartons 
que haurien de recollir 
l’endemà els treballadors 
municipals però que inevi-
tablement acaben disper-
sos per l’entorn.

I jo que no sé si per sort 
o per desgràcia en soc veí, 
em pregunto si m’estic 
convertint en un reacci-
onari o bé és que ja em 
molesta tot el que tingui a 
veure amb humans.

L’ESTERNUT

Els judicis de l’àmbit penal 
encara no han tornat a Vic un any 
després del seu trasllat a Manresa

Les parts implicades busquen solucions a una situació judicial força precària a Osona
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La façana de l’edifici dels jutjats ubicat a l’encreuament del carrer Morgades i el carrer Dr. Junyent

Vic

Guillem Freixa

Les males condicions de les 
instal·lacions denunciades 
pels jutges de Manresa que un 
cop per setmana es desplaça-
ven a Vic a celebrar les vistes 
de l’àmbit penal van deixar 
fa un any la capital d’Osona 
sense aquest servei. Des de 
llavors, advocats, procuradors, 
víctimes, encausats o testi-
monis s’han de traslladar pel 
seu compte a la capital del 
Bages, ciutat que disposa de 
jutjat de l’àmbit penal propi. 
Tot i que 12 mesos després 
els judicis penals no han tor-
nat a Vic, la Conselleria de 
Justícia, l’ajuntament vigatà i 
l’Il·lustre Col·legi d’Advocats 
de Vic (ICAVic) han fet movi-
ments per intentar resoldre 
una situació judicial que a la 
capital d’Osona és força precà-
ria. Una de les més destacades 
és la creació d’una Comissió 
Especial del Jutjat Penal, que 
ha treballat per buscar una 
solució ràpida a la condició 
indispensable que posa el 
TSJC per tornar a fer judicis 
penals a Vic, i que no és altra 
que oferir “un espai sense 
greus deficiències funcionals 
i de seguretat com les que 
presentava l’anterior local”. 

En aquest sentit, a sobre de 
la taula hi ha dues opcions 
força avançades: d’una banda, 
l’ampliació de l’actual edifici 
judicial del carrer Morgades 
connectant-lo per dins amb la 
Casa Serra i Moret. Aquesta 
intervenció a l’antiga comis-
saria de la Guàrdia Urbana 
de Vic hauria de començar el 
gener de 2021. De l’altra, i en 

paral·lel, es treballa amb la 
Generalitat per tramitar l’ex-
pedient del nou jutjat penal 
situat en un local de la ronda 
Camprodon, unes obres pre-
vistes de cara a l’últim trimes-
tre de l’any que ve. Els dos 
nous espais serien clau “per 
tenir unes oficines i instal-
lacions a punt” per quan arribi 
l’autorització des de Madrid 
perquè Vic pugui tenir jut-
jats penals propis, un tràmit 
del qual fa anys que s’espera 
resposta, explica l’advocada 
i regidora vigatana Susagna 
Roura. Per tal d’avançar en els 
projectes anteriorment des-
crits, des de l’Ajuntament de 
Vic comenten que en les pro-
peres setmanes hi ha prevista 
una trobada a tres bandes 
proposada pel degà de l’ICA-
Vic, Rogeli Montoliu, i en què 
hi participaran l’alcaldessa de 

Vic, Anna Erra; la consellera 
de Justícia, Ester Capella, i el 
mateix Montoliu. 

A banda dels assumptes més 
immediats a resoldre, Roura 
no amaga que en un horitzó 
“a mitjà termini” seria molt 

positiu crear un Palau de Jus-
tícia a Vic: “Primer s’hauria de 
trobar un lloc adient i després 
que la Generalitat ho pugui 
construir. L’alcaldessa i la 
consellera en parlen, però no 
seria immediat”. Un Palau de 

Justícia permetria concentrar 
en un mateix punt tota l’acti-
vitat del partit judicial de Vic, 
i si és de nova construcció, 
milloraria unes instal·lacions 
–les del carrer Morgades– for-
ça envellides i poc funcionals 
per l’activitat que s’hi fa. 

A Vic, més enllà de l’estat 
de les instal·lacions judicials, 
un dels problemes més recur-
rents és la volatilitat dels 
seus jutges, que en la majoria 
dels casos hi estan de pas a 
l’espera de trobar destins 
que els són més atractius. 
Aquesta última setmana, per 
exemple, dels cinc jutjats de 
primera instància i instrucció 
que hi ha a la capital d’Osona, 
tres no tenien jutge assignat. 
Cada cop que hi ha canvi de 
jutge, els processos engegats 
es demoren, amb el problema 
que comporta per les parts.

Els jutges no es 
consoliden a Vic. 
Ara mateix hi ha 

tres de les cinc 
places vacants 

L’oposició va denunciar que no hi havia pogut participar massa

Llum verda al pla de xoc econòmic, 
social i turístic de Campdevànol

Campdevànol

Isaac Muntadas

Campdevànol va donar llum 
verda a una modificació del 
pressupost per poder dotar de 
recursos econòmics el pla de 
xoc econòmic, social i turístic 
del poble. La mesura es va 
aprovar en el ple telemàtic de 
dimecres i va comptar amb el 
suport de JxCampdevànol i la 

CUP i l’abstenció d’ERC, que 
va criticar el procés d’elabora-
ció del pla.

El regidor de Serveis Econò-
mics, Lluís López (JxCat), va 
destacar algunes de les parti-
des per pal·liar els efectes de 
la Covid-19, com per exemple 
37.000 euros destinats a sub-
vencions per al petit comerç 
i les petites empreses; 16.000 
en ajudes per a afers socials, 

o 10.000 euros per al control 
presencial a la piscina i per 
demanar cita prèvia. D’altra 
banda, prèviament s’havi-
en destinat 33.000 euros a 
controlar els accessos del 
Torrent de la Cabana i 9.000 
per gestionar expedients. En 
total, més de 100.000 euros, 
tot i que això “no s’acaba aquí 
i hem de treballar per arribar 
a més gent”. Tots aquests 

diners s’han extret d’algunes 
partides que no tindran des-
peses, com la de la Biennal 
del Metall, el programa de 
fires i mercats, un aplec per 
una activitat cultural o la fes-
ta major (50.000 euros només 
en aquest darrer cas).

El portaveu d’ERC, Toni 
Riera, va justificar l’absten-
ció pel fet que “vam deixar 
clar en el ple de juny que hi 
donaríem suport si es creava 
una comissió amb tots els 
grups per treballar-hi con-
juntament”. A més, el regidor 
republicà va criticar que 
s’haguessin assabentat de 
les modificacions pressupos-
tàries a la darrera comissió 
informativa i que només 

havien fet reunions “infor-
mals”. López es va sorprendre 
de l’afirmació assegurant 
que s’havien reunit en qua-
tre ocasions. “No sé si voleu 
una catifa a l’entrada”, va 
ironitzar. Segons el regidor 
de Junts, van estar treballant 
en un primer esborrany que 
els va proporcionar i “no 
hi ha hagut retorn després 
d’aportar-vos el pla de xoc”. 
La regidora de la CUP, Mari-
ona Baraldés, va estar en la 
línia de Riera i va afegir que 
les reunions prèvies “eren 
un buidatge de dades amb el 
llistat de comerços que eren 
susceptibles de rebre ajudes” 
i que no se’ls va incloure en la 
redacció del pla. 



NOU9EL PUBLICITAT

No deixis escapar 
aquest lot!

LOT AMB:
1 Pot de tomàquet fregit SOLÍS, 725 g (1,35 €/u.) 
1 Paquet d’arròs MONTSIÀ, 1 kg (1,39 €/u.)
1 Paquet de tonyina clara en oli de gira-sol CALVO, 3 u. x 52 g (2,75 €/u.) 
1 Paquet de cervesa ESTRELLA DAMM, 12 u. x 250 ml (6,72 €/u.)

lot
estalvi

18 Prohibida la venda de begudes 
alcohòliques a menors d’edat.

7’99
€/lot

€/lot12’21
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La construcció i posada en funciona-
ment del tram de l’Eix Transversal 
entre Vic i Girona el setembre de 1995 
oferia a la població un vincle directe 

per carretera entre dos territoris que 
eren propers a sobre del mapa però 
vivien molt allunyats en el seu dia a 
dia. Un cop inaugurada la via, els flu-

xos de persones i mercaderies han 
demostrat, sobretot a partir del des-
doblament, que l’aposta per la trans-
versalitat era encertada.

Una connexió consolidada
El tram de l’Eix Transversal entre Vic i Girona arriba als 25 anys convertit en una infraestructura viària clau  

per al desenvolupament econòmic i social d’Osona i les comarques gironines
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Vic

Guillem Freixa

El 27 de setembre de 1995 la 
comunicació entre Osona i les 
comarques gironines va viure 
un punt d’inflexió. S’estrena-
va el tram entre Vic i Girona 
de l’Eix Transversal (C25), 
una via que tal com recorda 
l’aleshores alcalde de la ciu-
tat dels quatre rius, Joaquim 
Nadal, “va permetre que dos 
territoris que es donaven 
l’esquena ara es donin la mà 
cada dia”. La mostra més clara 
de la consolidació d’aquest 
vincle, que ara arriba al quart 
de segle de vida, són d’una 
banda les xifres: la via va 
assolir els 11.000 vehicles 
diaris de mitjana, però es 
va estancar entre el 2007 i 
el 2013, quan les obres de 
desdoblament van coincidir 
amb el punt àlgid de la crisi 
econòmica. Els dos carrils per 
sentit van permetre reforçar 
la seguretat del tram entre 
Vic i Girona, i també multipli-
car-ne l’ús. De fet, en els cinc 
últims exercicis la tendència 
s’ha mantingut a l’alça i s’han 
assolit xifres rècord amb 
17.720 vehicles de mitjana 
diària el 2019, segons dades 
facilitades per l’empresa con-
cessionària Cedinsa.

Des de la delegació d’Oso-
na de la Cambra de Comerç, 
el president, Pere Antentas, 
qualifica el tram de l’Eix cap a 
les comarques gironines com 
una inversió “ben pensada i 
molt ben aprofitada”, sobre-

tot després del desdoblament. 
En els àmbits comercial i eco-
nòmic, Antentas té clar que 
la carretera ha permès “obrir 
mercat a Girona a molts nego-

cis osonencs, i també a l’inre-
vés”, i remarca que no només 
n’ha tret profit la indústria 
agroalimentària “sinó que per 
exemple el sector serveis tam-

bé se n’ha vist afavorit”. 
Si en l’àmbit econòmic hi 

ha satisfacció, en el vessant 
social el tram de l’Eix entre 
Vic i Girona també ha suposat 

una porta a noves oportuni-
tats. A Espinelves, el poble 
més proper a la carretera de 
tot el recorregut, la millora 
de la connexió els ha permès 
superar recentment els 200 
habitants, i com explica l’al-
calde, Joan Manel Claveria, 
“s’ha pogut fer un canvi gene-
racional”, que ha tingut com 
a conseqüència la reobertura 
de la llar d’infants. La via 
també és molt utilitzada pels 
osonencs per desplaçar-se a la 
Costa Brava durant els mesos 
d’estiu, o per persones que 
hi passen a diari per motius 
laborals.

Amb l’evidència que la car-
retera és útil i que s’han con-
solidat els fluxos de persones 
i mercaderies, en un calaix 
hi espera el projecte del tren 
transversal, promogut pel 
govern tripartit l’any 2005. 
Des de Vic, l’alcaldessa Anna 
Erra recorda que la C-25 “ha 
estat cabdal per convertir Vic 
en ciutat del coneixement i 
del progrés econòmic”, i té 
clar que afegir una connexió 
ferroviària “milloraria molt 
més la qualitat de les perso-
nes que vivim en els territoris 
connectats”. Conscient que 
l’Estat “demora una vegada 
rere l’altra la millora de l’R3”, 
Erra no es vol resignar a con-
siderar utòpic el projecte del 
tren transversal “i sempre 
estarem disposats a parlar-
ne”. Des de fa un quart de 
segle, no només el riu Ter lli-
ga Osona amb les comarques 
gironines.

Dotze inauguracions 
parcials de l’Eix en 4 
anys de construcció

Vic Al llarg dels 160 qui-
lòmetres que cobreix l’Eix 
Transversal entre Cervera 
i Caldes de Malavella, i 
durant els 4 anys que van 
durar les obres, es van 
realitzar 12 inauguracions 
de trams parcials de la via. 
Aquest fet va aixecar polse-
guera política, i per exemple 
en l’estrena del tram Vic-
Girona, ERC va acusar CiU 
de fer campanya davant els 
comicis al Parlament del 
novembre de 1995.
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Ricard Mercader és professor i viu a Girona

“Sense l’Eix desdoblat seria 
impensable treballar a Vic”

Vic

G.F.

Aquest és el setè curs que el 
palamosí Ricard Mercader 
és professor de llengua i 
literatura catalana a l’Es-
corial. Un cop acabada la 
carrera va començar a fer 
activitats extraescolars a 
l’escola Vedruna de Girona, 
“i com que hi ha vincle entre 
centres, va sortir una plaça a 
Vic i me la van oferir”. Sense 

pensar-ho la va acceptar, tot 
i que la logística del seu dia 
a dia no semblava fàcil: és 
de Palamós, treballa a Vic i 
aleshores jugava a futbol a 
Figueres: “Vaig creure oportú 
fer de Girona el meu centre 
d’operacions”. 

Des de la capital del Giro-
nès, Mercader es desplaça 
cada dia fins a Vic a través de 
l’Eix per fer classes als alum-
nes d’ESO i Batxillerat, un 
desplaçament que considera 
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Mercader, aquest dimecres a punt de sortir en direcció a Girona des de Vic

sable treballar a Vic”. Entre 
els aspectes que considera 
més importants del tram que 
fa a diari hi ha la fluïdesa del 
trànsit, “ja que al tenir sem-
pre més d’un carril per sentit 
els camions ni es noten”.

Clar exemple del vincle 
que s’ha generat entre els 
dos territoris, Mercader 
apunta que no tanca la porta 
a quedar-se a Vic, “però ara 
mateix l’Eix i viure a Girona 
em permet mantenir un 
equilibri entre la meva vida 
laboral, familiar i esportiva”. 
Precisament el món del fut-
bol –ara juga a Peralada– li 
permet confirmar que els 
osonencs “ara també tenen 
més tirada cap als equips 
gironins”.  

“còmode”, si bé és cert que 
sempre l’ha fet amb la car-
retera desdoblada: “Els com-

panys de feina m’expliquen 
que abans era un calvari. Sen-
se l’Eix desdoblat seria impen-
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Jordi Serrat, aquest dijous a l’accés a l’Eix al seu pas per Calldetenes després d’acabar les classes de la universitat

Jordi Serrat és professor a la UVic

“He viscut de molt a prop 
tota la història d’aquest tram”

Vic

G.F.

Des de fa 15 anys, el profes-
sor Jordi Serrat fa el recor-
regut entre Sant Gregori 
(Gironès) i Vic per despla-
çar-se a la capital d’Osona i 
impartir classes de periodis-
me a la Facultat d’Empresa 
i Comunicació de la UVic-
UCC. La seva història amb la 
carretera, però, es remunta 
des dels orígens de la C-25, 
“ja que com a periodista del 
diari Avui a Girona en vaig 
fer molt seguiment perquè 
era una obra emblemàtica”. 
Precisament una de les 
escenes que li ve a la ment 
quan pensa en l’Eix “són les 
moltes inauguracions que es 

van fer per cada tram que es 
posava en funcionament”.

Com a usuari Serrat tam-
bé pot desgranar molt bé 
l’evolució del traçat, ja que 
hi ha circulat amb el format 
original, en obres i ara des-
doblat: “El període d’obres 
va ser molt dur per als qui 
el fèiem cada dia”, recorda, 
i assegura que les interrup-
cions “eren constants. Mai 
sabies quant trigaries a fer 
el recorregut”. Ara, “amb 
cinquanta minuts soc a lloc”, 
i destaca que el tram entre 
Vic i Girona “és ràpid, segur 
i fins i tot plàcid gràcies al 
paisatge que l’envolta”.

Com a anècdota, més 
enllà de les nevades que 
cada any enfarinen les cotes 

més altes de la carretera i 
compliquen una mica la cir-
culació, Serrat explica que 
venint a treballar a Vic “he 

descobert molts companys 
de Girona que no ho sabia 
i també treballen a Osona”. 
A la mateixa Universitat de 

Vic s’hi troben altres casos 
com Jordi de San Eugenio 
o Marina Geli, “entre molts 
d’altres”. 
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La manlleuenca Maite Roma, aquest dimecres a la tarda amb un cotxe de l’empresa on treballa

Maite Roma va cada dia a Santa Coloma

“És de bon conduir, és segur 
i el paisatge és preciós”

Manlleu

G.R.

La manlleuenca Maite Roma 
passa per l’Eix Transversal 
cada dia feiner des de fa 
21 anys. Hi està al voltant 
d’una hora i mitja, entre 
anar i tornar de Santa Colo-
ma de Farners. Treballa a 
l’empresa Vollrath Pujadas, 
d’origen manlleuenc, que 
es va traslladar a la capital 
de la Selva el novembre de 
1999. Des de llavors surten 
diversos cotxes de treballa-
dors que fan aquest trajec-
te, explica Roma. A l’inici, 
explica, eren més, però ara 
en són sis o set, diu. Tot i 
el trasllat de seu, comenta, 
prefereix fer l’Eix: “Quan 

ens van dir que ens traslla-
daven esperàvem que no fos 
a Barcelona ja que a la C-17 
el trànsit és pitjor”. Des de 
llavors ella comparteix vehi-
cle amb altres companys de 
municipis veïns, encara que 
darrerament, a causa de la 
pandèmia, eviten compartir 
cotxes, a banda que combi-
nen la feina presencial i el 
teletreball. Fer el trajecte 
també els serveix “per fer 
la xerradeta i conèixer-nos 
més”.

Roma recorda com un 
enrenou els anys en què 
es van fer les obres de des-
doblament: “Vam haver de 
tenir paciència, sobretot en 
els trams en què hi ha ponts 
que els tallaven i havíem de 

marxar d’hora per arribar 
a temps”. A banda d’això, 
només s’han trobat enrenous 
amb algunes nevades en què 

han hagut de buscar rutes 
alternatives. Abans del des-
doblament era poc segura, hi 
passen molts camions i veies 

avançaments perillosos”. Ara 
considera que “és de bon 
conduir, és segura i el paisat-
ge és preciós”. 
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Comunica que per error d’impremta 
queden anul·lades totes les 

participacions del núm.
43689 entre la 0001 i la 2250,
ambdues incloses, per al sorteig 
de la loteria de Nadal del proper 

22 de desembre de 2020. 
Perdoneu les molèsties.

aFMMO, Associació de Familiars
de Malalts Mentals d’Osona
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Fabiana Palmero, aquest dijous a l’encreuament del parc Balmes, la rambla del Bisbat i el passeig de la Generalitat 

La regidora d’Urbanisme i Mo-
bilitat de Vic, Fabiana Palmero, 
valora en aquesta entrevista el 
funcionament dels canvis de cir-

culació a la ronda Camprodon 
i explica els que es faran en els 
propers mesos a la resta de car-
rers de la ciutat.

“És bon símptoma que 
es vegin més vianants a 
la ronda Camprodon”
Entrevista a Fabiana Palmero, regidora d’Urbanisme i Mobilitat de Vic 

Vic

Víctor Palomar

Deixant de banda el corona-
virus, en aquest inici de curs 
a Vic del que més s’ha parlat 
és de trànsit. Reduir de qua-
tre a dos els carrils per a cot-
xes a la ronda Camprodon 
era una aposta arriscada?

Fa temps que estem tre-
ballant en el projecte d’una 
ciutat més saludable i per 
aconseguir-ho hem d’apostar 
per altres mitjans de trans-
port alternatius. Teníem des 
de fa anys la demanda dels 
veïns de la ronda Camprodon 
de reduir el trànsit i millo-
rar la qualitat de l’aire. Vam 
considerar que era una bona 
oportunitat, també perquè 
coincidia amb la Setmana de 
la Mobilitat, de fer aquest 
experiment de reduir els 
vehicles a motor i potenciar 
els desplaçaments en bicicle-
ta i, sobretot, a peu.

Han passat uns dies i ja 
deuen tenir dades per saber 
si ha funcionat o no i si serà 
així definitivament.

N’hem anat recollint, però 
encara no les tenim totes. El 
que tenim són impressions 
i aquestes són positives. Hi 
ha hagut una reducció de 
vehicles motoritzats i no hi 
ha hagut col·lapses, a excep-
ció d’algunes hores i dies 
puntuals. Ara el que hem de 
fer és que la gent agafi més 
la bicicleta. En els moments 
d’entrar a l’escola sí que n’hi 
ha, però hem de fer que sigui 
més extensiu. Està clar que 
hi ha més vianants per la ron-
da Camprodon, molta gent 
ha optat per portar els nens a 
l’escola a peu i això és un bon 
símptoma.

Pot ser que ara, per les 
limitacions a la ronda Cam-
prodon, aparegui la neces-
sitat de fer el vial del Puig 
dels Jueus que va quedar 
aparcat al POUM?

Està sobre la taula. Vic 
lidera un projecte de ciutats 
saludables amb altres vuit 
ciutats europees i el nostre 
pla d’acció a la ciutat es foca-
litza en la zona del Puig dels 
Jueus. Parlem dels accessos, 
els usos que li volem donar, 
com mantenir la biodiver-
sitat... i la construcció o no 
d’aquest vial serà un altre 
punt del debat. En aquest 
grup local hi ha tots els grups 
polítics de l’Ajuntament de 
Vic, l’associació de veïns i 
l’Hospital. Nosaltres veiem 

clar que aquest vial hi ha 
de ser, ho vam estudiar al 
POUM, però el vam des-
dibuixar del text final per 
aconseguir un acord polític 
que pensàvem que era impor-
tant en aquell moment. Ara, 
quan s’hagi de redactar el pla 
especial, amb la correspo-
nent participació ciutadana, 
es decidirà si es fa o no el 
vial, i com es fa.

Van anunciar la voluntat 
de convertir Vic en una 
ciutat 30, això vol dir que a 
gairebé tots els carrers no 
es podrà superar aquesta 
velocitat. Hi ha data?

Estem esperant la senya-
lització. Durant aquest mes 
ens n’arribarà una part i tots 
els carrers passaran a ser de 
màxim 30 quilòmetres per 
hora. També estem intentant 
si legalment podríem fer al 
revés: dir que és una ciutat 
30 i senyalitzar només les 
excepcions, com podria ser 
l’avinguda dels Països Cata-
lans. Esperem que d’aquí a 

un mes comencem a senyalit-
zar els carrers.

Com es controlarà que es 
respecti?

Es faran controls. L’experi-
ència de la rambla Hospital 
i la rambla Sant Domènec 
ens diu que al principi costa 
respectar-ho, però ara sí que 
els cotxes van a 30 per hora 
en aquestes vies. De mica en 
mica hem d’anar entenent 
que si no és necessari no cal 
agafar el cotxe. Tenim una 
ciutat que es pot travessar a 
peu en 15-20 minuts, no cal 
arribar amb el cotxe a tot 
arreu. Aquesta reducció a 30 
quilòmetres per hora implica 
menys contaminació i també 
anar persuadint que agafar 
el cotxe és feixuc. També és 
cert que hi ha qui no pot anar 
a peu i també treballem per a 
aquesta gent. 

Van anunciar la creació 
d’una illa verda al costat 
del riu, convertint en espais 
per a vianants les rambles 
del Bisbat i dels Montcada. 
Quan es farà?

Abans de finals d’any es 
tancarà el pas de vehicles. 
Les mesures i la urbanització 
que farem ara seran provi-
sionals perquè no tindrem 
els diners per invertir en 
la reforma definitiva fins a 
finals de l’any que ve. Ara 
estem esperant el semàfor de 
control perquè aquests car-
rers passin a estar tancats als 
vehicles i només hi puguin 
entrar els veïns. Volem crear 
una gran rambla verda al 
costat del riu, amb les adobe-
ries, la nova biblioteca i fins 
arribar a l’Atlàntida. Creiem 
que serà una millora per a 
aquesta zona de la ciutat. 

Totes aquestes mesures 
aniran acompanyades d’una 
bona xarxa de carrils bici 
per la ciutat?

El pla de la bicicleta està 
aprovat de fa temps i ja 
estem fent accions recoma-
nades en aquest pla. Inde-
pendentment de grans plans 
i projectes, des de Serveis 
de l’Ajuntament es treballa, 
diria que diàriament, per 
millorar carrils bicicleta. Ho 

hem estat fent al carrer Pare 
Gallissà, a la plaça de l’Esta-
ció, als barris del sud... 

Una altra de les accions 
que van en aquesta línia és 
la reforma del carrer Major 
de Sentfores-La Guixa, que 
passarà a ser d’un sol car-
ril amb pas alternatiu. Els 
veïns de Santa Eulàlia estan 
recollint firmes en contra.

Des de fa molt temps els 
veïns reclamen un carrer 
pacificat i no una travessera 
pel mig del poble com és 
ara. És lògic. La solució més 
adient que es pensa des de 
la Diputació, i amb el suport 
de l’Ajuntament, és conver-
tir el carrer Major en un sol 
carril amb pas alternatiu. 
S’està dimensionant el tema 
perquè el que es farà és sen-
zillament posar un semàfor 
que regularà els cotxes que 
van en un sentit i en un altre 
de forma alternativa. Farem 
la prova de com funciona 
aquest semàfor, que, a més, 
té un sensor que sap quan 
hi ha cotxes. Per tant, no hi 
haurà una regulació sempre 
igual del temps, dependrà  
dels cotxes que van en un 
sentit i en un altre. Entenc 
que cada ajuntament vet-
lla per les seves creences i 
defensa el que vol. Des de 
l’Ajuntament de Vic defen-
sem un poble de la Guixa 
amb el trànsit pacificat.

No seria més fàcil cons-
truir una variant?

Jo no ho veig més fàcil. 
És molt més car i l’impacte 
ambiental que podria tenir 
s’hauria d’estudiar amb 

rigor. Ho vam desdibuixar 
del planejament perquè pen-
sem que és una inversió des-
comunal i que la Generalitat 
no la farà. En tot cas seria a 
llarg termini i mentrestant 
necessitem altres mesures 
urgents i per això es farà 
aquesta prova pilot. També 
vull recordar que per anar a 
Muntanyola ja hi ha un accés 
per la C-17. 

Anem parlant de mobili-
tat sostenible i salut de les 
persones i pels carrers de 
Vic hi ha un bus urbà amb 
un intens fum negre que no 
va gens en aquesta línia.

El transport urbà de Vic és 
una concessió fillola d’una 
que té la Generalitat amb 
aquesta empresa [Sagalés]. 
Nosaltres volem decidir què 
necessitem i per això estem 
treballant en una nova con-
cessió independent de la 
de la Generalitat per d’aquí 
a dos anys. Això és a mitjà 
termini, però mentrestant 
l’Ajuntament ha comprat 
un bus híbrid, que estarà en 
circulació com a molt tard 
a finals d’aquest mes, i que 
substituirà el que té proble-
mes de fums. I per a l’any 
vinent hi ha prevista una 
inversió per a un altre bus. 
La voluntat inicial era que 
l’empresa concessionària es 
cuidés de canviar els busos, 
però com que li queda poc 
per acabar la concessió i 
amortitzar aquesta inversió 
implicava ampliar un con-
tracte que no estem d’acord 
de com està fet, hem optat 
per això. Els busos els subro-

“La majoria de 
carrers de Vic 

passaran a ser de 
menys de 30km/h 
d’aquí a un mes” 
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ExposiciÓ i vEnda dE productEs artEsans
Formatges, embotits, mel, pa, coques, cervesa,

joies, complements, bijuteria, joguines,
treballs en ganxet, espelmes, etc.

paradEs dE comErciants
i Entitats dEl Bisaura
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Fabiana Palmero, aquest dijous a l’encreuament del parc Balmes, la rambla del Bisbat i el passeig de la Generalitat 

garem perquè els faci servir 
l’empresa i quedaran com 
a part del futur contracte 
de serveis o concessió que 
farem amb el nou concurs.

El vial per a vianants i 
bicis que es va anunciar que 
es faria entre Vic, Gurb i 
Manlleu pel costat de l’ac-
tual carretera en quin punt 
es troba?

La Diputació ens ha dit 
que a finals d’any tindrà el 
projecte, després l’haurem 
d’aprovar i la Diputació hau-
rà de contractar l’obra.

L’oposició els acusa d’ha-
ver-los amagat informació 
en la venda del Seminari 
Vell.

Des de la redacció del 
POUM que estem discutint 
què fem amb aquest edifici, 
situat en un punt estratègic 
de la ciutat i que ha estat 
desocupat durant molts 
anys. Tots els intents de 
donar-li un ús no s’han aca-
bat materialitzant. L’Ajun-
tament no té capacitat per 
tenir més edificis patrimo-
nials, perquè estem fent la 
biblioteca, hem comprat les 
adoberies i no podem anar 
comprant el que els altres 
no volen. Es va decidir que 
se subhastava perquè algú 
li doni un ús i aquest ús és 
importantíssim per a aques-

ta zona de la ciutat. Estem 
parlant permanentment de 
centres històrics abandonats 
i nosaltres no el volem així. 
En aquesta zona l’edifici té 
un impacte molt gran, hem 
obert una subhasta, ha sortit 
una oferta per comprar a un 
preu que és la valoració que 
es va fer tècnicament i, per 
tant, estem contentíssims. I 
també perquè això sigui un 

pol per a aquesta zona de 
la ciutat, que no volem que 
s’acabi degradant. 

I que en paral·lel es faci 
un aparcament soterrat 
al davant, al parc Maria 
Àngels Anglada...

No hi ha res estrany. El 
pàrquing es farà amb una 
concessió administrativa. 
L’Ajuntament no es ven 
aquest subsòl sinó que vol 
que es faci un aparcament, 
no només per donar suport 
a l’activitat que s’hi faci [a 
l’edifici del Seminari Vell], 

sinó a tots els veïns. A més, 
no generarà una circulació 
excessiva de cotxes perquè 
estem treballant en un pro-
jecte de ciutats intel·ligents 
i, amb el suport de la Dipu-
tació, instal·larem senyalit-
zació en temps real de l’estat 
d’ocupació dels aparcaments 
del centre. No hi haurà cot-
xes buscant aparcament sinó 
que quan entris, en punts 
estratègics, sabràs on hi ha 
lloc per aparcar i on no. Cre-
iem que és un encert haver 
aconseguit donar un ús a un 
edifici que ha estat una zona 
morta durant més de vint 
anys. 

Com està el projecte de 
la pota sud, que preveia 
connectar la C-17 amb l’Eix 
Transversal pel sud de Vic?

Tenim clar que aquesta 
carretera no la volem i ho 
defensem tots els grups polí-
tics de l’Ajuntament de Vic. 
No ens han tornat a convocar 
a cap altra reunió i estem 
esperant les alternatives que 
ha de proposar la Generali-
tat. Aquí hi ha un pols amb 
la resta d’ajuntaments veïns 
perquè ells sí que conside-
ren que aquesta pota sud 
és necessària. Per nosaltres 
no ho és i no volem tancar 
la ciutat de Vic dins d’unes 
rondes.

“La venda del 
Seminari Vell 

servirà per evitar 
la degradació 

d’aquesta zona”

    PUBLICITAT Serveis
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Portada de Nadal
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1. El premi no pot declarar-se desert.
2. Les obres, fetes per persones nascudes

o residents a Osona, el Ripollès, el Vallès
Oriental o el Moianès, a partir de 16 anys,
hauran de ser originals i no premiades en
cap altre concurs.

3.	 El tema és lliure.
4. L'obra premiada serà impresa en qua-

dricromia sota el logotip o capçalera del
periòdic.

5. Cada participant podrà concursar amb una
sola obra de format 31,5 cm d'alt x 24,5 cm
d'ample, muntada sobre bastidors o suport
rígid.

6. Les obres es presentaran sense signar.
Hauran de dur un lema escrit al dors, lema
que també constarà a l'exterior d'un sobre

clos, a l'interior del qual figurarà el nom,
cognoms, adreça, telèfon i edat de l'autor
de l'obra. A cada participant se li lliurarà
un resguard que exhibirà en el moment de
retirar la seva obra si aquesta no ha estat
seleccionada per ser exposada. Les obres
exposades es podran recollir a finals de
març del 2021. Més enllà d'aquest termini,
PREMSA D'OSONA, SA considerarà que
les obres no retirades queden de la seva
propietat.

7.				El jurat qualificador serà fet públic el mateix
dia del veredicte del concurs.

8. L'obra premiada quedarà propietat de
PREMSA D'OSONA, SA. Aquesta es reser-
va el dret de fer un tiratge especial de
l'obra premiada i signada pel seu autor.

9. 			El termini d'admissió de les obres acabarà
el dia 20 de novembre de 2020, a les 7 de la
tarda. Caldrà lliurar-les a les oficines d'EL 9
NOU, els dies feiners de 9 a 1 i de 4 a 7. Les
obres també podran ser trameses a ports
pagats, a les mateixes adreces. Els seus
autors s'hauran de fer responsables de la
reexpedició de les obres.

10.				El veredicte es farà públic el dia 27 de
novembre de 2020 i el premi es lliurarà
durant el mes de gener del 2021.

11.					El fet de concórrer en aquest concurs
suposa l'acceptació de les bases, la con-
formitat amb les decisions del jurat i/o la
renúncia a qualsevol reclamació legal.

Les seves dades personals seran tractades per Premsa d’Osona S.A. i CATVL 97, S.L.U. /conjuntament i en endavant, EL 9 NOU) amb la finalitat de fer-lo participar en els sorteigs. Les
dades personals, així com imatge i veu, poden ser utilitzades mitjançant els canals audiovisuals del Grup (premsa, ràdio, televisió, internet) utilitzant els formats i mitjans previstos en
cada cas amb finalitats periodístiques. Pot consultar informació addicional sobre els seus drets de protecció de dades a www.el9nou.cat
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Marc Barnolas, Carla Dinarès i Pere Freixa, aquest dimarts al parc M. Àngels Anglada

Capgirem Vic acusa el govern 
de mentir amb la venda del 
Seminari Vell i l’aparcament 

Diuen que s’ha fet d’amagat i dificultant la feina de l’oposició

Vic

Guillem Rico

El procés de venda del Semi-
nari Vell i l’anunci de la 
construcció d’un aparcament 
soterrani al parc M. Àngels 
Anglada “s’ha intentat dis-
fressar i maquillar”, segons 
denunciava aquest dimarts a 
la tarda la regidora de Capgi-
rem Vic Carla Dinarès. Des 

de la formació, asseguren que 
els dos processos s’han fet 
“a porta tancada, dificultant 
la tasca de l’oposició i amb 
opacitat”. El també regidor 
Pere Freixa remarcava que 
els dos procediments plegats 
formaven part “d’una ope-
ració amagada”, de manera 
que “si no s’aprovava l’apar-
cament no s’hauria venut” el 
Seminari al consultori Bayés, 

l’única empresa que s’hi havia 
presentat. 

Dinarès va desgranar la 
cronologia, que deia que des-
prés d’aturar-se el 2014, el 
gener passat s’havia recupe-
rat amb l’inici de l’expedient 
de l’aparcament i al febrer, 
deia la regidora, s’aprovava 
l’avantprojecte per la junta 
de govern. El dia següent hi 
havia l’informe de l’arquitec-

te municipal amb la valoració 
i descripció de l’edifici del 
Seminari, que “no es fa en un 
dia i això vol dir que es va ini-
ciar de cop”. Dinarès criticava 
que la regidora d’Urbanisme, 
Fabiana Palmero (JxCat), des-
prés de diversos processos, el 
20 de juliol no va informar la 
comissió de l’expedient de la 
subhasta. Tres dies després, 
afegia, es publicava l’anunci 
de licitació i hi havia un punt 
d’urgència al ple per aprovar 
el servei d’aparcament. El 27 
de juliol exigien explicacions 
a la comissió de Territori: 
“Demanem si hi ha converses 
per la venda del Seminari a 
Palmero i tres cops menteix 
descaradament i diu que no”. 
Dinarès afegia que en l’acta 
de la darrera comissió de 
govern es podia comprovar 
que “n’era coneixedora”. Tam-
bé explicaven que al setembre 
es deia que només hi havia 
una empresa interessada, 
Àmbit Local, SL, que des del 
govern deien que “no sabi-
en qui era i vam tardar deu 
segons a buscar al Google i 
saber que era Bayés”. Un fet 
que es van confirmar el 14 de 
setembre en llegir EL 9 NOU.

Finalment, l’exregidor 
Marc Barnolas va criticar que 
el govern amb majoria abso-
luta posi “traves” a l’oposició 
a l’hora de fer la seva feina de 
fiscalització i que no siguin 
transparents.

Osona aposta per 
la gestió pública 
de l’atenció 
domiciliària 

Vic

G.R.

El ple del Consell Comarcal 
d’Osona va aprovar aquest 
dimecres adherir-se al 
Consorci de Salut i Atenció 
Social de Catalunya perquè 
el Servei d’Atenció Domicili-
ària (SAD) es faci des d’una 
entitat pública. El contracte 
amb la Fundació Assisten-
cial d’Osona acaba a finals 
d’octubre i consideren que 
és una fórmula per preservar 
el model actual, que és un 
referent, segons el president 
del Consell, Joan Carles 
Rodríguez, i el conseller 
d’Acció Social, Rafa Cuen-
ca. Va tirar endavant amb 
l’abstenció de la CUP perquè 
segons Jordi Casanova, la 
decisió s’ha pres massa a últi-
ma hora, com també deien 
des del PSC. Segons Cuen-
ca, adherir-se al Consorci 
era un requisit per poder 
fer després l’encomana de 
gestió. També es va aprovar 
crear una comissió d’estudi 
per parlar precisament de la 
modificació del SAD.
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Vic

G.F.

En un moment en què els trà-
mits digitals estan a l’ordre 
del dia, l’Ajuntament de Vic 
ha posat en funcionament 
l’OAC360. Aquesta eina 
d’atenció a la ciutadania “ha 
de vetllar per una adminis-
tració oberta, accessible i 
més propera i fàcil”, explica 
la regidora de Serveis, Núria 
Homs. En concret, l’OAC360 
“assessora, forma i acompa-
nya l’usuari a fer els tràmits 
de l’Ajuntament per via 
telemàtica”, que són el 90% 
del total. Així doncs, el ciu-
tadà, si té dificultats a l’hora 
de fer una gestió de l’àmbit 
municipal per internet, pot 
trucar al telèfon d’atenció 
93 026 72 25 i una persona 
el guiarà i acompanyarà per 
la pàgina web, mostrant 
com es fa el procés però no 
fent-li directament, “ja que 
cal empoderar la gent i no 
crear una administració molt 
assistencial”. L’eina també 
ofereix la possibilitat d’envi-
ar un correu electrònic indi-
cant un telèfon de contacte i 
després són els operadors els 
qui contacten amb l’usuari. 

Conscients que hi ha dife-
rents sectors de la població 
que es poden trobar dificul-
tats a l’hora de fer tràmits 
per via telemàtica, a través 
de la trucada s’intentarà gui-
ar la persona, “i en cas que 
no se’n surti es derivarà cap 
a altres recursos per poder-
ho solucionar”, comenta 
Homs. L’OAC360 està actiu 

de dilluns a divendres de les 
8 del matí a les 8 del vespre, 
“amb la intenció de passar 
pàgina a la idea que l’admi-
nistració pública només tre-
balla al matí”, apunta Homs, 
que recorda que l’objectiu 
final és que el ciutadà “pugui 
fer tots els tràmits des del 
sofà”, guanyant d’aquesta 
manera autonomia i posant 
en valor el seu temps. 
Aquest recurs també ha per-
mès no col·lapsar les OAC 

que Vic té al barri del Remei 
i a la plaça Major, i evitar 
aglomeracions de persones 
enmig de la pandèmia.

Noemí Alonso, responsable 
de les oficines d’atenció al 
ciutadà de Vic, fa una prime-
ra valoració “molt positiva”, 
de la posada en funciona-
ment del servei. Les xifres 
recollides així ho demostren, 
ja que en total s’han trami-
tat 483 consultes a través 
de l’OAC360 en dos mesos 
“i la tendència que veiem 
és que va a l’alça”, ja que 
aquest setembre s’han rebut 
més trucades que a l’agost. 
D’altra banda, la valoració 
dels usuaris també és bona, 
“i en les enquestes fetes als 
ciutadans que han utilitzat 
el servei s’assoleix la màxima 
nota”.

Més enllà d’aquest nou 
servei telemàtic, l’Ajunta-
ment continua oferint el 
servei presencial a les OAC 
de Vic. Per utilitzar el servei 
sempre cal fer reserva prèvia. 
De fet, a partir d’aquesta 
setmana l’oficina de la plaça 
Major amplia el seu horari 
d’atenció i també obre de 
dilluns a dijous de 4 a 6 de la 
tarda.

L’OAC360 de Vic ofereix ajuda per telèfon o correu electrònic

Un guia per fer els tràmits digitals

DISSABTE
17 OCTUBRE 2020
22h Casal Francesc Macià

www.centelles.cat

Aforament limitat. Es compliran les mesures de seguretat derivades pel Covid-19

12€ Venda d’entrades a www.centelles.cat/entrades
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Integrants de la plataforma, dimarts a la plaça Fra Bernadí, amb Míriam Plana, quarta per la dreta

Manlleu

T.V.

Amb l’impuls del Grup de 
Defensa del Ter, s’ha cons-
tituït una plataforma que 
vol generar debat sobre la 
gestió de l’aigua a Manlleu, 
recollir tanta informació com 
sigui possible al voltant del 
servei i, finalment, arribar a 
remunicipalitzar-lo. Tal com 
van explicar dimarts, durant 
l’acte de presentació del col-
lectiu, el contracte que el 
municipi té amb Sorea venç el 
2034, però es podria revocar 
deu anys abans –el 2024– si 
l’Ajuntament ha aconseguit 
eixugar el deute de dos mili-
ons d’euros que va contreure 
amb la companyia fruit de les 
obres de connexió de Manlleu 
a la potabilitzadora d’Osona 
sud. Amb el projecte de muni-
cipalitzar el servei i que torni 
a mans públiques, com havia 
estat fins al 1984, la platafor-
ma advoca per un canvi de 
filosofia: reivindicar l’aigua 
com a “bé comú” i “preservar-
la de l’afany de lucre i l’inte-
rès privat de grans companyi-
es i multinacionals”.

Tot i que la proposta s’anirà 
madurant de mica en mica, 
partint de les trobades que 
porta a terme el col·lectiu, 
d’entrada el plantejament 
passaria per tres possibles 
vies: sumar-se al Consor-
ci per a la gestió d’Aigües 
de Catalunya, una entitat 

pública de base associativa 
i caràcter local; assumir el 
servei directament des de 
l’Ajuntament de Manlleu, 
o bé adherir-se a l’empresa 
pública que preveu posar en 
marxa el Consell Comarcal 
d’Osona. “Sabem que Sorea 
els està posant mil i una tra-

ves i creiem que és una opció 
valenta que hem de saludar 
amb simpatia”, explicava Sergi 
Solà dimarts, “segur que a la 
mateixa empresa també li pot 
interessar sumar un municipi 
de 20.000 habitants”.

Pel que fa a l’Ajuntament 
de Manlleu, la plataforma 

no s’ha assegut a debatre 
formalment amb els partits 
representats al consistori, 
però destaquen que segur 
que caldrà pedalar per acon-
seguir majories: “Hem detec-
tat diferents sensibilitats 
segons si els grups tenen res-
ponsabilitats o no de govern, 
la seva repercussió comarcal 
i en l’àmbit català... Ens 
tocarà fer feina d’orfebreria 
segons les possibilitats de 
cadascun d’empènyer aques-
ta remunicipalització”.

En la presentació del col-
lectiu, que a banda de Solà va 
comptar amb la intervenció 
de Carme Garolera i José 
Ramón Gutiérrez, veïns de 
Manlleu, també hi va parti-
cipar Míriam Plana, repre-
sentant d’Aigua és Vida, una 
plataforma que treballa per 
la “gestió no mercantil de 
l’aigua” a escala catalana. 
Plana va destacar que cada 
vegada hi ha més poblacions 
que opten per municipalitzar 
el servei i que 150 d’arreu 
del país finalitzen la conces-
sió amb les seves respectives 
companyies abans del 2025. 
“És important que a Manlleu 
hagueu començat la feina a 
quatre anys vista, perquè el 
procés no és fàcil i hi ha des-
equilibri de forces. Privatit-
zar es pot fer cada dia, però 
remunicipalitzar només un, 
quan s’acaba el contracte”, 
sentenciava.  

Mullar-se per la gestió pública
Presenten una plataforma que es marca el 2024 per remunicipalitzar el servei d’aigua a Manlleu

El servei està 
disponible cada 
dia laborable de 
les 8 del matí a 
les 8 del vespre



NOU9EL PUBLICITAT

: Trieu un màxim de 3 candidats i marqueu-los amb una 
creu. Ompliu la butlleta amb les vostres dades i envieu la pàgina 
sencera a: plaça de la Catedral, 2, de Vic, indicant la referència 
Osonenc 2019. El candidat que rebi més vots serà l’osonenc del 2019. 
Podeu participar tants cops com vulgueu.
També podeu votar a través de EL9NOU.CAT. Una vegada estigueu 
registrats, només es podrà votar un cop per persona.

: Les votacions es tancaran
el 6 de novembre de 2020.

Nom i cognoms.................................................................................................

Adreça ..................................................................................................................

 Telèfons  .............................................................................................................. 

Població ...............................................................................................................

Subscriptor   SÍ              NO Col·labora:

Les seves dades personals seran tractades per Premsa d’Osona S.A. i CATVL 97, S.L.U. /conjuntament i en 
endavant, EL 9 NOU) amb la �nalitat de fer-lo participar en els sorteigs. Les dades personals, així com 
imatge i veu, poden ser utilitzades mitjançant els canals audiovisuals del Grup (premsa, ràdio, televisió, 
internet) utilitzant els formats i mitjans previstos en cada cas amb �nalitats periodístiques. Pot consultar 
informació addicional sobre els seus drets de protecció de dades a www.el9nou.cat

 4 entrades al 
Museu Nacional d’Art 
de Catalunya MNAC

Divendres, 2 d’octubre de 202018
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Ripoll

Jordi Remolins

La instal·lació d’una piscina 
al domicili de la regidora de 
Cultura i Festes i cap de l’àrea 
de Serveis a les Persones 
de l’Ajuntament de Ripoll, 
Montsina Llimós (JxCat), 
ha motivat l’obertura d’un 
expedient per part de l’ens 
municipal. El gener es va 
aprovar inicialment la modi-
ficació puntual 26 del POUM 
per regular les piscines en sòl 
urbà, que posteriorment es 

va rubricar unànimement a 
l’abril. Llimós va explicar que 
feia temps que la seva família 
tenia intenció d’instal·lar una 
piscina a la seva propietat, 
però que van esperar fins que 
es va fer efectiu aquest canvi. 
Per això a principis de maig 
van demanar permís a un ar-
quitecte per tirar-la endavant, 
van pagar una taxa d’uns 400 
euros i van entendre que ja la 
podien executar. La piscina 
és un model prefabricat que 
es va instal·lar a principis de 
juliol, i quan l’obra ja estava 

avançada va arribar l’expedi-
ent informant que cometien 
una il·legalitat. L’avís es va 
generar arran de la queixa 
d’un veí, i l’expedient s’ha 
obert perquè l’aprovació 
unànime per part de tots els 
grups municipals no s’ha pu-
blicat encara al Diari Oficial 
de la Generalitat.

Aquest tràmit podria arri-
bar “en una setmana o deu 
dies”, segons va dir l’alcalde, 
Jordi Munell (JxCat), durant 
el ple de dimarts. Segons 
Munell, l’actualització del 

cadastre de fa un parell 
d’anys va detectar noves 
construccions del tipus pisci-
na, que s’han realitzat sense 
llicència d’obres en patis o 
jardins interiors de propietats 
de Ripoll. El POUM de 2008 
de Ripoll no considerava la 
possibilitat d’instal·lar-ne i 
han quedat en un buit legal 
que l’Ajuntament ha intentat 
corregir amb la modificació 
del gener. En aquest sentit, 
Munell assenyala que “hi ha 
altres expedients oberts” i 
valora que l’Ajuntament “no 
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L’alcalde, Josep Paré, i el regidor d’Educació, Víctor López, davant la casa 

Centelles compra la casa de 
Can Pujol per 200.000 euros 
i hi farà equipaments
Centelles

J.P.

L’Ajuntament de Centelles 
ha comprat Can Pujol als 
hereus de la propietat per 
200.000 euros mitjançant 
un acord que es va tancar la 
setmana passada. Es tracta 
d’una casa de planta baixa 
i una planta semisoterrani 
amb el corresponent jardí al 
voltant al carrer Anselm Cla-
vé. Té un jardí de gran super-
fície que va del casal Macià a 
les cases del carrer Hospital 
amb una superfície d’unes 
set vegades la casa. 

Segons l’alcalde, Josep 
Paré, i el regidor d’Educa-
ció, Víctor López, “la idea es 
mirar d’aprofitar l’immoble 
per a activitats culturals i el 
jardí, que ja s’ha netejat, de 
moment servirà com a pati 
de l’escola Sagrats Cors”. No 
es descarta dedicar una part 

a aparcament per facilitar on 
deixar els vehicles per anar 
a peu al centre i també pot 
servir per facilitar l’accés al 
casal Macià per descarregar 
materials per a les funcions, 
“ja que es podria obrir una 
porta directa a l’escenari”. 
Des del govern consideren 
que pot donar molt servei a 
la zona. Ja fa uns anys s’havia 
estudiat fer un aparcament 
privat en uns terrenys pro-
pers, però no hi va haver 
acord per tirar-lo endavant.

La casa Pujol es va constru-
ir entre 1896 i 1903 amb un 
estil modernista incipient, 
el règim del sòl és urbà amb 
zona verda protegida i com 
a règim d’usos era habitatge 
particular i altres usos amb 
limitacions. Actualment està 
deteriorada per la manca 
d’utilització però no està en 
estat ruïnós “o sigui que es 
podria restaurar si fes falta”.

Ripoll obre expedient per una 
piscina a casa d’una regidora 
de l’equip de govern

Montsina Llimós (JxCat) afirma que la van instal·lar per desconeixement de la normativa fa diferències amb ningú”. 
Altres edificacions com pèr-
goles o tendals fixos també 
han tingut el mateix procés 
que la piscina de la regidora. 
Munell assenyala l’error d’ha-
ver afirmat a l’abril que ja es 
podrien tenir noves piscines, 
tot i que atribueix la casuísti-
ca actual a una competència 

que no és municipal.
La presència d’aquest expe-

dient va ser alertat pel regi-
dor de la CUP Aitor Carmona 
al ple. El regidor de l’àrea de 
Serveis al Territori, Joaquim 
Colomer, va descarregar de 
responsabilitats Montsina 
Llimós, afirmant que la lli-
cència no va al seu nom i que 
a més havia rebut assessora-
ment tècnic abans d’iniciar 
l’obra.

Va seguir una 
normativa que 
no és al DOGC
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L’alcalde, Marçal Ortuño, i la regidora d’Educació, Núria Montanyà

Torelló

Guillem Rico

Dos de cada deu infants 
que viuen a Torelló tenen 
necessitats educatives espe-
cífiques derivades d’una situ-
ació socioeconòmica familiar 
precària. Aquesta és una de 
les dades que es desprenen 
de l’actualització de l’estudi 
sobre la realitat educativa de 
Torelló que s’ha fet aquest 
any en el marc del Projecte 
Educatiu de Ciutat (PEC), 
impulsat el 2015, i que es vol 
actualitzar en la perspectiva 
de l’educació 360. La diag-
nosi es va presentar aquest 
dimarts al migdia i l’alcalde, 
Marçal Ortuño (ERC-JpT), 
remarcava que de cara al 
futur el pla vol “treballar la 
resta d’àrees des de la pers-
pectiva educativa”. La diag-
nosi també determina que 
pel que fa al nivell d’estudis, 
sis de cada deu torellonencs 
majors de 16 anys tenen com 

a màxim estudis obligatoris, 
un nivell educatiu més baix 
que al conjunt de Catalunya. 
Tot i això, la proporció de 
persones amb estudis uni-
versitaris ha crescut tres 
punts en sis anys i són més 
del 15%. Com a la resta de 
Catalunya, dues de cada 

tres persones sense estudis 
o analfabetes són dones, la 
majoria grans, i també són 
dones més de la meitat de 
persones amb títols univer-
sitaris. Pel que fa al nombre 
d’adolescents que es graduen 
en l’ESO és 10 punts superior 
que a Catalunya i també ho 

és el percentatge dels qui 
continuen estudiant als 17 
anys. 

En el marc del treball el 
grup impulsor ha estat actiu 
malgrat el confinament i 
s’ha elaborat un mapa dels 
recursos educatius del muni-
cipi. La regidora d’Educació, 
Núria Montanyà (ERC-JpT), 
explicava que s’hi entrella-
cen tots els agents i entitats 
educatius en el que anome-
nen “ecosistema educatiu”. 
Segons la regidora, “hi ha 

moltes entitats que no es 
defineixen com a educati-
ves però són educadores”. 
En total, una vuitantena 
d’agents, espais i recur-
sos educatius. Montanyà 
comentava que ara es poden 
“determinar paràmetres per 
donar resposta a les noves 
necessitats”. Així, es pretén 
garantir l’equitat i evitar 
exclusions, oferir oportuni-
tats educatives de qualitat, 
i connectar agents, espais 
educatius i aprenentatges. 
L’objectiu, deia la regidora, 
és “donar resposta a les dife-
rents necessitats”. 

Un procés 
participatiu 
fins a la 
primavera

Torelló

G.R.

En el marc de l’actualit-
zació del pla, s’ha iniciat 
un procés participatiu que 
té una comissió de segui-
ment formada per tots els 
grups polítics. Es va fer 
una sessió amb polítics i 
tècnics i a partir de la set-
mana vinent, coincidint 
amb la xerrada inaugural 
del curs, s’iniciarà un 
procés de debat entre la 
ciutadania. Es recolliran 
les aportacions i a finals 
d’octubre es farà un taller. 
També s’enviarà un “kit 
de participació”, segons 
la regidora d’Educació, 
Núria Montanyà, a totes 
les entitats perquè puguin 
realitzar un treball intern 
i fer aportacions. Així, les 
entitats es podran sumar a 
un manifest de compromís 
als valors educatius. Tot el 
treball s’allargarà fins a la 
primavera, quan està pre-
vist un fòrum amb tots els 
agents implicats.

Dos de cada deu infants de Torelló 
tenen necessitats educatives 
específiques per motius econòmics

Reimpulsen el Projecte Educatiu, que vol ser més transversal

Un mapa recull 
l’ecosistema 

educatiu amb  
80 agents

El barri de 
Fuensanta de 
Ripoll es dirà 
dels Ferroviaris

Ripoll

J.R.
El barri de Fuensanta de 
Ripoll rebrà el nom de carrer 
dels Ferroviaris, després 
que la polèmica generada fa 
uns anys per la denominació 
d’origen franquista “s’hagi 
allargat massa”, segons va 
afirmar la regidora Montsina 
Llimós en el ple de dimarts. 
Tant veïns com Ajuntament 
tenen interès a resoldre una 
controvèrsia que periòdi-
cament ha generat enfron-
taments entre partidaris 
i detractors del canvi. La 
Covid-19 ha impedit la reunió 
de l’assemblea de veïns, però 
Llimós va aventurar que 
el nom de “Ferroviaris” és 
el que genera més consens 
entre els que s’han proposat 
per substituir el del General 
Serafino Sánchez Fuensanta, 
que va facilitar la construcció 
dels habitatges a finals de la 
dècada dels seixanta del segle 
passat. La intenció de l’Ajun-
tament és en tot cas que 
siguin els mateixos veïns els 
que en triïn la nomenclatura 
definitiva.

Balenyà

Vicenç Bigas

El retorn de Balenyà als plens 
telemàtics després d’haver 
recuperat els presencials va 
resultar polèmic. “Hem de 
donar exemple per evitar les 
trobades presencials i con-
tribuir a fer pedagogia”, va 
argumentar l’alcalde, Carles 
Valls (JxB), que no va convèn-
cer l’oposició, després que els 
comuniquessin el canvi de 
format amb un correu cinc 
hores abans de celebrar-se. 
Tot al contrari, ho van inter-
pretar com un estratagema 
per laminar la participació en 
una sessió que es preveia car-
regada i consideraven que per 
mantenir el distanciament es 
podien haver utilitzat esce-
naris alternatius com la sala 
polivalent o el Teatre Ateneu.

Tant el grup d’ERC com el 
de Sumem per Balenyà es van 
presentar a la sala de plens 
demanant que se’ls facilites-
sin els mitjans per participar 
des d’allà a la sessió, que va 
tenir puntes de 60 conne-
xions. Josep Tió (Sumem) 
va fer constar en acta el seu 
desacord que se’ls avisés amb 
tan poca antelació i David 

Soldevila (ERC) va demanar 
a l’alcalde “què ha canviat 
de divendres que es va con-
vocar fins avui” per prendre 
aquesta decisió. No va obtenir 
resposta. “Quina democràcia, 
tu!”, va exclamar Tió.

Dels 24 punts de l’ordre del 
dia, 10 corresponien a moci-
ons o propostes presentades 
per Sumem per Balenyà. 
Només es van aprovar les 
tres referides a qüestions de 
gènere, que es presentaven 
per segona vegada, després 
d’haver-les consensuat amb 
el govern. Les propostes eren 
tan variades com aplicar un 
sistema d’identificació per 
a la recollida de deixalles, la 
creació d’una comissió per 
fer seguiment de la proble-
màtica de la pedrera de Seva 
o constituir un cos de policia 
local. Tió es va sorprendre 
perquè “si dieu que ja esteu 
treballant en totes les nostres 
propostes hi podríeu votar 
a favor”, però tot el que va 
aconseguir és que d’alguna de 
les seves peticions ja n’obtin-
dria resposta al proper ple.

L’oposició va votar en con-
tra del Pla d’Actuació Munici-
pal 2020-2023 perquè no se’ls 
va deixar participar-hi. 

Polèmica a Balenyà pel 
retorn, a última hora, dels 
plens telemàtics

Ribes de Freser

Isaac Muntadas

L’Ajuntament de Ribes va 
aprovar per unanimitat, en el 
ple d’aquest dilluns, les orde-
nances fiscals per al 2021. A 
poc a poc, JxCat i Tots Fem 
Ribes (ERC) van llimant 
diferències, mentre que la 
CUP continua apostant pel 
treball conjunt. L’alcaldessa, 
Mònica Santjaume (JxCat), 
va explicar que les modifi-
cacions pivotaven sobre tres 
grans eixos. En primer lloc, 
la congelació de les taxes i 
els impostos per alleugerir 
la càrrega fiscal als veïns 
davant la crisi de la Covid-19; 
l’impuls de la sostenibilitat 
mediambiental, i, finalment, 
la millora de la regulació 
de les taxes que afecten el 
desenvolupament cultural i 
esportiu.

Tots Fem Ribes (ERC) 
havia presentat esmenes i, 
tot i algun dard de la batlles-
sa, van acabar aprovant-ne 
una en “pro de la bona volun-
tat de l’equip de govern”. 
Santjaume va dir a Joaquim 
Roqué (TFR) que s’haurien 
d’haver formulat abans i “no 
amb una instància entrada 

telemàticament diumenge 
al vespre, just abans de la 
comissió i sense avisar-nos”. 
JxCat va estudiar les propos-
tes, però la majoria van ser 
declarades nul·les perquè 
tenien en compte el criteri 
de residència o empadrona-
ment dels ciutadans, perquè 
ja existien o perquè volien 
bonificar alguns dels cinc 
impostos que no es poden 
tocar per llei. Només es va 
salvar una bonificació de 
la taxa d’escombraries des-
tinada a les famílies amb 
dificultats econòmiques. El 
cap de l’oposició va dir que la 
modificació “era un gran pas” 
i que totes les esmenes que 
havien presentat eren “orde-
nances reals que són vigents 
en altres municipis”. “La 
vigència en altres llocs no vol 
dir que siguin legals”, repli-
cava Santjaume. Dins de la 
taxa d’escombraries, va des-
tacar una bonificació del 3% 
si s’assisteix a un curs per 
millorar la gestió de residus. 
Un curs que va sorprendre 
positivament els republicans 
i també la CUP. “És una bona 
eina per incentivar la gent”, 
apuntava el regidor cupaire 
Àlex Medrano. 

Ribes bonificarà la taxa de les 
deixalles un 3% si es fa un curs 
per millorar la gestió de residus
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Amb el suport deCoproducció de

Descobrint el capital de terra endins

Aquesta setmana
visitem el Pallars Sobirà.
Ens endinsem en un
territori d’alta muntanya,
observem tot tipus de 
papallones i tastem un dels 
productes estrella que ens 
dona la vall:
el Tupí de Sort.

divendres, 9 d’octubredissabte, 10 d’octubre
21.00h

redifusió
diumenge, 11
23.00
dilluns,  12
17.30

Divendres, 2 d’octubre de 2020 21

Detecten la presència del  
gat fer i l’isard a les Guilleries
Ho han constatat a través de les càmeres de fototrampeig

A l’esquerra, un gat fer; a la dreta, un isard. Tots dos s’han observat per mitjà de càmeres de fototrampeig

Vilanova de Sau

EL 9 NOU

L’equip d’investigadors que 
va rebre el Premi Guilleries 
2019 que atorga la Càtedra 
de l’Aigua, Natura i Benestar 
ha detectat des de principis 
d’any la presència del gat fer 
o salvatge a l’Espai Natural 
Protegit Guilleries-Savas-
sona. Des de la Universitat 
de Vic, que forma part de la 
càtedra, expliquen que l’ob-
jectiu del projecte és conèi-
xer la distribució i l’abundàn-

cia d’espècies de carnívors 
de les Guilleries. Ho fan a 
través de tècniques de tram-
peig fotogràfic, de manera 
que han col·locat càmeres de 
fototrampeig repartides per 
tot el territori amb una sepa-
ració aproximada d’un quilò-
metre i mig entre elles. 

A més de la detecció del 
gat fer, expliquen, els pri-
mers resultats també han 
visualitzat la presència d’un 
isard, un herbívor que ha 
sorprès els investigadors 
perquè actualment es loca-

litza fonamentalment als 
Pirineus. Aquest fet, assegu-
ren, s’ajusta a les dades del 
Departament de Territori i 
Sostenibilitat, que constaten 
que no és estrany observar 
isard en àrees de muntanya 
mitjana, excepcionalment al 
nord del Lluçanès i d’Osona. 
També han mostrat la pre-
sència de la mostela, i el que 
han detectat més freqüent-
ment són les guilles. 

Els resultats finals del pro-
jecte es presentaran a finals 
d’aquest 2020.

Detingut per 
robar en cotxes  
i intentar-ho   
en un caixer

Vic

EL 9 NOU

Els Mossos van detenir dijous 
un jove de Barcelona de 18 
anys com a presumpte autor 
d’un delicte de furt a interior 
de vehicle, un delicte de roba-
tori amb força també a dins 
d’un cotxe i un d’estafa ban-
cària en grau de temptativa. 
Dijous a la tarda van avisar 
els agents que acabaven de 
robar a dins d’un cotxe esta-
cionat en un pàrquing públic. 
Van constatar que el lladre 
havia trencat els dos vidres de 
davant i que l’interior estava 
regirat. Poc després, gràcies a 
una descripció, van localitzar 
el presumpte autor a prop de 
l’estació de tren. Els agents 
li van fer un seguiment i van 
veure com utilitzava diversos 
caixers automàtics. El van 
interceptar i detenir, i en l’es-
corcoll se li va trobar el DNI 
de la víctima d’un furt a l’in-
terior d’un cotxe d’on també 
s’havia endut telèfons mòbils 
i targetes de crèdit, amb les 
quals hauria intentat treure 
500 euros, sense èxit.

Recullen firmes a 
Castellterçol perquè 
es normalitzi el servei 
al CAP

Castellterçol Veïns de 
Castellterçol han recollit 
1.236 signatures que han 
entregat a l’Ajuntament 
demanant que es recuperi el 
servei sanitari del CAP Josep 
Salavert. Diuen que des de 
l’inici de la pandèmia si algun 
veí necessita el servei d’un 
metge o infermera ha de tele-
fonar al CAP de Moià dema-
nant que se’l pugui atendre. 
Consideren que haver d’anar 
a Moià és un problema per 
als qui no disposen de vehicle 
propi i a qui els costa poder-se 
desplaçar. Diuen que la pan-
dèmia ha agreujat la pèrdua 
de serveis del CAP. J.C. 

‘Sueldazo’ de 2.000 
euros al mes durant 
10 anys a Taradell

Taradell L’ONCE va repartir, 
en el sorteig del Sueldazo de 
dissabte passat, un premi de 
2.000 euros al mes durant 10 
anys a Taradell. Segons l’en-
titat, la butlleta guanyadora 
la va vendre l’agent Abel 
Gómez al quiosc ubicat al 
carrer Montrodon. En total 
reportarà 240.000 al benefi-
ciari. 
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Jaume Costa i Benet
20è aniversari · 6-10-2000

En una nit de lluna plena he sortit a contemplar-la i dos estels 
tenia que li feien companyia. Sé que sou vosaltres, pares meus 
estimats, que amb la vostra resplendor m’il·lumineu cada dia.

Ho feu perquè no em senti sola, que tingui la vostra companyia. 
Us portaré dins del meu cor tota la vida.

Us estimo.

Vic, setembre de 2020

Maria Cortacans i Roma
3r aniversari · 30-09-2017

Gonzalo Costa
i Ribas

En record i agraïment al nostre company de llista
a les darreres eleccions municipals,

que ens va deixar el dijous 24 de setembre.

Expressem el nostre condol a la seva família i amics.

Perafita, octubre de 2020

Àngela
Pradalasala

Anglada
1962-2020

Treballadora de Tac Osona
i usuària del SAVI.

D.E.P.

El nostre condol a la família, 
amics i companys.

Aiguafreda, octubre de 2020

Pilar Grau
i Pujols

Vídua de Ramon Roquer Sansalvador
Morí cristianament el dia 10 de setembre, a l’edat de 80 anys.

A.C.S.

Els seus fills, Miquel i M. Àngels, M. Lourdes, i Albert; nets, 
Damià i Ernest; germana, Carme; germans polítics, nebots, co-
sins i tota la família, en participar-vos tan sentida pèrdua, us pre-
guen que la recordeu en les vostres oracions.
La cerimònia se celebrarà aquest dissabte, dia 3 d’octubre, a les 
10 del matí, a l’església parroquial del Carme de Vic.

Domicili: c. Gurb.
Vic, octubre de 2020

Pere Rovira
i Magem

Ens ha deixat el dia 24 de setembre, a l’edat de 91 anys,
havent rebut els Sants Sagraments i la Benedicció Apostòlica.

A.C.S.

Tots els que l’hem estimat: esposa, Rosalia; fills, Pere i Anna, 
Carme i Jesús, Josep, Segimon i Andrea; germans, Antònia ( )
i Narcís ( ), Felip i Roser, Josep i Maria, M. Dolors ( ) i Lluís 
( ); nets, Pau, Fèlix, M. Carme, Rihanna, Segimon, Paula i Laia;  
nebots i família tota preguem una oració i un record per la seva 
ànima.

Sant Martí de Centelles, octubre de 2020

Antoni Crosas
i Farrés

Ha mort cristianament el dia 29 de setembre, a l’edat de 68 anys.

A.C.S.

La seva esposa, Pilar Vila Clotet; fill, Jordi; germans, Pere, Carme, 
Jaume, Pilar i Mercè; germans polítics, nebots, oncles, cosins i 
tota la família, en participar-vos tan sentida pèrdua, us preguen 
que el recordeu en les vostres oracions i us agraeixen les mostres 
de condol, així com l’assistència  a l’acte de l’enterrament. També 
volen donar les gràcies a l’equip de metges, infermeres i tot el 
personal del CAP de Manlleu, al Servei Pades de l’Hospital de la 
Santa Creu de Vic i a l’Hospital de Sant Pau de Barcelona, pel seu 
caliu humà i les atencions rebudes.

Manlleu, octubre de 2020
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Un any del projecte Casa Terra, que ja pensa 
en el suport a un nou projecte al Congo 

Vic L’entitat solidària Casa Terra va fer dissabte un acte de cele-
bració del seu primer aniversari a la plaça de la Catedral de Vic. 
Hi va haver un concert de Cesk Freixas i Judit Neddermann, però 
sobretot va servir per explicar el suport que han donat aquest 
primer any al projecte Prisoner’s Assistance Nepal, dirigit per 
l’activista nepalesa Indira Ranamagar, que es dedica a atendre 
les necessitats de persones, sobretot dones, empresonades i els 
seus fills que no tenen recursos econòmics ni formació i que 
delinqueixen per desconeixement o per sobreviure. Els seus 
impulsors (a la foto) ja pensen a donar suport a una organització 
que treballa per millorar el rol de la dona al Congo. La trobada 
va servir per donar-se a conèixer i “per captar més socis, a més 
d’adonar-nos que la gent continua sent solidària tot i la Covid-
19”. Casa Terra, projecte de la fundació Esperanzah, està impulsa-
da pel cantant de Txarango Alguer Miquel i té la seu a Barcelona.  
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El conseller Calvet  
i l’exconseller Nadal, 
a Centelles pels 10 
anys del Pla de barris 

Centelles Aquest divendres 
Centelles reuneix el conse-
ller de Territori i Sostenibi-
litat, Damià Calvet, i el seu 
homòleg de fa una dècada, 
Joaquim Nadal, i també l’al-
calde Josep Paré i l’exalcalde 
Miquel Arisa, amb motiu del 
desè aniversari del Pla de 
barris. Serà en una xerrada 
que es farà a 2/4 de 7 de la 
tarda al Casal Francesc Macià 
i es podrà seguir també en 
directe a través d’EL 9 TV.

La Guàrdia Urbana de 
Vic celebra el seu patró 
amb una missa
Vic La Guàrdia Urbana 
de Vic va celebrar aquest 
dimarts una missa en honor 
al seu patró a l’església del 
Carme. A causa de les mesu-
res adoptades per frenar 
la pandèmia de Covid-19, 
aquest any el cos ha limitat 
la celebració a la missa. Així,  
per evitar concentracions 
de gent es va suprimir el 
tradicional lliurament d’in-
sígnies i reconeixements 
a la comissaria que es feia 
després de l’ofici.



NOU9EL PUBLICITAT

Els sortejos sempre es faran a les 10 del matí del dia del sorteig.
Les seves dades personals seran tractades per Premsa d’Osona, SA i CATVL 97, SLU (conjuntament i en endavant, EL 9 NOU) amb la finalitat de fer-lo participar en els sorteigs. Les dades personals, així com imatges i veu, 
poden ser utilitzades mitjançant els canals audiovisuals del Grup (premsa, ràdio, televisió, internet…) utilitzant els formats i mitjans previstos en cada cas amb finalitats periodístiques. Pot consultar informació addicional 
sobre els seus drets de protecció de dades a www.el9nou.cat.

Oferta
subscriptors

Truqueu i us n’informarem Serveis

APARQUEU
PER 1  AL DIA

al pàrquing del
Mercat Municipal de Vic

Abonament mensual fix 25
(excepte dimarts i dissabtes fins 14h)

Places limitades

Tel. 93 889 36 50

Oferta
subscriptors

Participeu en el sorteig d’invitacions gratuïtes. 
Entreu a: www.el9nou.cat. Sorteig: 6-10-20

Esport

Oferta
subscriptors

2x1 retallant aquest val i presentant-lo 
a taquilles

Cinema

Oferta
subscriptors

Participeu en el sorteig d’entrades gratuïtes. 
Entreu a: www.el9nou.cat Sorteig: 6-10-20

Teatre

Oferta
subscriptors

2x1 presentant el carnet a taquilles Visites
guiades

Visita a l’antiga 
colònia agrícola 
castell del remei

El santuari, el celler més antic
de Catalunya

Gaudiu dels vins que s’hi elaboren i 
l’entorn de les vinyes, llacs i arbredes.

(A 45 km abans d’arribar a Lleida)

Per a informació d’horaris i reserves: 97 358 02 00
o bé info@castelldelremei.com

Castell del Remei - Lleida

Oferta
subscriptors

2x1 presentant el carnet del 
subscriptor

Museu

Descobreix milions d’anys d’història en un sol museu,
recorrent l’era dels dinosaures, els romans i l’edat medieval.

C. del Museu, 4 - Isona - Tel. 973 66 50 62
Reserves i informació a: museucd@parc-cretaci.com   -   www.parc-cretaci.com

Oferta
subscriptors 2x1 presentant el carnet a taquilles

Museu

Ctra. de la Mina, s/n - CARDONA
T. 93 869 24 75

www.salcardona.com

Un fenomen 
natural únic al 

món i encara avui 
creix a mesura 
que la pluja 
l’erosiona.

Durant una hora, 
us endinsareu 

fins a 86 metres 
i gaudireu de 

l’espectacle de 
formes i textures 

que ofereix el 
massís salí
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Soc dona i els homes m’expliquen 
coses. Ho fan amb un to entre 
paternalista i pedagògic. Sobretot, 

paternalista. Va, no comenceu ja dient que exage-
ro i que #notallmen i que especifiqui perquè, dit 
així, sona molt general. Creieu-me. Confieu en mi 
que ja portem molts articles compartits i ja sabeu 
que no dic mentides. Els homes –alguns– alliçonen 
quan parlen. Quan parlen amb els homes, no ho sé 
del tot. Però quan parlen amb dones, sí. Ens diuen 
el que hem de fer, com ho hem de fer, si ens en 
sortirem o no, com fer marxa enrere amb el cotxe 
i com ens aniran millor les coses. Ho fan a la feina, 
al carrer, mentre vas conduint i per WhatsApp; i 
no és una qüestió subtil, sinó òbvia, amb un cert 
aire pedagògic, paternal, tutoritzador, alliçonador, 
entre tendre i maleducat. 

L’altre dia un d’aquests homes que m’expliquen 
coses em deia que un tema plantejat professio-
nal no sortiria bé. Ell és expert en una part de la 
matèria que debatíem i jo, en una altra part. Li vaig 
demanar ajuda fa temps i em va dir que m’espavi-
lés, que tenia feina. Ho vaig fer i vaig decidir coses. 
Però ara resultava que les meves decisions –susten-
tades en normatives– no li semblen bé. Em va dir 
que no ho podia fer i, quan li vaig esgrimir totes 
les raons per les quals sí que ho podia fer, em va dir 
que ell no m’havia dit que no ho podia fer, sinó que 
no ho podia fer sola, que demanés ajuda. Perquè sí 
que ho podia fer, és clar, però si algú, especialment 

un home com ell, m’ajudava. El que no podia, segur, 
és sola. 

Aquests homes –sí, sí, oh, d’acord, no tots els 
homes del món– ja els sembla bé que el feminisme 
ens vagi deixant fer coses a les dones, però recor-
dant que són ells els que ens les deixen fer i ens 
poden ajudar a fer-les millor, perquè –és clar que 
sí– ells sí que en saben. Més. De tot. El meu home 

em diu com he de conduir, li surt espontani. I en 
parlem sovint de per què creu que no sé conduir 
soleta. Al senyor del carrer que sempre intenta dir-
me fins on puc recular el cotxe quan aparco també 
li surt espontani. I al de la feina, igual. I quan els 
paro els peus el que els ve al cap és que soc enfa-
dosa (o alguna cosa pitjor, ja sabeu quines). Com a 
vosaltres que ara us reconeixeu donant consells per 
aparcar o recomanant rutes o corregint-nos o dient-
nos que no, que no podrem. Però no és que sigui 
borde, és que si fos un home no m’ho diríeu. 

I, sincerament, és molt esgotador que els homes 
t’expliquin coses. Però molt. 

Marina Martori  
Escriptora

La Pilarín

Quan parlen amb dones, 
alguns alliçonen: ens diuen el 
que hem de fer, com ho hem 

de fer, si ens en sortirem o no, 
com fer marxa enrere amb el 
cotxe i com ens aniran millor 
les coses. És molt esgotador

EL 9 NOU

Aquesta setmana s’han com-
plert 25 anys de la inaugura-
ció del tram entre Riudellots 
i Vic de l’Eix Transversal. No 
és només una efemèride per-
què aquesta via, que el 1995 
ja va permetre acostar comar-
ques com el Gironès i Osona, 
durant l’últim quart de segle 
ha tingut un impacte positiu 
en molts àmbits. L’èxit d’una 
carretera no es pot avaluar 
només per la xifra de vehicles 
que hi transiten cada dia, 
sinó sobretot per la transfor-
mació que provoca sobre els 
territoris que connecta. Des 
d’aquest punt de vista l’Eix 
presenta moltes llums, però 
també projecta alguna ombra.

La mostra és que la carre-
tera va néixer petita i amb 
dèficits de seguretat. L’any 
1997 es va completar el traçat 
cap a ponent amb el tram 
entre Vic i Lleida que enllaça 
també Manresa i Cervera, 
però el 2007 ja se’n va haver 
de començar a executar el 
desdoblament. L’obra va cul-
minar el 2013. Des d’alesho-
res, han disminuït en picat els 
accidents mortals de trànsit 

en aquesta carretera. Hauria 
estat millor concebre-la des-
doblada des de l’inici. No obs-
tant això, és evident que per 
bastir un país equilibrat és 
necessari el disseny de comu-
nicacions que trenquin la 
radialitat amb Barcelona com 
a epicentre perquè, així, es 
brinden oportunitats a veïns 
de comarques que, a jutjar 
només pel seu pes demogrà-
fic, se’n veurien privats. En 

aquest pla l’Eix Transversal, 
que potencia les capitals 
d’interior, contribueix a cosir 
el país. Les dinàmiques eco-
nòmiques, les oportunitats 
laborals i els fluxos comer-
cials o turístics n’acrediten 
l’èxit.

De totes maneres, les car-
reteres no han de connectar 
només dos punts, sinó dina-
mitzar els territoris que tre-
pitgen. Per això valorar l’im-

pacte sobre Osona exigiria 
una anàlisi més acurada per-
què, avui, l’activitat econò-
mica de la comarca continua 
gravitant més cap a Barcelona 
que no pas cap a Manresa i 
Girona, ciutat on l’Eix com 
a tal ni tan sols arriba. Dins 
d’Osona existeixen impor-
tants diferències en la renda 
i l’envelliment. Els municipis 
situats a l’eix central de la 
Plana de Vic, articulats a l’en-
torn de la C-17, presenten un 
major dinamisme que no pas 
els més perifèrics. De totes 
maneres, fer un país equili-
brat vol dir, també, garantir 
oportunitats i dinamitzar ter-
ritoris que sense l’Eix Trans-
versal avui tindrien menys 
possibilitats d’avançar.

25 anys de l’eix que 
va unir Vic i Girona

Els homes m’expliquen coses
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Mariona Isern                          

Aquesta pandèmia, d’una manera o altra, ens 
ha canviat a tots. Alguns valoren coses que 
abans els passaven desapercebudes, altres han 
perdut la feina i estan en el procés de reinven-
tar-se o també hi ha els que, malauradament, 

han patit els estralls de la Covid-19 i s’estan recuperant. De 
fet, a tots ens ha canviat una mica tot això però són poques les 
persones que han decidit passar a l’acció i fer canvis. Perquè, 
com tot a la vida, una cosa és dir que faràs tal cosa i l’altra, fer-
ho.

Fa una setmana, en aquest mateix diari, hi vaig llegir un 
reportatge que em va fer pensar en aquestes persones valen-
tes que han decidit fer un canvi de vida. Podem pensar que és 
poca cosa però si ens posem al seu lloc –si us plau, fomentem 
l’empatia!– veurem que no tot és tan fàcil com sembla.

En aquest reportatge, podíem conèixer l’experiència de dues 
famílies que han passat de viure a la ciutat al poble. En con-
cret, vivien a Barcelona i ara han adaptat la seva nova vida a 
pobles com Seva o Viladrau. La ciutat té unes qualitats extra-
ordinàries que fa que a alguns els cridi molt l’atenció viure-hi 
però no destaca precisament per la tranquil·litat, espais amplis 
o un estil de vida sa i calmat. 

La pandèmia no ha fet res més que destacar tot allò que ens 
envolta. És evident que si ens hem de passar uns quants mesos 
tancats a casa –a això sumem-hi menors o mascotes al nostre 
càrrec– és molt millor fer-ho amb espais amplis, respirant aire 
pur i amb una qualitat de vida que hauria de ser igual per a 
tothom. Com a persona que ha nascut i ha crescut al poble, em 
sento orgullosíssima que cada vegada hi hagi més persones 
que passin de la ciutat al poble i no ho vegin com una cosa 
negativa. Perquè, sí, els de poble massa sovint ens hem sen-
tit a dir que a la ciutat hi és tot. Sí, possiblement sigui així, 
però a vegades no es necessita tant per viure. I aquesta és una 
cosa que hauríem d’haver après ja fa molt temps i és trist que 
només ens n’hàgim adonat quan ens ha arribat una pandèmia 
mundial.

Fer canvis radicals com aquest no és fàcil i no sempre depèn 
de nosaltres mateixos. L’estabilitat econòmica i la qualitat de 
vida hi tenen molt a veure, però no podem oblidar-nos del 
poder que tenen les empreses amb tot això. Sovint, som els 
treballadors els que ens adaptem a les empreses i no al revés, 
així que ara és una bona opció perquè els empresaris s’adonin 
dels beneficis que comporta tenir un treballador feliç i moti-
vat. 

Sense que les empreses facilitin el teletreball o almenys ens 
permetin no haver d’anar a les ciutats cada dia, és impossible 
que aquelles persones que abans ja tenien un vincle amb el 
poble s’hi puguin instal·lar. És hora que comencem a valorar 
coses tan insignificants i, alhora, tan imprescindibles com una 
bona qualitat de vida, un espai que ens permeti desenvolupar-

nos al cent per cent i on nosaltres i els nostres fills ens sentim 
còmodes. 

A vegades, no tot són els diners o l’accés fàcil a qualsevol 
oportunitat laboral i d’oci. A vegades, el més important és la 
tranquil·litat i sentir-nos com a casa, perquè una cosa és tenir 
una casa i l’altra, tenir una llar.

TRIBUNA

De la ciutat al poble
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Noves mesures a Vic i 
Manlleu per frenar la 
Covid-19

Crònica d’una família de 
Barcelona que després 
del confinament ha anat 
a viure a Seva

Un cotxe s’enfila a una 
rotonda a les Masies de 
Voltregà

Osona, la segona 
comarca amb un risc de 
rebrot més elevat

Manlleu habilitarà un 
espai perquè els afectats 
per coronavirus puguin 
passar la quarantena

1

2

3

4

5

+ vist EL9NOU.CAT

L’Atlàntida va 
celebrar el desè 
aniversari amb 
dos dies d’es-
pectacles que 
van tenir com a 
escenari principal 

l’exterior del teatre-auditori 
de Vic. La commemoració 
s’havia ajornat al mes d’abril 
per la pandèmia.

PROTAGONISTES

Vic i Manlleu són 
dues de les ciutats 
amb un risc de 
rebrot més elevat. 
El Departament 
de Salut i Interior 

han anunciat noves mesures 
a les dues ciutats per fre-
nar el coronavirus. Caldran 
recursos per afrontar-ho.

El 131è president 
de la Generalitat 
ha estat inhabili-
tat per no haver 
despenjat una pan-
carta de suport als 

presos. Durant el seu mandat, 
Torra ha tingut una elevada 
presència en actes fets a Oso-
na i el Ripollès.

Alba Vergés                
Consellera de Salut

Quim Torra                
President de la Generalitat

Montse Catllà                
Dir. general de L’Atlàntida

A més d’implantar 
la recollida porta 
a porta, les Masies 
de Roda formarà 
part d’una prova 
pilot de compos-
tatge comunitari. 

El producte resultant el 
podran utilitzar els veïns per 
al jardí o l’hort. El projecte 
està liderat per la UVic-UCC.

Jordi Vistós                
Alcalde de les Masies de Roda

És hora que comencem a valorar 
coses tan insignificants i, alhora, 

tan imprescindibles com una bona 
qualitat de vida, un espai que ens 

permeti desenvolupar-nos al cent per 
cent i on nosaltres i els nostres fills 

ens sentim còmodes

Jordi 
Vilarrodà

Divendres, 
25. Quan es 
va aixecar 
L’Atlàntida 
i les seves 

cobertes van adquirir el 
revestiment metàl·lic ideat 
per Josep Llinàs, va córrer 
una denominació popular 
del nou edifici, comparant-
lo amb una coneguda marca 
de bombons de xocolata 
embolicats en paper brillant 
i daurat. Amb el temps, el 
revestiment ha anat suavit-
zant la seva brillantor inicial 
i el color daurat es va mati-
sant. Ara ja no sentim ningú 
que compari L’Atlàntida amb 
el bombó. Aquest dia de cele-

bració del desè aniversari, 
dos ballarins dansen penjats 
sobre la façana més gran, 
sobre el revestiment daurat 
que esdevé un escenari. Ho 
veig com una metàfora: aque-
lla arquitectura sorprenent 
que provocava una reacció 
entre sorneguera i escèptica, 
ara ja és un símbol més de la 
ciutat que molts vigatans i 
osonencs s’han fet seu. Ens 
estimem L’Atlàntida, perquè 
hem vist que la seva arquitec-
tura ha estat útil a la funció 
per a la qual va ser pensada. 

I és bella. Però sobretot, per-
què a dins de L’Atlàntida hi 
hem viscut bons moments, 
ens hi hem emocionat. Com 
diu l’eslògan de la celebració, 
per molts més!
Dissabte, 26. Torelló recupe-
ra el Festus. Adaptat, i tardo-
ral, però es fa. Són diversos 
els esdeveniments que es van 
anul·lar a la primavera o a 
principis d’estiu i que ara els 
organitzadors s’han vist amb 
cor de rescatar. Va començar 
tot amb el Sant Jordi d’estiu, 
i hem vist el festival EnCanta 

a Roda de Ter i el Festus. I 
properament, vindran el Fes-
tival de Jazz i el Festival de 
Música Religiosa de Vic. És 
un bon senyal, un missatge 
de resistència de la cultura. 
Esborrar l’edició de l’any 
2020 de tots aquests esdeve-
niments seria acceptar que el 
virus ens ha derrotat. I no és, 
ni hauria de ser així. 
Diumenge, 27. Tot preparant 
l’edició del diari, fem un repàs 
de les fotografies de festes 
majors del cap de setmana. 
Roda de Ter, Calldetenes, 
Alpens, Llanars... La mateixa 
voluntat de no deixar-se vèn-
cer i de fer anar la imaginació 
per trobar alternatives. Com-
porta molts més maldecaps 
que suspendre-ho tot, però 
crec que l’esforç compensa. 

L’Atlàntida, cultura 
recuperada i festes

A correcuita
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No fa gaires dies 
el poeta Carles 
C a m p s - M u n d ó 
va publicar un 

article amb algunes idees que ens 
haurien de fer reflexionar. Entre 
altres coses qüestionava les opera-
cions polítiques (i econòmiques) 
per tal de “salvar la cultura”. Deia 
que quan es parla que la cultura 
és necessària i que tothom hi ha 
de tenir dret, caldria parlar de “la 
necessitat d’una educació cultural 
de nivell que ens ensenyi a desco-
dificar críticament una obra de la 
mena que sigui”, que el bé essen-
cial “és l’educació a partir de la 
visió crítica de la tradició constru-
ïda a cada lloc concret i en conne-
xió amb àmbits culturals cada cop 
més amplis”.

A partir d’aquesta idea elemen-
tal i inqüestionable qüestiona 
les accions per “salvar la cultu-
ra”, que solen dirigir-se a mante-
nir estructures, a “l’apartat de la 
‘producció’ artística en els seus 
diversos estrats, des de l’exhibició 
–i l’exhibicionisme– fins a la ‘cre-
ació’ (sic)”. Unes estructures que, 
sense l’educació cultural, aviat 
suraran pels llimbs aquells de fer 
les coses per a ningú, o per a un 
mateix, mentre el seu lloc l’ocu-
pen les produccions alienants 
o de baixa categoria, elevades a 
“cultura”. 

Per pensar-hi, sí. I actuar.

(L’article sencer a: https://carles-
camps.wordpress.com/2020/09/24/
cultura-daficionats/)

Per on la 
salvarem?

Víctor 
Sunyol

SI...

Sovint m’he referit a les innovacions edu-
catives en to de sospita perquè s’ha instal-
lat un hàbit poc saludable de fer màrque-

ting d’innovacions que canvien alguna cosa per no canviar 
res d’essencial o perquè no són més que pedaços urgents. 
Innovar és introduir novetats; canviar part d’una peça no és 
canviar de peça. Moltes plantes broten en arribar la prima-
vera, innoven, però la planta continua essent en essència la 
mateixa. Avui l’escola no en té prou amb innovacions pen-
sades per ser venudes, fa falta un canvi de peça, una revo-
lució. No es pot continuar educant com s’ha fet fins ara. I 
quan començava a generalitzar-se un clima de necessitat 
de metamorfosi, rebem una patacada solemne i es produeix 
una involució que trigarem a reparar. 

L’escola necessita canvis d’arrel en diversos àmbits. És 
urgent revisar tot allò relacionat amb el currículum: què 
s’entén per coneixement? Quina és l’arrel del coneixement 

o com s’arriba al saber? Què s’entén per ciència? Com es 
valida el saber científic? El saber pot ser neutre? Quins 
coneixements s’han d’adquirir a l’escola? Qui, com i per 
què fa la selecció de continguts?, etc. Només en el camp que 
conec, el de la història, la geografia i les ciències socials, 
podríem obrir un debat que donaria per a mesos de treballs 
intensius; els especialistes en aquest àmbit fa dècades que 
en parlen sense que les administracions educatives s’hi 
mostrin sensibles. Un altre camp a discutir és el de les fina-
litats de l’educació i les finalitats de l’escolarització, que 
sovint es confonen. Una altra esfera d’anàlisi ha de ser la 
de les funcions que fa i les que hauria de fer l’escola avui. 
Tots són aspectes molt estudiats, però el que se sap no sol 
arribar a peu de carrer, ni entra a l’escola. I encara ens que-
den àmbits més estrictament pedagògics: hi ha pedagogies i 
didàctiques més encertades que altres? Es pot provar quines 
són les millors maneres d’ensenyar i d’aprendre? Hi ha lite-
ratura acadèmica de rigor i testimonis de bones pràctiques 

educatives que podrien inspirar petites revolucions en con-
text. 

Però ara s’ha condemnat l’escola a fer la viu-viu, a sobre-
viure sense gaire sort i amb els mínims ensurts possibles. 
S’han avortat les minses ànsies per variar el rumb i les 
administracions, insensibles a les necessitats dels infants, 
pensen –d’acord amb sectors tecnològics potents?– que tot 
passa per renovar o ampliar l’ús de la tecnologia.

Agnès Boixader  
Mestra jubilada

Fer la viu-viu
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S’ha condemnat l’escola a 
sobreviure sense gaire sort i amb 

els mínims ensurts possibles

Natàlia Peix fa una mirada pausada i reflexiva
a l’actualitat de la setmana en conversa amb:

Teresa Rosell
Advocada que 
valorarà jurídicament 
la inhabilitació del 
president Quim Torra

Rafel Nadal
Escriptor i periodista

Neus Tomàs
Periodista i coautora 
de ‘Tota la veritat’
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La presència de veïns i veïnes que 
visquin de manera permanent als 
municipis rurals és imprescindible 

per continuar fent i sent poble. Això no obstant, la 
voluntat de poder-ho continuar fent en ocasions no 
és corresposta per l’oferta d’habitatge existent.

Com a administració pública, tot i la limitació 
competencial que tenen els ajuntaments en aques-
ta matèria, tenim la responsabilitat de vetllar per 
a la garantia de l’accés a l’habitatge, evitant que 
sigui el lliure mercat qui faci ús de manera lucra-
tiva d’un dret social com aquest. En aquest sentit, 
el passat 30 de setembre el ple de l’Ajuntament 
de Sobremunt va aprovar per unanimitat i des-
prés d’haver sotmès la qüestió a debat en el marc 
de les assemblees veïnals una modificació puntual 
de les normes de planejament urbanístic limitant, 
per densitat de l’ús, els allotjaments turístics en la 
modalitat d’apartament turístic i de turisme rural, 
i dels habitatges d’ús turístic (HUT).

Som conscients que l’activitat turística genera 
quantiosos beneficis econòmics al sud d’Europa en 
particular, i a l’arc mediterrani en general. Tanma-
teix, que el pes d’aquest sector sigui tan important 
no hauria d’evitar que es qüestionés un model que, 
al nostre entendre, és manifestament insostenible. 
Com a país hauríem d’apostar per una estratègia 
de decreixement turístic, en el sentit d’impulsar 
un canvi de paradigma que passi per la diversifi-
cació de l’economia, evitant una dependència des-
mesurada envers aquest sector, evidenciada ara de 
manera traumàtica per les conseqüències d’una cri-
si com la de la Covid-19.

A Sobremunt, davant l’augment d’habitatges des-
tinats a l’ús turístic i de la voluntat manifesta d’am-
pliar-ne les places, així com també de la necessitat 
de mobilitzar l’habitatge existent cap al lloguer o 
la compra de residència habitual, hem optat per la 
modificació puntual del planejament amb l’objec-
tiu de disminuir la pressió que l’habitatge amb ús 
turístic està exercint sobre les finques existents al 
municipi i susceptibles d’acollir veïns i veïnes amb 
habitatge permanent. 

La limitació per densitat continguda a aquesta 
modificació de planejament impossibilita, d’acord 
amb l’actual context urbanístic (finques existents) 
i demogràfic (població resident), l’ampliació tant 
d’aquest tipus d’habitatges com les seves places a 
tot el terme municipal. Això no obstant, pel que 

fa als allotjaments turístics de turisme rural, es 
determina una excepció en la limitació per den-
sitat: s’exclouen d’aquesta regulació les tipologi-
es del subgrup cases de pagès (art. 54 i 55 del DL 
159/2010) corresponents a la categoria a) masia i 
la c) casa de poble compartida, atès que en aquests 
dos casos la persona titular obté rendes d’activitats 
agràries, ramaderes o forestals, així com també ha 

d’estar empadronada i residir efectivament a l’esta-
bliment, condicions que es consideren compatibles 
amb el model urbanístic del municipi. Amb aquesta 
excepció es garanteix que aquelles persones empa-
dronades al municipi i que resideixen efectivament 
a l’habitatge puguin fer compatible una segona 
activitat complementària de turisme rural que els 
ajudi a continuar fent de pagès o pagesa professio-
nal i, per tant, contribuint a preservar la terra per a 
la pràctica d’una activitat agrària social, ambiental 
i econòmicament justa.

És evident que som conscients que aquesta 
mesura no és suficient per garantir que aquelles 
persones que han manifestat la voluntat de poder 
viure al municipi ho puguin fer. No obstant això, 
entenem que ho facilita i que, per complementar-
la, continuen sent necessàries polítiques públiques 
que permetin recuperar l’ús permanent d’uns habi-
tatges que ja existeixen al municipi en diferents 
estats de conservació. Cal reconèixer la diversitat 
de situacions i possibilitats d’acord a la predispo-
sició de les parts a l’accés a l’habitatge. En aquest 
sentit, l’Ajuntament ha intentat incentivar a la 
propietat en relació amb la mobilització d’aquest 
habitatge buit. Des de la modalitat de lloguer con-
vencional i assequible per a aquells immobles sus-
ceptibles d’entrar-hi a viure de manera immediata 
fins a la possibilitat d’impulsar contractes de maso-
veria urbana o rural, que ja es troben bonificats a 
través de les ordenances municipals, per a aquells 
edificis que necessitin petites reformes o manteni-
ment per viure-hi. Així mateix, essent l’habitatge 
una prioritat per a l’equip de govern, l’Ajuntament 
té predisposició a comprar algun d’aquests edificis 
o invertir-hi emparant-se en una cessió d’ús, amb 
l’objectiu de mobilitzar-lo posteriorment a través 
de lloguer a preus justos i assequibles.   

Des de l’Ajuntament de Sobremunt continuarem 
apostant per ser crítics quan sigui necessari, però 
aportant alternatives constructives. Continuarem 
incidint en les disfuncions del mercat immobilia-
ri quan encareixi el preu de compra o lloguer dels 
habitatges per a la població resident. Volem evitar 
que els pobles vius i participatius derivin en àre-
es temàtiques de vacances. Per tant, amb aquesta 
ordenació dels usos del sòl a través de la planifi-
cació urbanística volem assegurar la cohesió soci-
al i la qualitat de vida, garantint la protecció de 
l’ús d’habitatge digne i adequat per a la població 
amb voluntat de residència permanent, però fent-
lo compatible al mateix temps amb la presència de 
l’ús turístic com a activitat econòmica complemen-
tària de desenvolupament territorial.

Albert Güell Vallbona  
Alcalde de Sobremunt
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L’accés a l’habitatge: l’encaix 
entre l’ús turístic i l’ús habitual

Els ajuntaments tenim la 
responsabilitat de vetllar per 
l’accés a l’habitatge evitant 

que sigui el lliure mercat qui 
faci ús de manera lucrativa 
d’un dret social com aquest
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Com pot ser? 

El dia 11 de setembre passat, Diada Nacional de 
Catalunya, cap a migdia, es va celebrar un petit acte 
a Campdevànol a la plaça en la confluència del carrer 
Hortes i el carrer Sant Amand. Es va inaugurar amb 
una placa l’Espai 1 d’Octubre en aquest indret, amb  
poques persones participants. Sens dubte, la data 
té a veure amb l’esdeveniment polític més impor-
tant a  Catalunya i Espanya del que portem de segle: 
el referèndum d’autodeterminació de Catalunya 
l’any 2017 promogut pel govern català. El poble de 
Campdevànol va exercir el seu dret a decidir si volia 
ser independent o no replegant vilatanes i vilatans 
al col·legi electoral d’una forma espectacular pel 
seu nombre, per la seva transversalitat i pel seu sen-
timent. Totes i tots plegats, sense distinció política, 
associativa o cultural, units fent un front comú an-
helant el dret a decidir per l’autodeterminació del 
nostre país. Aquest Onze de Setembre, amb aquest 
acte estrany, amagat, superflu, s’ha trencat aquella 
fusió compacta de l’any 2017. Com pot ser que una 
data tan important es pugui immortalitzar amb una  
placa sense comptar amb els protagonistes que la 
van fer possible? Com és possible que el poble no 
s’assabentés de l’acte? Com pot ser que s’hagi fet un 
acte a part de qui ho va promoure? Em sento, ens 
sentim ultratjats per deixar-nos de banda, per no 
comptar amb tots els que ho vam fer possible, que 
hi van participar més o menys activament i que hi 
van donar suport per defensar la llibertat, als que hi 
van votar a favor i en contra. L’1 d’octubre no és ni 
d’uns ni d’altres, és de tothom, i aquest acte hauria 
de merèixer alguna cosa més que una placa penjada 
d’un pal. 

Toni Riera Masjoan, regidor d’ERC-AM  
a l’Ajuntament de Campdevànol 

Campdevànol

El govern Tornasöl 

En el títol recullo un bon eslògan per a l’equip de 
govern de Ripoll. I no em refereixo al professor que 
apareix als còmics d’en Tintín, no. Aquell professor 
excèntric era capaç d’imaginar solucions novedoses 
per a tot. El consistori em temo que no. No ha acon-
seguit dinamitzar el comerç del centre de la vila, no 
ha aconseguit promoure l’economia social i el pro-
ducte quilòmetre zero de la comarca ocupant boti-
gues buides, no té cap pla ambiciós per recuperar la 
tradició industrial de la comarca. Ara que en l’era 
Covid-19 s’obren oportunitats per revifar la vida  
dels pobles interiors, potser és també el moment 
d’idear i recuperar la nostra tradició industrial. Una 
tradició que va preferir marxar i deslocalitzar-se. 
No he vist cap proposta d’aquestes característiques 
per a l’economia del nostre municipi. En canvi l’ac-
titud del govern municipal em fa pensar més aviat 
en una empresa d’aventura comarcal. A aquest Tor-
nasöl em refereixo. És un govern que busca millorar 
l’economia a base d’aventura, arrossada popular, 
esdeveniments exòtics i atraccions de fira. És el go-
vern del trenet de festa major que circula a tocar del 
Freser; el govern que pretén convertir els nostres 
paratges en tobogans de vertigen per a les bicicle-
tes; el govern que prefereix ocupar amb tres dies de 
trial el circuit saludable del Catllar i la plana d’Or-
dina. Aquesta és una actitud alarmant. Denota una 
certa falta d’idees, però, sobretot, mostra un desco-
neixement important del nostre patrimoni natural 
i cultural. La riquesa cultural i natural són el que 
fa realment atractiva una comarca com la nostra. 
La pressió excessiva amb activitats absurdes donen 

diners, sí. Però malmeten la riquesa. Tenim el trist 
exemple del Torrent de la Cabana, una zona amb 
tirolines postisses, depredada per l’eruga del boix i 
per la gernació. Si fem del turisme un element im-
portant per a la nostra economia hem de preservar 
el més atractiu: el nostre patrimoni natural i cultu-
ral. Serà una font de riquesa sostenible i sostinguda 
en el temps. L’Ajuntament no ha prestat gaire aten-
ció a aquests aspectes. Em centraré en el Catllar per 
il·lustrar-ho. La muntanya del Catllar és apreciada 
per tota la població de Ripoll i tothom hi té la seva 
ruta preferida. Quan hi passeges trobes cartells que 
t’indiquen exercicis gimnàstics saludables. Són in-
necessaris. En canvi no hi ha cap plafó informatiu 
de la riquesa faunística o de la varietat de flora. No 
costaria gaire indicar les aus i les flors a les fonts 
i als itineraris, tal com fan altres ajuntaments. O 
recollir i informar de la història dels paratges. O 
recordar el romànic present a la muntanya. No hi 
trobareu cap element que inviti a la cultura i a la na-
tura. Només el mapa orogràfic de la Rosa dels Vents. 
En canvi, pel  nostre consistori, el Catllar s’ha con-
vertit només en un abocador d’adrenalina, un lloc 
per a les curses, per cremar benzina, per consumir 
ràpidament. Per a l’equip de govern el Catllar és un 
fast food. L’any 1982 el Pla General de Ripoll es pre-
sentava amb el lema “Fem-nos un entorn per viure”, 
ho recorda Daniel Pi i Tramunt en el llibre Santua-
ris muntanyencs del Ripollès. Era l’oportunitat per 
al Catllar, per poder refer l’església del Catllar, pre-
servar els elements històrics i protegir el patrimoni 
natural. Però no hi hem fet res de res des que Tomàs 
Raguer va posar el crit al cel fa més d’un segle. Això 
sí, l’entorn natural s’ha regenerat gràcies al nostre 
desinterès. Doncs bé, si no tenim més idees, potser 
és el moment de deixar-nos d’aventures estèrils. 
Recuperem i protegim la nostra riquesa natural i el 
nostre patrimoni cultural per poder mantenir un tu-
risme durador i de qualitat. 

Ramon Lamiel Villaró, veí de la plana d’Ordina
Ripoll

Un nou cribratge massiu, no gràcies

Un nou cribratge massiu, no gràcies. La setmana 
passada vam poder veure com en els mitjans de co-
municació, no només comarcals o autonòmics sinó 
també estatals, es feien ressò que es feia un cribrat-
ge massiu a la població de Manlleu d’entre 15 i 55 
anys per detectar casos de Covid. Essent de Manlleu 
i entre aquesta franja d’edat, jo i la meva dona vam 
acudir el matí de divendres a fer-nos la PCR. Ens 
van comentar que entre 24 i 48 hores rebríem els re-
sultats. La sorpresa va ser que fins dimarts al vespre 
(més de quatre dies) no vaig rebre una notificació 
que la PCR a la qual em vaig sotmetre era negativa. 
L’informe procedent del Banc de Sang està amb data 
del mateix dia. Si suposadament aquests cribratges 
són per detectar positius asimptomàtics em pregun-
to si és necessari fer-los, ja que en el cas de ser posi-
tiu gairebé la meitat de la quarantena (o millor dit 
desena) me la puc haver passat escampant el virus. 
Consideraria normal quatre dies entre la prova i els 
resultats si ens trobéssim al principi de la pandèmia 
(mes de març o abril), però em sobta una mica que 
encara estiguem així. No repetiré l’experiència que 
em remenin amb un escovilló les fosses nasals sim-
plement perquè del resultat facin una estadística, 
m’agradaria més seriositat i que servís per a quel-
com més. 

Jordi Codina Puigferrer Manlleu

Residència Saits de Vic

Fa pocs dies vaig viure la desagradable experiència 
de portar la meva mare de 88 anys a aquesta resi-
dència. Tot són deures, l’empatia no existeix, l’or-
dre tampoc, els drets dels avis i els familiars brillen 
per la seva absència, però, això sí, és considerada 
una Residència Verda. El que no es pot admetre 
és que sota el paraigua de la Covid s’amaguin una 
quantitat de mancances que afecten directament la 
qualitat de vida de la nostra gent gran. Que difícil 
era contactar amb algú que m’informés de l’estat 
de la meva mare, sabent fins i tot que no es tro-
bava bé! Amb una gran quantitat de roba a dispo-
sició de la residència, tota degudament marcada, 
per què anava vestida amb roba que no era seva? 
Per què quan l’anava a veure havia de demanar un 
jersei perquè tremolava de fred i ningú se n’ado-
nava? Tot això i més m’ha passat a mi i fa ben poc. 
Ningú ha de rebre aquest tracte. Els nostres avis no 
s’ho mereixen. És un clam i un acte de protesta cap 
a aquesta institució. Si us plau, apliqueu als nos-
tres avis els valors que ells ens han ensenyat. En 
aquests moments n’esteu molt lluny. Hauria de ser 
la prioritat màxima de la vostra residència.

Fina Molist Benet 
Vic

Rèplica a Ali Yassine

El passat dia 25, publicaven una entrevista al pre-
sident de l’Associació Annour. Bé, si jutgem les 
respostes no sé si era una entrevista o una mena 
de redacció fantasiosa per intentar convèncer la 
població de les bondats de la seva comunitat i 
de la seva associació. Independentment del que 
ell digui, i considerant que la taqiyya permet als 
musulmans dissimular o fins i tot mentir en situ-
acions perilloses o adverses, voldria recordar que 
Ali Yassine és l’home que va contractar un mem-
bre d’Estat Islàmic com a imam, introduint-lo a la 
vila de Ripoll: Es-Satty. Un integrista islàmic que 
va predicar i planejar sense compassió l’assassinat 
de centenars de persones. L’atzar va voler que les 
bombones de butà esclatessin abans d’hora i els 
terroristes haguessin de cercar noves víctimes en 
una improvisació que va acabar destruint la vida 
de desenes d’innocents a la Rambla i a Cambrils.
Menteix Ali quan diu que vaig acusar l’Associació 
Annour d’amagar informació a la policia respecte 
als atemptats; els vaig acusar d’actuar passivament 
davant les prèdiques radicals de l’home que havien 
contractat –afirmació que vaig fer després que la 
germana d’un dels assassins confirmés que dins 
del centre de culte que aquesta associació gestio-
na s’havia cridat impunement a la gihad–. Torna 
a mentir quan diu que el regidor de la CUP, el Sr. 
Aitor Carmona, no el va animar a denunciar-me 
als tribunals. Els plens es graven i qualsevol pot 
comprovar que el regidor de la CUP els va incitar 
a denunciar-me després que jo intentés aturar la 
construcció de la nova macromesquita. Denúncia 
que l’associació islàmica Annour va acabar inter-
posant en contra meu, per delicte d’odi. Sobta que 
durant mesos i malgrat la proximitat, no veiessin 
odi en l’imam terrorista i en canvi detectessin amb 
tanta facilitat el d’una regidora escollida democrà-
ticament a les urnes. Diu el senyor Ali que ell no 
va trucar al conductor de la furgoneta després dels 
atemptats, que gairebé no hi tenia contacte... però 
es descuida d’afegir-hi que el seu secretari sí, que 
no només hi tenia contacte sinó que va intentar 
trucar a l’assassí minuts després de l’atropellament 
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a la Rambla. Què li devia voler dir? Diu també que 
els vaig acusar de masclisme. Reconec aquesta part 
de culpa, senyor Ali... Sap per què els vaig acusar 
de masclisme? Doncs perquè ho són. Perquè segre-
guen per sexes dins el seu centre religiós amb una 
clara discriminació i marginació del sexe feme-
ní. Perquè obliguen les dones a entrar dins el seu 
local per una porta lateral, perquè les fan pregar 
en una petita sala a part, perquè promouen el vel, 
perquè vexen les dones en considerar pecamino-
sos o provocadors els seus cabells... a hores d’ara 
encara no he digerit l’argument que va donar al 
periodista Jordi Remolins en intentar desfer-se de 
les meves acusacions de masclisme. De debò que 
va comparar la discriminació que exerceixen con-
tra la dona dins els seus centres de culte amb el fet 
que als nostres bars hi hagi lavabos separats per a 
homes i dones? Era un acudit, senyor Ali? L’entre-
vista semblaria còmica si no fos per l’advertència 
que porta implícita. Pel que sembla, la comunitat 
musulmana de Ripoll –que no se sent preparada 
per integrar-se a la nostra societat– se sent valenta 
demogràficament per fer un partit municipal pro-
pi i irrompre al consistori de Ripoll. M’agradarà 
molt sentir la seva proposta política (o serà religio-
sa?) i combatre-la democràticament. Sense caretes, 
sense denúncies, sense cordons sanitaris i sense 
mentides.  

Sílvia Orriols,  regidora no adscrita 
a l’Ajuntament de Ripoll

Ripoll

Agraïment

El passat 24 de setembre ens va deixar el nostre 
estimat pare, Pere Rovira Magem. Volem agrair 
en primer lloc al doctor pneumòleg que l’ha portat 
aquests últims anys, per la seva dedicació, tracte 
tan humà i gran estima cap al nostre pare. També 
volem donar les gràcies a l’Hospital Universitari de 
Vic pels dies que hi va estar ingressat, i a l’Hospital 
de la Santa Creu on aquestes últimes setmanes el 
van cuidar, ajudar i vetllar per ell. El nostre més 
sincer agraïment per a tots ells.

Família Rovira Sant Martí de Centelles

Aclariment

A la pàgina 35 de l’edició del divendres 25 de 

setembre d’EL 9 NOU es recordava la trajectòria 
de l’exjugador d’hoquei patins del Voltregà Ramon 
Nogué. El text del reportatge deia que el Voltregà 
de Sala, Ordeig, Humbert Ferrer, Nogué i Recio 
no tenia rival i que “Sala ho aturava tot sota pals”. 
Sala va ser porter en els inicis de l’equip i després 
el titular va ser Miquel Cabanes. 

Fe d’errors 

En el reportatge sobre la papallona del boix publicat 
a la pàgina 6 de l’edició del 21 de setembre es parla-
va del producte Bacillus thuringiensis com un com-
post químic quan es tracta d’un producte d’origen 
natural i ecològic.

I els ocupes continuen

Sí senyor, continuen. Abans de la pandèmia pensa-
va que era l’única tonta a qui li passaven aquestes 
coses. “Quina mala sort que tens”, deien els amics. 
“No passa mai”, em deien els de l’agència. La veritat, 
em sentia fatal. Ara el mal és el mateix, però és com-
partit i la ràbia d’un se suma a la ràbia col·lectiva 
i crec que la unió de tots és aquest crit d’angoixa 
que es comença a sentir per tot arreu. I això serà el 
que farà que ens escoltin, perquè som molts, molts 
indignats i el que estan fent, bé, el que no fan és tan 
ridícul que em falten paraules per expressar-ho. No 
crec que passi enlloc més del món. Però quines lleis 
tenim? I el cos policial, que no serveix per a res, no 
se’l deixa actuar i el ciutadà es troba sol i abandonat 
a la seva sort. Últimament podem veure als mitjans 
que no hi ha dia que no parlin dels ocupes. Sempre 
havia pensat que un ocupa és un senyor o senyora 
que sense solta ni volta es fica a casa teva i se’n fa 
l’amo. Però resulta que jo en els dos casos tenia con-
tracte i en el moment que aquest finalitza i no els 
vols renovar, previ burofax, ni els acords ni les fir-
mes serveixen absolutament per a res. Em pregun-
to quin sentit té si no et garanteix el que hi diu. El 
programa En el punto de mira que van fer dimecres 
23 de setembre explicava casos de tota mena. Tots 
els que ens queixem som particulars que d’un dia 
per l’altre se’t complica la vida de tal manera que la 
teva salut i economia es veuen greument afectades. 
De cop has de mantenir casa teva i la casa que és 
teva i la gaudeixen uns altres sense cap mirament 
i amb un desvergonyiment que fa mal, molt mal. A 
sobre quan te l’entreguen després d’un llarg calvari 
està tot podrit de merda. Sí, perquè els ocupes mai 
netegen, i si tenen animals, ni t’ho explico. A sobre, 
depèn del grau d’indignació, te’l destrossen més o 
menys. En aquest programa van ensenyar una pà-
gina web que uns ocupes han dissenyat perquè fu-
turs ocupes puguin entrar amb seguretat, explicant 
amb tots els detalls els seus drets, evidentment cap 
deure, i que així puguin fer una ocupació amb èxit. 
I això no és cap delicte? Els afectats, com no podria 
ser d’una altra manera, no entenen totes aquestes 

absurditats i se’ls acaba la paciència i recorren a al-
tres mitjans. Com es pot estar d’un a dos anys en 
molts casos mantenint l’ocupa i a sobre pagar l’ad-
vocat? No és que la gent s’agafi la justícia per la seva 
banda, és que no donen opció. Pagar per pagar, que 
sigui ràpid. Siguis de la ideologia que siguis has 
d’experimentar el mateix, no? O és que els ocupes 
ocupen en funció de la ideologia política de l’amo 
de l’habitatge? Això ens pot tocar a tots i si ets un 
dels afortunats ho tens ràpidament. Entre els ocu-
pes hi ha qui ho necessita i hi ha el que se n’aprofita. 
N’hi ha força més dels segons i aquí vull anomenar 
les màfies que actuen d’immobiliària, llogant o ve-
nent els pisos que els semblen buits. Qui té neces-
sitat d’un habitatge han de ser els serveis socials, 
els que s’encarreguin de solucionar el problema, 
no que li toqui el mort al pobre propietari. I en el 
cas dels segons, els que s’aprofiten de la situació, 
que són delinqüents, hauria de ser la justícia qui 
se’n fes càrrec. Però aquí hi ha un altre problema 
i gros, la lentitud dels jutjats de Vic. M’atreveixo a 
dir que són dels més lents del país. A Barcelona, un 
desnonament pot durar entre dos i quatre mesos; a 
Vic, entre un any i mig o dos. A veure qui és capaç 
d’aguantar amb totes les despeses que comporta. 
S’hauria d’agilitzar aquest enquistament i fer judi-
cis exprés, ràpids. Perquè en el moment que el jutge 
agafa el cas, l’ocupa va a fora. I també cal donar més 
poder a la policia, que pugui actuar, que tingui au-
toritat. Els tenim perquè posin ordre, deixem doncs 
que facin la seva. Estem d’acord que falten habitat-
ges. Ara volen subvencionar des de l’Ajuntament 
la rehabilitació de pisos vells. Tenim els pisos dels 
bancs, que en comptes de ser pisos ocupes, que pu-
guin ser habitatges socials, seria tot plegat una gran 
solució. Aquesta problemàtica s’ha convertit en un 
problema social de primer ordre i està creant una 
inseguretat sense precedents. Els ajuntaments són 
conscients del problema i si tots els afectats s’unei-
xen per aquesta causa és possible que es puguin 
canviar aquestes lleis absurdes. És una bomba que 
si no es canvia explotarà.

Helena Sala  Vic

Fotos de tots els equips de 
PRIMERA, SEGONA I TERCERA 
CATALANA MASCULINA i PRIMERA 
DIVISIÓ NACIONAL, PREFERENT I 
PRIMERA DIVISIÓ FEMENINA

Fitxes de les plantilles

Amb EL 9 NOU de dilluns
12 d’octubre, trobareu

EL 9 FUTB L
2020-2021
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Osona es manté com la comarca amb 
més explotacions de vaques de llet. 
És de les comarques amb més presèn-
cia d’explotacions en els premis Vaca 

d’Or des de fa anys i pionera en la mi-
llora de la producció o la genòmica. 
Però el preu de la llet que les indús-
tries paguen als productors continua 

sense cobrir els costos, tot i el reial 
decret espanyol que obliga que es co-
breixin. Ara, Osona també lidera la 
lluita contra els preus baixos.   

Osona lidera la lluita entre 
ramaders i indústries pels tractes 
en el preu estancat de la llet
Tot i el decret que mana a pagar per sobre del preu de cost, els  ramaders es veuen obligats a 
acceptar una clàusula de la indústria. Si no és així, se’ls paga la llet encara a un preu més baix 

Vic/Ripoll

D.A.

Les indústries de la llet han 
decidit afegir una clàusula al 
contracte que tenen amb els 
productors on diu que accep-
ten que el preu que se’ls paga 
ja cobreix els costos de pro-
ducció de la llet. D’aquesta 
manera compleixen amb el 
reial decret de la llei de la 
cadena alimentària aprovat 
amb el qual el Ministeri volia 
assegurar que els produc-
tors rebien un preu just. “El 
decret té molts inconveni-
ents, però deixa clar que no 
se’ns pot pagar per sota el 
cost efectiu de producció”, 
explica Daniel Bassas, gerent 
de la Cooperativa Plana de 
Vic, que juntament amb 
Vaquers d’Osona han optat 
per no signar cap contracte 

i “ser coherents amb el que 
diu el reial decret”. Perquè 
el preu que les indústries 
paguen als productors no ha 
canviat i continua estant per 
sota el preu de cost. De fet, 
totes les organitzacions agrà-
ries i els ramaders individu-
als fa anys que ho denuncien.

D’una banda, JARC ha fet 
un càlcul dels diners que per-
den de mitjana els ramaders 
amb la llet (vegeu requadre) 
i reclamen que l’administra-
ció faci les gestions necessà-
ries perquè “l’Observatori de 
Preus de la Llet sigui l’orga-
nisme oficial de referència 
a Catalunya” i que es tiri 
endavant el Pla de Suport del 
sector lacti català. Des del 
DARP expliquen que s’està 
començant a treballar amb 
un decret propi. I és que per 
negociar amb els operadors 
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Comarca 2020 2019 2020 2019 2020 2019 2020 2019 2020 2019

Alt Empordà 34 34 6.247 6.168 184 181 7,54 7,1 8,12 7,99

Alt Penedès 2 2 151 161 76 81 0,44 0,42 0,20 0,21

Alt Urgell 54 55 8.429 8.336 156 152 11,97 11.48 10,96 10,79

Bages 3 3 192 227 64 76 0,67 0,63 0,25 0,29

Baix Empordà 25 26 2.829 2.780 113 107 5,54 5,43 3,68 3,60

Baix Llobregat 2 2 357 369 179 185 0,44 0,42 0,46 0,48

Berguedà 17 17 2.134 2.153 126 127 3,77 3,55 2,77 2,70

Cerdanya 29 31 1.856 1.861 64 60 6,43 6,47 2,41 2,41

Garrotxa 22 26 2.542 3.140 116 121 4,88 5,43 3,30 4,07

Gironès 34 35 6.895 6.920 203 198 7,54 7,31 8,96 8,96

Maresme 9 9 1.138 1.142 126 127 2,00 1,88 1,48 1,48

Noguera 15 16 7.304 7.425 487 464 3,33 3,34 9,50 9,61

Osona 88 97 14.533 14.893 165 154 19,51 20,25 18,89 19,28

Pallars Jussà 3 4 360 440 120 110 0,67 0,84 0,47 0,57

Pla de l’Estany 18 20 2.289 2.297 127 115 3,99 4,18 2,98 2,97

Pla d’Urgell 15 17 4.644 4.605 310 271 3,33 3,55 6,04 5,96

Ripollès 7 9 260 299 37 33 1,55 1,88 0,34 0,39

Segrià 15 15 6.336 5.478 422 365 3,33 3,13 8,24 7,09

Selva 30 30 5.028 4.989 168 166 6,65 6,26 6,54 6,46

Vallès Oriental 26 28 3.234 3.384 124 121 5,76 5.85 4,20 4,38

Altres 3 3 160 168 53 56 0,67 0,63 0,21 0,22

Província

Barcelona 147 158 21.739 22.329 148 141 32,59 32,99 28,26 28,91

Girona 184 194 27.261 27.725 148 143 40,80 40,5 35,44 35,9

Lleida 120 127 27.918 27.181 233 214 26,61 26,51 36,30 35,19

Catalunya 451 479 76.918 77.235 171 161 100,00 100,00 100,00 100,00

Explotacions (n) Vaques (n) Vaques /explotació (n) Explotacions (%) Vaques (%)
Dades del sector 
boví 2020/2019

Baixa el nombre 
de productors 
però pugen els 
litres de llet

Vic/Ripoll

D.A.

Segons l’Observatori de la 
Llet, en l’anàlisi del passat 
mes de març, el darrer dis-
ponible, la producció de 
llet a Catalunya va ser de 
68.967.596 litres procedents 
de 430 productors, que no 
vol dir explotacions (d’aques-
tes n’hi ha més). La mitjana 
de litres de llet per productor 
i dia és de 5.174 a Catalunya. 
Osona és la que més litres hi 
aporta, amb 13.141.005 que 
provenen de 86 productors, 
i representa una mitjana de 
4.929 litres per productor i 
dia. Percentualment és un 
19,05% del total català. Ara 
bé, hi ha algunes comarques 
com el Segrià, la Noguera i 
el Pla d’Urgell que fan més 
producció per productor i dia 
perquè són pocs productors 
però de més grandària. Així, 
les seves mitjanes estan en 
18.100, 17.162 i 10.493, res-
pectivament. 

El Ripollès, en canvi, és la 
comarca que menys litres 
aporta, un 0,18% del total, 
que són 125.385 procedents 
de quatre productors, que 
són un 0,93% del total. Això 
representa 1.011 litres per 
productor i dia. En tots dos 
casos les dades de producció 
són superiors a les de l’any 
2019, tot i que són menys 
productors que fa un any 
enrere. Això vol dir que 
milloren en l’eficiència.

cal saber qui marca els preus. 
En el cas de Catalunya, i a 
diferència d’altres comuni-
tats autònomes, “per sort té 
un índex objectiu de referèn-
cia que és l’Observatori de la 
Llet”, diu Bassas. Les dades 
diuen que el cost de produc-
ció, inclòs el cost d’oportu-
nitat de l’any 2018, va ser de 
409,7 euros per tona mitjana 
de llet. I segons diu el mateix 
observatori, va ser el sisè 
millor any de la sèrie histò-
rica de 13 anys mantenint-se 
“les diferències entre estrats. 
O sigui que les explotacions 
de més dimensió produc-
tiva son les que obtenen 
els millors resultats”.  Això 
demostra que la producció es 
fa cada cop més eficient però  
no es tradueix en una millora 
del preu. Per “poder encara 
ser més objectius”, diu Bas-

sas, CVP i Vaquers d’Osona 
han optat aquest any per 
fer calcular els costos de les 
seves granges a una empresa 
externa privada.

Ara bé, tots dos sumen 
diversos ramaders. Estan 
més indefensos davant 
aquesta situació els ramaders 
individuals que no tenen 
l’opció ni de no signar el con-
tracte “perquè ens podríem 
trobar que deixen de recollir-
nos la llet”, expliquen alguns 
d’ells, sense identificar-se 
per aquesta por. La realitat 
ho demostra, una explotació 
del Vallès Oriental haurà 
de plegar perquè Danone 
li ha comunicat que no li 
recollirà la llet a partir de 
gener al·legant canvis “en 
les necessitats del mercat”. 
Asaja, organització amb seu 
a aquesta comarca, ho té clar: 

Una mitjana de 
1.105 euros al 
mes de pèrdues
Vic/Ripoll La JARC ha fet 
un càlcul sobre què perd 
una explotació mitjana. Una 
granja de 181 vaques que 
produeix 147.375 litres al 
mes i amb el preu de la llet 
a 32,62 cèntims d’euro el 
litre acaba tenint una pèr-
dua de 1.105 euros al mes. 
Els ingressos totals són de 
40,03 cèntims d’euro. El 
cost mitjà de producció és 
de 40,78 cèntims d’euro i el 
llindar de rendibilitat, de 
33,37 cèntims d’euro. Si res-
tem aquest llindar al preu i 
es multiplica pels litres de 
cada mes, surten els més de 
1.000 euros.
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 Vic

D.A.

L’assemblea general de la 
Fefric (Federació Frisona 
de Catalunya), que va tenir 
lloc divendres passat, ha fet 
públic els premis Vaca d’Or 
d’aquest any, tot i que no es 
farà cap acte per lliurar-los a 
causa de les restriccions per 
la Covid-19. En aquesta edi-
ció, entre les 20 explotacions 
premiades n’hi ha 7 d’Osona, 
que són les que any rere any 
ja formen part d’aquesta llis-
ta. El líder és Ramaderia Aní-
bal, SL, seguit de Ramaderia 
Thos, SL, que l’any passat 
van quedar en segon i pri-
mer lloc, respectivament. En 
tercer lloc, com l’any passat, 
hi ha el Mas Isern, de Vic, 
amb una puntuació d’1,365. 
Can Barrina, de Sant Martí 
de Centelles està al cinquè 
lloc amb 1,326 de puntuació. 
En el vuitè lloc se situa La 
Cavalleria, de Manlleu, amb 
1,238 de puntuació; en novè 

lloc, la SAT Vilatortella 544 
Cat, de Gurb (1,225); en desè 
lloc hi ha el Murucuc, també 
de Gurb (1,145); en el 12è, El 
Campgran (1,137), de Man-
lleu, i tanca la llista, en el 
número 20, L’Homet (0,838), 
dels Hostalets de Balenyà.

Aquests guardons es donen 
a les 20 millors explotacions 
de Catalunya segons una 
classificació única que englo-
ba els índexs dels indicadors 
de producció, genètica i mor-
fologia. Des del 2018 que es 
fa amb una nova fórmula de 
càlcul. L’índex de producció 
es basa en un índex tècnic 
econòmic (IF) que elabora 

cada any la Fefric segons les 
dades del control lleter de 
l’últim any i té en compte 
la quantitat i qualitat de la 
llet produïda per vaca a cada 
explotació. 

L’índex de genètica és 
l’anomenat ICO, que elabora 
Conafe a tot l’Estat i des de 
Fefric es fa el rànquing de 
Catalunya. És una combi-
nació dels índexs genètics 
compostos de producció 
(51%), morfologia (23%) i 
funcionalitat (26%). L’índex 
de morfologia es basa en 16 
caràcters descriptius de qua-
tre regions de la vaca (estruc-
tura i capacitat, estructura 
lletera, braguer i potes i 
peus) i sobre això es valora. 

Segons el control lleter de 
la Fefric d’aquest 2020, 10 
granges de la comarca estan 
entre les més productives 
d’Osona i l’Associació Fri-
sona d’Osona (AFO) és la 
tercera de les set que hi ha a 
Catalunya amb l’índex eco-
nòmic més alt.

L’assemblea de la Fefric ha comunicat els premis. No hi haurà acte

Set explotacions de la comarca 
reben un premi Vaca d’Or
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Vaques de llet a l’explotació La Cavalleria de Manlleu

“La llei de cadena alimentà-
ria aprovada fa set mesos no 
funciona, perquè com pot 
ser que Danone pagui aquí 
la llet a 0,31 cèntims d’euro i 
a França a 0,38 i compleixen 
la llei?”. Asaja afegeix que 
segons l’Institut Nacional 
d’Estadística (INE) l’únic 
sector que ha fet pujar el PIB 
és l’agricultura i ramaderia, 
un 3,6% en el segon trimes-
tre i un 6,3% en l’interanual. 
Unió de Pagesos per la seva 
banda ha demanat limitar 
les granges a 300 vaques en 
producció, “però la proposta 
no s’ha dut a terme per part 
del DARP”.   

Trobar la solució al dego-
teig de granges que pleguen 
tot i que es fan més grans és 
difícil, perquè cal tenir en 
compte l’element consum. 
Com es diu des de l’Observa-
tori, el consum de llet i deri-
vats està estancat “excepte 
en el cas de la llet líquida, 
que experimenta més volati-
litat. Durant els anys 2017 i 
2018 s’ha trencat la tendèn-
cia reiterada a la baixa en el 
consum de llet líquida”. Per 
això des de l’Observatori es 
proposa continuar fomentant 
el consum “de làctics de qua-
litat i de proximitat”. 

Tot i això, com expliquen 
des del sector de la produc-
ció, “acabem tenint molt poc 
pes específic, perquè ens 
afecta la lluita de preus que 
hi ha entre els distribuïdors”, 
diu Bassas, que afegeix que 
“si la llet es ven al supermer-
cat a 58 cèntims hi ha molt 
poc a fer. Tan sols venent-la 
a 70 cèntims n’hi ha prou 
per guanyar-s’hi la vida”. En 
aquest sentit, des de Vaquers 
d’Osona expliquen que a 
França el preu de venda de la 
llet al supermercat està regu-
lat pel govern i creuen que 
“aquí caldria fer un acord 
d’aquest tipus”.

Els productors, diuen, ja 
han fet els deures. Fa anys 
que la llet és de molta quali-
tat, com demanen les empre-
ses. “El nivell d’excel·lència 
que oferim és molt alt”, diu 
Bassas. Però mai suficient 
per obtenir més guany.   

L’AFO 
impulsa un 
assessorament 
en genòmica

Vic/Ripoll

D.A.

L’Associació Frisona 
d’Osona (AFO) està 
impulsant un servei d’as-
sessorament en genòmica 
que ja estan fent servir 
explotacions com la de 
Can Barrina, de Sant Martí 
de Centelles. La millora de 
la qualitat dels animals és 
vital per obtenir un millor 
impacte econòmic en les 
granges. Així, Jordi Galián, 
que és veterinari i tècnic 
habilitat per Conafe per 
al servei d’acoblaments, 
explica que la genòmica 
“és una eina que permet 
prendre decisions amb 
temps. S’aplicava molt als 
toros, però es pot usar per 
a les vaques i donar-los 
valor. Fent una anàlisi prè-
via i ajustant els acobla-
ments es poden reproduir 
menys animals per obtenir 
la “reposició que es neces-
sita i amb un resultat de 
més qualitat. Només s’ha 
de triar bé els que repro-
duïm”.

Aquesta tècnica se 
suma a les ja aplicades per 
millorar la morfologia i la 
producció de les vaques. 
Aquest servei d’assesso-
rament, segons explica 
Rita Casals, de la Fefric, es 
facilita a totes les granges 
“facin o no genòmica”, 
però s’informa dels avan-
tatges del genotipat, de la 
fiabilitat de les dades de la  
vedella quan neix perquè 
se serveix tant per decidir 
si es quedarà com a recria 
com per rendibilitzar els 
acoblaments que es facin. 
Els resultats es poden 
veure, si s’ha fet una bona 
selecció i seguiment, ja en 
un any i mig. 

El Mas Isern de 
Vic repeteix la 
tercera posició 

que ja va fer 
l’any passat 

Llotja de Bellpuig (28-09-20)

CONILL: 2,02 (+0,09)
POLLASTRE VIU: 0,90 (–0,06) – 1,17 (–0,05)
POLLASTRE SACRIFICAT: 1,54 (–0,09) – 1,90 (–0,07) 
OUS: xl: 1,28 - l: 0,81 - m: 0,70 - s: 0,51 (=)
GALLINA LLEUGERA: 0,08 (=) 
GALLINA SEMIPESADA: 0,25 / 0,26 / 0,27 (=)
GALLINA PESADA: 0,10 (=)
GALL: 0,05 (=)
ESTRUÇ: S/C

Llotja de Vic (25-09-20) 

PORC: 1,728 / 1,740 (=)
GARRINS RAÇA: recollida: 18 / 20 (=)
PARTIDA GRAN: 42 / 43,50 (=)
ANOLLS (des de 351 kg): 3,61 / 3,47 / 3,25/ 3,10 (=)
VEDELLS (fins a 350 kg): 3,66 / 3,48 / 3,30 / 3,19 (=)
FRISONS (+ de 211 kg): 3,18/ 3,10 / 1,84 (=)

FRISONS (fins a 210 kg): 2,99 / 2,89 / 1,39 (=)
VEDELLA (261/300 kg): 3,79/3,65/3,54/3,22/2,53 (=)
VEDELLA (221/260 kg): 3,85/3,69/3,58/3,31/2,52 (=)
VEDELLA (180/220 kg): 3,90/3,70/3,59/3,34/2,54 (=)
VACA: 3,20 / 3,00 / 2,70 / 2,15 / 1,60 / 1,40 (=)
FRISÓ: 30 / 80 (-10) 
ENCREUAT: 95 / 210 (-10)
TÒFONA NEGRA: 180-300 (preu des del 6 de març) 

Mercolleida (25-09-20)

PORC VIU selecte: 1,308 (=) 
LLETÓ 20 kg: 22 (= )   
XAI (23 a 25 kg): 3,22 (=)  
XAI (25 a 28 kg): 3,07 (=)  
OVELLA DE VIDA: 75 /u (=)  
BLAT PINSO: 203 (+4)
BLAT PA: 209 (+4)
MORESC: 185 (+1)

ORDI LLEIDA: 178 (+4)  
COLZA: 360  (-6)  

Llotja de Barcelona (29-09-20)

GARROFA: 195/t (–5)
GARROFA FARINA: 180/t (–5)
SOJA PAÍS: 373 (–1)
MORESC UE: 185/t (=)
BLAT: 207/t (+2)
ORDI PAÍS: 189/t (+2) 
FARINA DE PEIX: 1.030 (=)
GIRA-SOL: 195 (=)
MILL: 380 (=)
COLZA: 275 (+10)
SORGO: 192

Grans del Lluçanès (25-09-20)

GRA DE COLZA: preu a consultar segons collita
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Anul·lada la Fira 
del Bestiar de 
Ribes de Freser

Ribes de Freser Tal com es 
preveia, finalment no es farà 
la Fira del Bestiar de Ribes 
de Freser, que s’organitzava 
cada mes d’octubre, a causa 
dels efectes de la Covid-19. 
En aquesta ocasió se cele-
brava la 36a edició. La Fira 
del Bestiar, que aglutinava 
molta gent, també incloïa el 
concurs morfològic de vaca 
bruna dels Pirineus, aquest 
any amb la 24a edició. L’es-
deveniment és el punt de 
trobada dels ramaders de les 
comarques veïnes al Ripollès.

La gala dels 
Premis Porc d’Or 
serà virtual

Vic La gala dels Premis Porc 
d’Or d’aquest any es farà el 
proper 27 de novembre a par-
tir de les 10 del vespre i en 
format digital i en streaming. 
Per primer cop es donaran 
junts els premis del porc 
blanc –que arriben a la 27a 
edició– i els del porc ibèric 
–que es fan per quarta vega-
da–. Per primer cop es farà 
una fira virtual on es podran 
visitar de forma virtual els 
prop de 70 estands de dife-
rents empreses i entitats. 

Orís

EL 9 NOU

Orís enceta aquest diumenge 
el 26è Mercat de la Patata 
del Bufet. Els jardins de la 
rectoria tornaran a acollir 
un mercat que dona sortida 
a una varietat de patata que 
és autòctona, tot i que com 
expliquen des de l’Associació 
de Productors de la Patata 
del Bufet és “boteruda i poc 
productiva”. Aquesta és la 
causa per la qual es va deixar 
de plantar. Ara bé, per altra 
banda, té “una cremositat 
i un sabor superiors a les 
altres”. La collita d’aquest 
mes de setembre ha estat 
bona i ha arribat als 10.000 
quilos. Bona part d’aquests 
són els que es vendran al 
mercat, que es complemen-
tarà amb diferents activitats 
els dies 4, 11, 18 i 25 d’aquest 
mes, de les 9 del matí a les 2 
del migdia.

Ara bé, a causa de la pan-
dèmia s’han canviat algunes 
coses. No es faran ni els 
tastets de patata que oferia 

l’Associació de Dones d’Orís, 
ni la mostra gastronòmica, ni 
la castanyada popular, a part 
de complir les mesures de 
seguretat fixades. Es mantin-
dran, això sí, el 25è concurs 
de pintura ràpida, amb pre-
mis de 400, 250 i 150 euros, i 
la presència de la food truck 
La Tartana. 

Entre les novetats d’aquest 
any hi ha una exposició de 

gallines flor d’ametller, 
aquest diumenge durant tot 
el matí. Es tracta d’una raça 
autòctona catalana que té 
taques blanques semblants 
a la flor d’ametller, i d’aquí 
li ve el nom. L’altra novetat, 
aquesta cultural, és la pre-
sentació del llibre Història 
d’un crit, de Joan BonaNit, 
que es farà el dia 11 a les 12 
del migdia. 

Arrenca amb una bona collita 
el Mercat de la Patata del Bufet

La rectoria d’Orís tornarà a acollir-lo durant quatre diumenges
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La venda de la patata del bufet es fa cada any els diumenges d’octubre

Casals Ventilació 
participa al 
congrés Rebuild 
parlant de l’aire

St. Joan de les Abadesses

EL 9 NOU

L’empresa de ventiladors de 
Sant Joan de les Abadesses 
Casals Ventilació va partici-
par aquest dimecres en una 
de les sessions del congrés 
Rebuild, que se celebra a 
Barcelona, on es va parlar 
d’espais saludables i la qua-
litat de l’aire. Ho va fer jun-
tament amb Green Building 
Management i Eurofred, tots 
tres socis de l’Habitat Clus-
ter Barcelona.

Per Casals hi va partici-
par Cinto Sunyer, director 
comercial de l’empresa, que 
va incidir a fer entendre que 
l’aire que aspirem a un rit-
me de 8.000 litres al dia pot 
estar carregat de substàncies 
nocives i invisibles en forma 
de partícules en suspensió. 
Sunyer va afegir que “per 
sort al mercat hi ha solucions 
cada cop més sostenibles 
i econòmiques per crear 
entorns amb una qualitat de 
l’aire semblant a la d’un qui-
ròfan i que també eliminen 
les partícules de Covid-19.

Empreses i comerços fan front a la Covid 
identificant noves oportunitats

Contingut elaborat per Creacció

A principis de maig, Creacció, l’Agència d’Emprenedo-
ra, Innovació i Coneixement d’Osona, activava un servei 
d’assessorament i atenció per a empreses i autònoms 
amb l’objectiu que poguessin implantar un pla de xoc 
per fer front a l’impacte de la Covid-19.

Uns mesos després, el paquet de mesures comença 
a donar resultats.

És el cas de l’empresa Araney Recobriments, de Sant 
Miquel de Balenyà, que es dedica a l’aplicació de pin-
tura en pols en peces metàl·liques. Seguint un webinar
sobre la detecció de noves oportunitats en temps de 
Covid, van decidir contactar amb Creacció per demanar 
acompanyament.

Yolanda Pardo i Eudald Pujals expliquen que “l’impac-
te de la Covid a la nostra activitat va ser molt important. 
Molts dels nostres clients van aturar la producció. No-
saltres som l’última peça de la baula de producció dels 
nostres clients. Així que un cop ells van reiniciar l’activi-
tat, per a nosaltres encara va passar un període de temps 
llarg fins que ens va arribar de nou la feina. Sabíem que 
havíem d’innovar, però no sabíem en quin punt”.

Creacció, després d’analitzar el cas, els va connectar 
amb una empresa que fabricava un additiu que tenia 
propietats bactericides i virucides i que s’activava mit-
jançant la llum ultraviolada.

Arran de tot el procés, Araney ha creat un additiu que 
impermeabilitza les superfícies metàl·liques de virus i 
bacteris i ja ho està oferint a diversos clients de dife-
rents sectors, com per exemple el sanitari.

Pardo i Pujals ho tenen clar: “En aquests moments tan 
difícils que estem vivint, ens hem compromès a buscar 
una opció que permeti la disminució del contagi de la 
Covid. Volem que els nostres clients puguin oferir segu-
retat i que tinguin un valor afegit diferencial. I si podem 
lluitar contra la Covid, millor que millor!”.

Yolanda Pardo i Eudald Pujals, d’Araney 
Recobriments, a Sant Miquel de Balenyà

Meritxell Aregall, de @roba, a Tona

Meritxell Aregall, propietària de l’establiment @roba 
de Tona, també va recórrer a l’acompanyament de 
Creacció. “L’’impacte econòmic de tenir dos mesos el 
negoci tancat va ser important. No només pensava en 
com m’estava afectant durant el confinament, sinó com 
seria tornar a obrir”, diu Aregall.

En aquest cas, Creacció l’ha acompanyat amb un es-
tudi econòmic i financer. “M’he deixat aconsellar i hem 
trobat noves eines per a una gestió més ordenada. Tam-
bé he après a valorar aspectes o detalls que fins alesho-
res no tenia en compte”, afegeix. 

Aregall es mostra convençuda que cal aprofitar el 
nou context: “En el meu cas he notat que la gent està 
tornant al comerç local. Hem de fer saber que ser un 
comerç petit de poble no vol dir tenir uns preus més 
elevats. Vol dir confiança, servei, compromís, i un tracte 
molt personal”. 

Aregall recomana als comerços i empreses que abans 
de prendre decisions dràstiques consultin quines possi-
bilitats reals tenen i es deixin assessorar per professio-
nals. “Encaro el futur amb incertesa, com tothom, però 
amb optimisme”, assegura.

“Recomanaria a les empreses que 
innovin, que busquin noves opcions. 

Sempre hi ha una sortida. Amb ganes i 
il·lusió es pot tirar endavant”

Més informació:
empresa@creaccio.cat
www.creaccio.cat
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Les Masies de Voltregà

D.A.

El grup Bon Preu opta a 
comprar els supermercats 
Caprabo, que és la filial 
d’Eroski a Catalunya. Té com 
a competidor un altre opera-
dor francès, que també està 
interessat en aquest paquet 
de supermercats, després 
que se’n descartessin d’al-
tres. Des del grup Bon Preu 
han dit que “estem on hem 
estat sempre. Ara analitzem 
l’operació. Aquests processos 
són llargs i molt complexos”, 
i expliquen que la llargada 
del procés de negociació no 
depèn d’ells “sinó de totes les 
parts que hi intervenen i per 
tant no hi ha res que puguem 
dir al respecte”.  

De fet, que Eroski podria 
vendre és conegut de fa 
mesos ja que necessita redu-
ir el seu deute, que és de 
1.540 milions d’euros. Ara 
bé, confiava a trobar un soci 
que, per ara, no ha aparegut. 
Eroski va comprar Caprabo 

l’any 2007 per 1.600 milions 
d’euros. Aleshores, Caprabo 
facturava tres vegades el 
que factura ara i era líder 
a Catalunya. Abans que ho 
comprés Eroski, el grup Bon 
Preu ja s’havia interessat per 
fer-ho però finalment una 
decisió presa en despatxos 

financers de Madrid els va 
deixar fora. 

Caprabo, fundada l’any 
1959 a Barcelona, té una 
xarxa de 320 supermercats 
a Catalunya i Andorra, on 
treballen més de 7.000 perso-
nes. Té en aquests moments 
diferents models de super-

mercats –de molt grans, de 
més petits així com un siste-
ma de franquícies (uns 80 a 
tot l’Estat)–. Fa uns mesos va 
obrir un petit supermercat 
a Vic, on ja en tenia un, en 
àmbit urbà, després de tan-
car el que tenia al polígon. 
A Osona és present també a 

Manlleu i Torelló i en canvi 
no en té cap al Ripollès. Jus-
tament aquesta setmana ha 
estrenat la seva nova seu cen-
tral a la ZAL Port, amb 350 
treballadors. 

En el cas que es tirés enda-
vant aquesta compra, no 
seria la primera del grup Bon 
Preu. Fa justament 10 anys 
va adquirir després de mesos 
de negociació els supermer-
cats de la cadena francesa 
Intermarché a Espanya. Bon 
Preu es va quedar els que hi 
havia a Catalunya, 32 dels 54, 
i es va desprendre dels de la 

resta de l’Estat. Ara bé, des 
del grup Bon Preu han expli-
cat que si es fa l’operació 
serà sense comprometre la 
“viabilitat de Bon Preu”. 

L’empresa osonenca ha 
tancat el darrer any amb una 
facturació de 1.450 milions 
d’euros i en dos anys volen 
arribar als 3.000 milions 
d’euros. Actualment, té un 
10% del mercat a Catalunya 
però marge per arribar al 
20% amb el seu model de 
creixement actual, sense cap 
compra.

El grup Bon Preu es posiciona 
per comprar la xarxa Caprabo

Competeix amb un altre operador, que també hi té interès. Eroski ha de decidir a qui ho ven

Els osonencs 
diuen que “estem 

analitzant 
l’operació” 
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Joan Font, en una foto d’arxiu, és el president del grup Bon Preu
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Roger Usart estrena nou disc 
amb un concert a L’Atlàntida
‘Llamp de bosc’ és el títol del tercer àlbum en solitari del manlleuenc, el primer en català
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Roger Usart, en una imatge promocional

Vic

Jordi Sunyer

El que és bo fa de bon espe·
rar. I aquesta màxima es pot 
aplicar de ple a Llamp de 
bosc, el tercer disc en solitari 
del músic manlleuenc Roger 
Usart que s’havia de publicar 
abans de l’estiu i que final·
ment, per culpa de la pan·
dèmia, no es va editar fins 
divendres passat. El corona·
virus no només ha afectat el 
llançament del disc sinó que 
també ha tocat de ple Usart, 
que no va poder cantar amb 
Raiders of the Canyon al pas·
sat Mercat de Música Viva 
ja que estava confinat per 
un contacte amb un positiu 
de Covid. Finalment, però, 
aquest divendres el músic es 
desconfina i Llamp de bosc es 
podrà escoltar i estrenar en 
directe amb un concert que 
començarà a 2/4 de 9 a L’At·
làntida de Vic.

Per a l’ocasió, Usart ha 
muntat una banda d’autèntic 
luxe i dalt l’escenari també 
hi haurà Jordi Torrents a 
la bateria, Vidal Soler a les 
guitarres, Guillem Plana a 
guitarres i teclats i Irene  

La represa de l’activitat cultural a 
L’Atlàntida de Vic, iniciada el cap de 
setmana passat amb la celebració dels 
10 anys de l’equipament i que es va 

tancar aquest dilluns amb un recital 
de poemes i cançons de Leonard Co-
hen, viurà aquest divendres un altre 
plat fort: la presentació del nou disc 

del manlleuenc Roger Usart. Aquest 
cap de setmana també es torna a apu-
jar el teló del Cirvianum de Torelló 
amb Quim Masferrer.

Molenz al baix. A més, el 
concert comptarà amb col·
laboradors de luxe. Aparei·
xeran el vigatà Jordi Casa·
desús, que s’ha fet càrrec 
de la producció del disc; el 
bateria Santi Serratosa, que 
ja havia tocat amb Usart al 

segle passat a la Fel·lació de 
Cupido; Joana Serrat, amb 
qui comparteixen Raiders of 
the Canyon i discogràfica; i 
un nom sorprenent: Marina 
Rossell. Què hi fa Rossell en 
un concert d’Usart? “Doncs 
sempre m’ha agradat molt 

la seva veu i un dia, anant 
en cotxe, va sonar una cançó 
seva i em vaig il·luminar”. 
Aquesta il·luminació va 
acabar amb una trucada a 
Joana Serrat que el va posar 
en contacte amb Rossell 
“i quan li vaig proposar de 

venir a la presentació del 
disc de seguida em va dir que 
sí”. Usart i Rossell, doncs, 
cantaran El pont, l’última de 
les peces d’un treball que 
sonarà sencer al concert de 
divendres “juntament amb 
dues cançons del primer disc, 
una del segon i un parell de 
versions”, explica Usart. Pel 
que fa al nou àlbum, hi ha 
alguns canvis notoris respec·
te a l’Usart de Cage Without 
a Bird (2013) i Twisted Neck 
(2016). S’ha allunyat del folk 
i l’americana i s’ha acostat 
més al pop amb pinzellades 

de rock i electrònica. L’altre 
canvi és la llengua. Llamp 
de bosc és el primer disc en 
català d’Usart: “La decisió la 
vaig prendre cap al final del 
procés. Tenia les lletres a mig 
fer en anglès però volia ser 
més precís i vaig veure que 
necessitava fer·ho en la meva 
primera llengua (...). D’ado·
lescent sempre vols imitar 
els teus ídols i les bandes que 
et molen i en el meu cas tot 
eren ianquis. I sense ni voler·
ho, a tots els grups sempre 
em sortia en anglès, com un 
costum”, apunta Usart. Ara, 
en català, hi torna amb un 
disc cuinat sense pressa que 
és tota una joia.

Marina Rossell, 
entre els que 

pujaran a 
l’escenari

Vic

Montserrat Rius

Una de les frases cèlebres 
de Leonard Cohen ens des·
cobria que ell volia ser mag 
perquè aquesta era la seva 
concepció de la glòria. I aca·
bava, no siguis mag, sigues 
màgic. Un consell que ell va 
aprofitar molt bé perquè si 
una cosa té tota la seva obra 
és màgia. Fins i tot la seva 
persona. Màgica és la seva 
poesia, música o filosofia. 
I màgica va ser també la 
posada en escena d’un espec·
tacle pensat per homenatjar 
Leonard Cohen, que dilluns 
tancava els actes del 10è ani·
versari de L’Atlàntida. 

Amb música i veu, amb 
algunes de les cançons seves 
més conegudes, amb tex·

El concert d’homenatge a Cohen per tancar 
el 10è aniversari de L’Atlàntida, tot un èxit

Cohen per sempre

tos, poemes i pensaments 
de l’artista cantats. Ernest 
Villegas, conductor de l’acte, 
hi va posar la veu juntament 
amb Montse Vellvehí; Mar·
ta Marco, violoncel i veu, i 
Marc Serra, guitarra i veu. 
Tres actors polifacètics i un 
músic, Marc Serra, que han 
bastit un espectacle nascut 
“a la vora del foc”, expliquen 
ells mateixos, basat en la 
figura de l’admirat Leonard 
Cohen. Vam reviure el gran 
cantant i poeta a través 
d’ells, i ho vam fer amb la 
humilitat i empatia que ens 
obliga a confessar que Cohen 
és irrepresentable, que va ser 
únic i indestriable i que és 
molt difícil anivellar·se amb 
ell. Dit això, el concert va 
tenir moments entranyables, 
sempre ho són quan desco·
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Els quatre intèrprets dalt l’escenari, aquest dilluns a L’Atlàntida

breixes els seus textos, pen·
saments i poemes; la música 
va lluir gràcies als dos ins·
trumentistes, malgrat que 
algunes versions de les seves 
cançons van xerricar un xic, 
com en el cas de l’Hallelujah. 

D’altres, en canvi, se’n va 
fer una versió molt reeixida, 
com The Partisan o Suzanne.  
Aquest passat dilluns, últim 
del mes de setembre, va ser 
també l’últim acte de com·
memoració del 10è aniver·

sari del Teatre·Auditori de 
Vic. El concert va ser un èxit 
de públic, i també d’escena 
i interpretació, si tenim en 
compte que era això, un con·
cert homenatge a un gran 
dels més grans.     
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El Cirvianum aixeca el teló
L’espectacle ‘Bona gent’, de Quim Masferrer, ajornat en un parell d’ocasions, reobrirà la 
temporada de tardor del teatre de Torelló; el muntatge de La Calòrica, suspès a última hora

Torelló

M.E.

Després de més de mig any 
en stand by per la crisi del 
coronavirus, el Teatre Cir-
vianum de Torelló torna a 
aixecar el teló aquest cap de 
setmana i ho fa amb una pro-
gramació de tardor adaptada 
a totes les mesures de segu-
retat que exigeixen les auto-
ritats sanitàries. A banda de 
noves propostes, també s’han 
pogut reprogramar alguns 
dels espectacles ajornats a 
causa de la pandèmia.

És el cas de l’espectacle 
Bona gent, de Quim Masfer-
rer, un muntatge estrenat 
fa un parell d’anys amb el 
qual l’actor i humorista ha 
volgut testimoniar el seu 
particular homenatge al 
públic, objectiu que pren, en 
l’actual context, tot el sentit. 
De l’obra –que es va ajornar 
una segona vegada per la 
festa major– se’n faran dues 
sessions, dissabte (a les 9 del 
vespre) i diumenge (a les 6 
de la tarda). També s’havia 
de presentar aquest cap de 
setmana l’últim espectacle 
de La Calòrica, una de les 
companyies que s’està fent 
un nom dins del teatre més 
innovador. Hi portaven Els 
ocells, inspirada en el clàssic 
d’Aristòfanes, en la qual 
ironitzen sobre les bases de 
la democràcia. La represen-
tació, però, s’ha suspès “per 
motius aliens al Teatre Cirvi-

Teatre familiar per 
a la represa al Teatre 
Comtal de Ripoll

Ripoll Els viatges d’en Filali-
ci. És el títol de l’espectacle 
familiar de la companyia Dit 
al Nas que aquest diumenge, 
a les 12 del migdia, encetarà 
la temporada de tardor al 
Teatre Comtal de Ripoll. Es 
tracta d’una adaptació per 
a titelles amb ombres, pro-
jeccions i música en viu del 
còmic Philemon de Fred.

Cançons infantils 
i titelles, al Teatre 
Eliseu de Roda

Roda de Ter Fem Sonar les 
Musiquetes i Joan Alfred 
presenten, aquest diumenge 
a 2/4 de 12 del migdia al Tea-
tre Eliseu de Roda, Musique-
tes de paper. Es tracta d’un 
espectacle de cançons infan-
tils i titelles, que posa al dia 
alguns dels temes clàssics del 
repertori per a infants i els 
dona vida de la mà de petits 
titelles de paper.

‘Els músics de 
Bremen’, a la 
Polivalent de Seva

Seva La companyia Veus 
Veus, especialitzada en 
teatre infantil i juvenil, 
presenta a la sala Polivalent 
de Seva la representació de 
tot un clàssic de la litera-
tura infantil, Els músics de 
Bremen, la història d’uns 
animals maltractats que es 
rebel·len contra aquesta 
situació. La cita serà aquest 
diumenge a partir de les 6 de 
la tarda.
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L’alcalde, Marçal Ortuño; el regidor de Cultura, Xevi Lozano, i Pep Tines, responsable tècnic del teatre, a la presentació

anum”, anunciava dimecres 
el mateix equipament.

Durant el primer trimestre 
també passaran per l’escena-
ri del Cirvianum propostes 
de disciplines ben diverses, 
des de música i teatre fins a 
sarsuela, dansa i espectacles 
per a públic familiar. D’en-
tre els espectacles que s’han 
pogut reprogramar, a banda 
dels dos esmentats, també 
hi haurà el treball d’El Petit 
de Cal Eril Energia fosca (6 
de novembre), i l’espectacle 
musical per a públic familiar 
Dintríssim, de la formació 
Xiula (29 de novembre). Per 
al cap de setmana del 9 i 10 

d’octubre també es podrà 
tornar a veure el musical 
Germans de sang, de Nou 69 
Teatre, gràcies a la gran aco-
llida que va tenir en la seva 
estrena, el setembre passat.

A través del programa 
Platea, el Cirvianum acollirà 
espectacles de diferents pro-
cedències de l’Estat, com ara 
El rey Lear, dels andalusos 
Atalaya Teatro (16 d’octu-
bre); Espejismo, dels també 
andalusos El Espejo Negro (7 
de novembre); Desgel, de La 
Coja Dansa del País Valencià 
(25 d’octubre), i la sarsuela 
La corte del faraón, de la 
Compañía Teatral Clásicos 

de la Lírica de Madrid (18 
d’octubre). També destaca la 
presentació de la nova comè-
dia de Ramon Madaula, Els 
Brugarol (8 de novembre).

Pel que fa a la presència 
comarcal, es podrà veure 
Records a Broadway, de La 
Nota Teatre, amb direcció 
d’Antoni Font-Mir (27 de 
novembre). Com a coproduc-
ció de Teatres d’Osona, hi 
haurà Ambre, un espectacle 
escrit i dirigit per Josep M. 
Diéguez (23 d’octubre). 
D’altra banda, del 13 al 22 de 
novembre hi haurà una nova 
edició del Festival BBVA de 
Cinema de Muntanya.

Esparreguera

M.E.

Triple connexió osonenca 
aquest cap de setmana al 
Teatre del Patronat d’Espar-
reguera, en el marc de la 18a 
edició del Festival LOLA. 
S’hi estrena Birnam, una 
adaptació teatral d’aquest 
monòleg de Víctor Sunyol, 
amb interpretació de Lluís 
Soler i direcció de Joan Rou-
ra. Se’n farà una doble repre-
sentació dissabte (9 vespre) 
i diumenge (7 tarda). De 
moment no hi ha calendari 
per portar-lo a Osona.

Un actor ja veterà és al 
camerino, preparant-se per 
representar el rei Duncan 
a Macbeth, de Shakespeare, 
quan li comencen a aparèixer 
dubtes. Dubtes sobre el valor 

de la paraula, sobre la natu-
ralesa del llenguatge, sobre 
el perquè del teatre o sobre 
el seu mateix moment com a 
actor. Durant aquella estona 
es retroba amb tots els vells 
fantasmes i el seu món entra 
en crisi. Fins al punt que es 
replanteja la conveniència de 
sortir o no a escena. 

“Hem portat al terreny 
més teatral el text de Víctor 
Sunyol, posant el focus en el 
personatge i no tant en les 
referències al món pròpia-
ment shakespearià que conté 
l’obra”, explica Joan Roura, 
que ha apostat per donar tota 
la força al text a partir d’una 
escenografia molt “essencial” 
–amb il·luminació del també 
osonenc Pep Barcons–. “Serà 
com si l’espectador escoltés, 
a través del forat del pany, 

Lluís Soler estrena ‘Birnam’, 
de Víctor Sunyol, amb direcció 
del també osonenc Joan Roura

les reflexions més íntimes 
d’un actor abans de sortir a 
l’escenari; un actor que té 
dubtes, que es replanteja 
coses”, afegeix el manlleuenc 
Lluís Soler, que fa sis anys ja 
va protagonitzar una prime-
ra lectura dramatitzada del 

text a partir d’una adaptació 
del mateix Sunyol, llavors 
en el marc del desaparegut 
Festival Shakespeare de 
Barcelona.

D’aquest monòleg, merei-
xedor l’any 2014 d’un dels 
prestigiosos premis Lleida de 

narrativa, també n’ha fet una 
adaptació musical la com-
positora Helena Cànovas, 
que es va presentar el cap de 
setmana passat al Festus, o al 
pintor granollerí Toni Pagès 
li va inspirar una suite de 20 
quadres.
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Lluís Soler, protagonista únic del muntatge, en un dels assajos generals previs a l’estrena
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Lliurament del 
18è Premi Literari 
Solstici, a Taradell

Taradell L’acte de lliurament 
de la 18a edició del Premi 
Literari Solstici de Taradell 
es farà dissabte a les 12 del 
migdia a la Biblioteca Antoni 
Pladevall i Font. En aquesta 
edició, que ha recuperat la 
categoria B, un total de 135 
treballs opten a un dels vuit 
premis. Una altra novetat és 
que s’ha incrementat la dota-
ció econòmica. Els guanya-
dors de la categoria A rebran 
500 euros de cada modalitat 
(poesia i prosa) i els segons 
classificats, 300. 

teatrecirvianum.cat

Nou 69 Teatre presenta

Germans de sang
TEATRE MUSICAL / ESCENA LOCAL
–reposició- (teatres d’Osona)
Divendres, 9 d’octubre, a les 9 del vespre
Dissabte, 10 d’octubre, a les 9 del vespre
Preu: 13€ anticipada

15€ a taquilla des d’una hora abans
Menors de 14 anys:
10 € anticipada i 12 € taquilla des d’una hora abans

Durada: 2 h

Divendres, 2 d’octubre de 202036

Un pont ferit
Uns despreniments alerten de l’estat de conservació del pont romànic de Queralt, a Vic

Les Masies de Voltregà amplia l’escola de pintura 
amb ceràmica i li dona el nom de Joan Jutglar
Les Masies de Voltregà Les Masies de Voltregà va inaugu-
rar divendres passat el curs a l’Escola Municipal de Dibuix 
i Pintura, Ceràmica i Modelatge. Després de les darreres 
actuacions a l’edifici del Despujol, el centre disposa d’una 
nova aula de ceràmica i modelatge amb torns manuals i elèc-
tric i també un forn que es va acabar d’instal·lar la setmana 
passada. El centre comptarà aquest curs amb 83 alumnes i 
també canvia el nom. A partir d’ara es dirà Escola de Pintura 
i Ceràmica Joan Jutglar. D’aquesta manera, explica l’alcalde, 
Sergi Vilamala, es vol fer un reconeixement a Jutglar, que 
n’és el director i qui la va impulsar fa 39 anys. La inauguració 
va comptar amb la conferència magistral a la sala de plens 
“Ceràmica viscuda i present”, a càrrec dels ceramistes i pro-
fessors del centre Pep i Jan Madrenas. Al mateix edifici, a la 
sala d’exposicions (a la foto), s’hi pot veure una mostra dels 
treballs del darrer.
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Imatge del pont, amb les dovelles caigudes a tocar la llera, dijous al migdia

Vic

M.E.

El pont romànic de Queralt, 
el més antic de la ciutat i una 
de les icones del Vic medie-
val, reclama atenció. Cons-
truït a finals del segle XI, 
el pont ha sofert múltiples 
sacsejades al llarg de gairebé 
un mil·lenni i ara clama per 
un lífting més que merescut. 
Com a símptoma, aquesta set-
mana es va alertar d’alguns 
despreniments puntuals, que 
van obligar a instal·lar-hi una 
xarxa protectora i unes tan-
ques de senyalització.

Els tècnics municipals van 
comprovar que s’havia des-
près una fila d’una desena 
de dovelles de pedra d’un 
dels arcs centrals. Es tracta 
de les mateixes dovelles que 
ja van ser reparades després 
de la Guerra Civil, quan en 
plena retirada l’equipament 
va quedar greument afectat 
en la part més propera a 
la muralla. Aquest mateix 
divendres està previst que 
efectius de la brigada ja tre-
ballin en les tasques de recol-
locació d’aquestes dovelles.

Des del Grup de Defensa 
del Patrimoni, un col·lectiu 
actualment en stand by, s’ha-
via alertat fa uns anys de l’es-

tat de degradació del pont, 
en especial per la manca de 
carreus a la base del pilar 
que se sustenta al cantó de la 

Jordi Lara, de 
Vic, premi de la 
Crítica 2019 per 
‘Sis nits d’agost’

Vic

EL 9 NOU

L’escriptor vigatà Jordi Lara 
ha estat guardonat amb un 
dels Premis de la Crítica 
2019, que concedeix cada any 
l’Associació Espanyola de 
Crítics Literaris, per la seva 
obra Sis nits d’agost, publica-
da l’any passat per l’Editorial 
1984. Lara s’ha imposat en 
la categoria de narrativa en 
català. Aquests guardons, 
que no estan dotats econòmi-
cament, es concedeixen des 
de 1956 als millors llibres de 
narrativa i poesia publicats 
a l’Estat espanyol tant en 
castellà com en gallec, èuscar 
i català. El jurat està format 
per una vintena de crítics 
literaris de tot l’Estat.

A Sis nits d’agost, Lara mira 
de buscar sentit a la mort 
de Lluís Maria Xirinacs, que 
l’any 2007 es va abandonar al 
bosc, en terme d’Ogassa, i el 
seu cos va ser trobat per uns 
excursionistes de Sant Joan. 
Aquest és el quart llibre que 
ha publicat fins ara l’escrip-
tor vigatà.

Els jaciments de Folgueroles i 
Roda, al Cap de Setmana Ibèric
Roda de Ter/Folgueroles

EL 9 NOU

L’explotació dels recursos 
naturals fa 2.200 anys. És el 
tema de fons que centrarà 
la vintena edició del Cap de 
Setmana Ibèric, una jornada 
d’activitats i portes ober-
tes per la vintena llarga de 
jaciments ibèrics que hi ha 
arreu de Catalunya, entre els 
quals l’Esquerda de Roda i 
el Casol de Puigcastellet de 
Folgueroles.

En el cas de Roda, per 

dissabte a la tarda s’ha pro-
gramat un recorregut orni-
tològic pel jaciment, amb 
el biòleg Jordi Martí; i diu-
menge es farà el tradicional 
esmorzar i un taller d’arque-
ozoologia, a banda de visites 
comentades. A Folgueroles, 
dissabte a la tarda hi haurà 
una conferència sobre metal-
lúrgia i defensa al Casol 
Puigcastellet, un taller de 
forja experimental i un tas-
tet ibèric. La fortificació de 
Montgròs, al Brull, no apa-
reix enguany al programa.

muralla. Un dels seus porta-
veus, Miquel Cañellas, també 
ho havia denunciat a través 
de les cartes al director d’EL 
9 NOU. “Per mi aquest pont 
romànic és el parent ric i 
alhora el pobre del patrimoni 
de la ciutat: ric perquè són 
nombroses les vistes que 
d’ell s’obtenen quan es foto-
grafia la ciutat antiga i pobre 
perquè està ple de bonys i 
forats amb el consegüent 
envelliment i manca de man-
teniment i restauració que 
ha donat lloc als fets que 
ara lamentem”, reflexionava 
aquest dijous. Fonts munici-
pals han assegurat que ara hi 
ha un projecte de rehabilita-
ció pendent d’executar, però 
que resta a l’espera que se li 
assigni una partida en futurs 
pressupostos.

El pont, que abocava a una 
de les entrades de l’antiga 
muralla medieval, ha sofert 
diferents intervencions 
durant aquests segles. Una 
de les significatives, la de 
1840, quan se li va suprimir 
l’última arcada arran de la 
urbanització i elevació de la 
rambla del Bisbat.
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Frederic Amat i els llibres
Una exposició a l’ACVic, Centre d’Arts Contemporànies recull la relació de l’artista amb el llibre i la cal·ligrafia

Vic

Jordi Vilarrodà

Ve de lluny, la relació entre 
Frederic Amat i els llibres. 
Des de la seva joventut, l’any 
1973, quan va il·lustrar la 
poesia de J. V. Foix, preci-
sament la que celebrava els 
seus 80 anys i que va titular 
Tots hi serem al Port amb la 
Desconeguda. El poeta de 
Sarrià era visionari: havia 
vinculat la seva paraula a 
l’art de Dalí i Miró –la pri-
mera avantguarda– i després 
a Tàpies o Ponç –Dau al 
Set, els de la represa en la 
postguerra– i sabia que la 
nova saba eren artistes com 
Amat. El que potser no intuïa 
Foix era que estava posant 
la llavor d’una relació amb 
el llibre que Frederic Amat, 
possiblement un dels artistes 
vius més importants que hi 
ha a Catalunya, mantindria 
al llarg de tota la seva trajec-
tòria, en diferents formes. 
La síntesi es mostra a l’expo-
sició “Espai llibres”, que l’ar-
tista va inaugurar la setmana 
passada a l’ACVic, Centre 
d’Arts Contemporànies. Una 
producció pròpia, comissa-
riada per Vicenç Altaió, que 
obre amb potència la tempo-
rada 2020/2012 de l’ACVic, 
que com tantes altres sales va 
veure estroncada la progra-
mació el passat mes de març. 

En la inauguració, Amat 
explicava que les seves con-
nexions amb els llibres “han 
estat un estímul per a la 
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Frederic Amat, davant del gran mural amb les il·lustracions de ‘Les mil i una nits’, dijous passat a l’ACVic

meva obra plàstica”. De Foix 
a Brossa, a qui va proposar 
ell mateix de crear conjun-
tament un llibre-objecte, la 
capsa de màgia Llibre de la 
pluja, on les seves serigra-
fies són una escenografia 
per a les accions. I van venir 
molts més agermanaments 
literaris: Juan Benet, Cabrera 
Infante, Juan Goytisolo... 
No són només il·lustracions 
de llibres. Poden ser, per 
exemple, les fotografies de la 
Suite Varanasi, inspirades en 
una estada a Benarès (Índia), 
i els entramats de fils elèc-
trics dels carrers, o els cinc 
gravats de la sèrie Incendis 

amb poemes del mateix 
Altaió que remeten a les cal-
ligrafies, a l’escriptura ver-
tical i horitzontal, al signe... 
Perquè de cal·ligrafies es 

tracta: “Amat és dels darrers 
artistes que fan servir una 
cal·ligrafia personal”, explica 
el comissari de l’exposició. 
Un signe que l’identificaria 

entre molts, igual que sabrí-
em distingir el de Joan Miró.  
“Això és el que fa l’Amat: fa 
renéixer l’escriptura”, remar-
ca Altaió. 

L’exposició és una mostra 
de la seva inesgotable capa-
citat per utilitzar els llen-
guatges més diversos. A les 
parets de l’ACVic hi ha pin-
tura, fotografia, tècniques 
gràfiques... i en expositors es 
poden veure llibres d’artista, 
connexions amb el teatre, 
amb el cinema... Amat absor-
beix i integra. I destil·la. El 
recorregut segueix amb la 
visió d’un gran mural en què 
es recullen il·lustracions que 

va elaborar per a l’edició del 
llibre Les mil i una nits que 
va fer Galaxia Gutenberg / 
Círculo de Lectores. De les 
400 que tenia l’edició, se 
n’ha seleccionat un centenar, 
reproduïdes en fotocòpia, 
que mostren en un mosaic 
que ocupa tot un mur de la 
sala la varietat de recursos 
i referències de l’artista. 
El recorregut es tanca amb 
un altre clàssic, l’edició de 
L’Odissea que Enciclopèdia 
Catalana va fer amb la tra-
ducció de Carles Riba i les 
il·lustracions d’Amat. De 
l’avantguarda als clàssics, un 
cercle que es tanca. 

“És dels darrers 
artistes que té 
una cal·ligrafia 

personal”

La complicitat 
Amat-Altaió es 
concreta a Vic
Vic Frederic Amat (Bar-
celona, 1952) és un dels 
grans creadors catalans 
contemporanis. Des de la 
pintura, ha integrat tots 
els llenguatges artístics 
(escenografies, cinema, 
arquitectura...) i ha expo-
sat a tot el món. Vicenç 
Altaió (Santa Perpètua 
de Mogoda, 1954) és poe-
ta, assagista, crític d’art, 
editor i, com ell mateix 
es defineix, “traficant 
d’idees”. Còmplices per 
generació i per amistat, 
Vic els ha brindat l’ocasió 
de concretar-ho en una 
exposició que ha estat 
produïda per l’ACVic. 

Sama Genís, al cicle de ceramistes osonencs
Vic La ceramista Sama Genís, que acaba d’exposar fa poc a L’albergueria, 
participa ara en el cicle de ceramistes osonencs de l’ACVic amb l’exposició 
“Natures mortes”. En la seva recerca constant per anar més enllà en les possi-
bilitats de la ceràmica, Genís treballa ara amb materials extrets de la natura 
(“les males herbes en què ningú es fixa, les que creixen arran dels camins”, 
explica), les banya en ceràmica i les posa al forn. El resultat és “un moviment 
d’amor, amor profund envers les coses, les coses petites, insignificants”, 
explica Toni Casassas en un text escrit per a l’exposició. 
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Pere Puntí i Jordi Puntí, units per Pep Guardiola
Vic El fotoperiodista vigatà Pere Puntí (a la imatge) i l’escriptor manlle-
uenc Jordi Puntí col·laboren a l’espai de l’Aparador de l’ACVic, en una nova 
mostra del cicle Relats Fotogràfics, en què foto i text estableixen un diàleg. 
En aquesta ocasió, la fotografia és d’una semifinal de Champions League de 
2010 entre el Barça i l’Inter de Milan en què els llavors entrenadors –Pep 
Guardiola i Jose Mourinho– se saluden. El llenguatge no verbal d’un i altre 
explica els respectius caràcters, en una composició perfecta. “Es diuen igual, 
Pep i Jose, però no poden ser més diferents”, escriu Jordi Puntí. 
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Vic

EL 9 NOU

L’oratori de Sant Felip Neri 
de Vic va encetar, divendres, 
el cicle de conferències 
“Vesprades de Sant Felip”, 
que tenen per objectiu refle-
xionar al voltant del sagrat i 
de tot allò que l’envolta des 
d’una perspectiva filosòfica i 

teològica. La primera xerrada 
va anar a càrrec de mossèn 
Joan Prat, exorcista del Bis-
bat de Vic, i tenia per títol 
“La relació dels homes amb 
els àngels i els àngels apòsta-
tes (diable)”. 

En una primera part, el 
ponent va explicar què és 
un àngel, dient que es tracta 
d’un esperit pur (és a dir, 

Paraula d’exorcista
Mossèn Joan Prat, exorcista del Bisbat de Vic, parla d’àngels i 

dimonis a l’estrena d’un cicle a l’oratori de Sant Felip Neri de Vic

separat de la matèria) però 
finit; l’àngel està situat, en la 
jerarquia de la realitat, entre 
l’esperit pur infinit, que és 
Déu, i els esperits substanci-
alment units a la matèria cor-
pòria, o sigui els homes. Va 
explicar, a més, com Pau VI, 
el papa del Concili Vaticà II, 
va recordar que l’existència 
d’aquests éssers espirituals, 
angèlics, des del punt de vis-
ta del cristianisme romà, no 
és una figura literària, sinó 
que descriu una realitat. 

En una segona part, va 
explicar l’origen del mal a 
partir del relat cristià tradi-
cional: la caiguda d’un àngel 
extraordinàriament bell, 
que tenia el nom de l’estel 
del matí, Llucifer. Aquest, 
volent-se fer semblant al 
Creador per una via que no 
era la correcta, es desvià 
lliurement del camí del bé 
i, en desviar-se, caigué. Des 
d’aleshores, subratllà mossèn 
Prat, la creació és un camp 
de batalla entre els esperits 
angèlics que romangueren 
fidels a Déu i els apòstates, i 
nosaltres ens trobem entre-
mig. La batalla durarà fins al 
final de la història, allò que 
des de la teologia cristiana 
s’anomena el Judici Final. 

El torn de precs i pregun-
tes va ser gairebé tan llarg 
com la mateixa conferència. 
Alguna d’elles singularment 
interessant: “Poden conver-
tir-se els dimonis?” o “poden 
reconciliar-se amb Déu i 
tornar-se a situar en el camí 
del bé?”. La resposta va ser 
“no”; els àngels tenen una 
llibertat inflexible després 
de la primera elecció, no 
poden fer-se enrere, perquè 
a diferència dels homes no hi 
ha successió temporal en ells 
i, per tant, tampoc no hi ha 
possibilitat de reflexionar, de 
discórrer, de canviar d’opi-
nió, ja que tots aquests pro-
cessos mentals es despleguen 
en el temps. 

La conferència va ser tot 
un èxit de públic. L’església 
estava tan plena com les con-
dicions sanitàries permetien. 
Els organitzadors de l’acte, 
l’Oratori Seglar de Sant 
Felip, volen mantenir el cicle 
amb una regularitat mensual 
o bimensual.

L’igualadí Joan Prat va ser 
nomenat exorcista de la diò-
cesi pel bisbe de Vic, Romà 
Casanova, ara fa dos anys. El 
nomenament responia a una 
directiva emesa des del Vati-
cà demanant que cada diòce-
si disposi d’aquesta figura, 
que en el cas de Vic no exis-
tia des dels anys 40, de quan 
consta l’últim exorcisme.
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Mossèn Joan Prat, divendres passat a l’església de Sant Felip de Vic

Si no disposeu d’un punt de venda proper per comprar 
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subscripcions
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podeu llegir durant
tres mesos
en format digital
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Les principals competicions del fut-
bol i el futbol sala català es posen 
en marxa aquest cap de setmana. La 
temporada serà històrica, amb qua-

tre equips osonencs a la Primera 
Catalana: Manlleu, Vic, Tona i Vic 
Riuprimer. La Federació Catalana de 
Futbol ha elaborat un protocol d’ac-

tuació amb el vistiplau de la Secreta-
ria General de l’Esport, la Unió de Fe-
deracions Esportives de Catalunya, el 
Procicat i el Departament de Salut.

La pilota torna a rodar
El futbol es posa en marxa amb l’al·licient d’una Primera Catalana amb quatre equips de la comarca d’Osona

Vic

Esther Rovira

Els camps de futbol van recu-
perant de mica en mica el seu 
bullici habitual després de 
l’esclat de la pandèmia de la 
Covid-19. Primer va ser amb 
el retorn dels entrenaments 
i després, amb partits amis-
tosos per preparar l’inici de 
les lligues. A partir d’aquest 
cap de setmana, però, es fa 
un pas més amb l’arrencada 
de les principals competici-
ons de la Federació Catalana 
de Futbol. El plat fort serà a 
la Primera Catalana, on de 
manera inèdita s’hi veuran 
les cares quatre equips oso-
nencs: Manlleu, Vic, Tona i 
Vic Riuprimer. 

“El d’aquest dissabte a casa 
contra la Jonquera (16h) és 
el partit més important de 
la història del club i per a 
jugadors com jo, que portem 
tota la vida allà, és molt 
il·lusionant”, confessa Jordi 

Puigdollers, un dels jugadors 
del Vic Riuprimer, conjunt 
que incorpora Dani Juvany 
com a entrenador. A la matei-
xa hora el Tona, que enguany 
dirigirà el cos tècnic liderat 
per Ricard Farrés, debutarà 
també com a local contra el 
Lloret, i ja diumenge el Man-
lleu de Manel Sala rebrà el 
Palamós (17h) i el Vic, que 
continua entrenant Albert 
Cámara, visitarà el Llagoste-
ra B (19h). “Mai havia estat 
tant temps sense jugar i s’ha 
fet molt llarg”, explica el 
capità del Manlleu, Martí 
Soler. “Esperem que duri el 
màxim possible malgrat la 
incertesa”, afegeix el capità 
del Tona, Veli Noguera, men-
tre que un dels capitans del 
Vic, David Busquets, comen-
ta que “costa agafar el ritme 
després de tants mesos però 
si podem jugarem”.

La Primera Catalana, 
juntament amb la Segona 
Catalana, també presenta la 

novetat d’un canvi de for-
mat. Començarà amb una 
primera fase de lliga regular, 
amb subgrups distribuïts per 
proximitat geogràfica –els 
osonencs seran a l’1.A–, i 
en funció de la classificació 
obtinguda en aquest primer 
tram però sense acumular-
ne els punts disputaran una 
segona fase per a l’ascens o 
per a la permanència. “Tin-
drà un punt d’emoció saber 
si passes o tornes a tenir una 
oportunitat”, assegura Soler. 
Del mateix parer són els 
altres equips, si bé Busquets 
alerta que “el marge d’error 
serà mínim si es vol aspirar 
a alguna cosa maca”. I és que 
tant el Vic com el Manlleu no 
amaguen les ganes de repetir 
la bona temporada passada. 
Quan es va suspendre la 
competició, els manlleuencs 
eren quarts i els vigatans 
cinquens. “Crec que ens hem 
d’exigir estar com a mínim 
al mateix lloc”, diu Soler, 

mentre que Busquets apunta 
que “si pot ser fins i tot hem 
de millorar-ho”. A Tona, 
després d’una temporada 
complicada ara es plantegen 
“objectius a curt termini”, i 
al Vic Riuprimer “a llarg ter-
mini individualment tothom 
pensa en la permanència 
però hem de competir cada 
partit, sobretot al Rieral, que 
ha de ser un fortí”, segons 
Puigdollers.

També engeguen motors 
altres equips d’Osona i el 
Ripollès a la Segona Catalana 
–amb el Camprodon, el Tore-
lló, el Sant Julià, l’OAR Vic i 
el Gurb–, a Tercera Catalana, 
a Preferent femení i Prime-
ra Catalana femenina, així 
com a la Nacional, la Divisió 
d’Honor i la Primera Divi-
sió de futbol sala de la FCF. 
Aquestes competicions seran 
les encarregades d’obrir el 
foc a l’espera que en les pro-
peres setmanes torni també 
el futbol base. 

L’arbitratge també està a punt
Vic La delegació d’Osona tindrà un total de 57 àrbitres per a 
la temporada futbolística 2020/21. D’aquests, sis s’estrena-
ran mentre que el nombre de noies àrbitre seran set: Esther 
Erra, Paula Bonay, Clívia Carmona, Núria Mitjavila, Andrea 
Montero, Carla Bonet i Mireia Guitart (a la foto). El passat 
19 de setembre van fer les proves físiques a les instal·lacions 
del Club Atlètic Vic i de tots els presentats van aprovar un 
97%. Jordi Jaldón, responsable del Comitè Tècnic d’Àrbitres 
a la delegació d’Osona, comenta que “tenim moltes ganes 
de començar, estem preparats per fer-ho i també tenim un 
protocol a seguir pel tema Covid-19”. D’aquests 57 àrbitres, 
un serà assistent a Segona B, tres arbitraran a Tercera Divisió 
–una competició que començarà el 18 d’octubre–, també hi 
haurà dos assistents a Tercera Divisió, un assistent a Primera 
Catalana i la resta estaran repartits entre la Tercera Catalana 
i cursillistes. Tots ells ja tenen el xiulet a punt (i també les 
targetes) per encetar la nova temporada. 
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Jordi Puigdollers (Vic Riuprimer), Veli Noguera (Tona), David Busquets (Vic) i Martí Soler (Manlleu), reunits per EL 9 NOU

La FCF elabora 
un protocol 
Covid-19

Vic

E.R.

Coincidint amb l’inici 
de les competicions de 
futbol i futbol sala cata-
là aquest proper cap de 
setmana, la Federació 
Catalana de Futbol (FCF) 
ha fet pública la pauta a 
seguir per minimitzar el 
risc de contagi de Covid-
19. Per facilitar l’accés a 
aquesta informació, s’ha 
creat un apartat específic 
dins la pàgina web <fcf.
cat/covid19>, on es detalla 
com han d’actuar clubs, 
jugadors (que no podran 
escopir i hauran d’evitar la 
salutació i la celebració), 
entrenadors, àrbitres, 
familiars i públic, que 
podrà accedir als camps 
i pavellons amb mesures 
de seguretat. Es recomana 
un màxim de dos acompa-
nyants per jugador menor 
d’edat i que els jugadors i 
àrbitres arribin canviats a 
les instal·lacions.

Entre els aspectes desta-
cats del protocol hi ha que 
els clubs hauran de notifi-
car a través de l’aplicació 
de la Intranet federativa 
els positius confirmats o 
membres aïllats per un 
contacte. Llavors s’acti-
varà un equip mèdic que 
assessorà el club afectat.
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El Vic Riuprimer REFO s’ha con-
vertit en un trampolí de joves ta-
lents. Una formació que els grans 
equips n’han pres nota i per això, 

cada any, diversos jugadors dei-
xen el club osonenc per fer el salt 
a categories superiors i als equips 
més importants de Catalunya. 

El Vic Riuprimer 
REFO, fàbrica de 

jugadors pel Barça
El conjunt blaugrana tindrà aquesta temporada dotze jugadors, 

dues jugadores i dos entrenadors formats al club osonenc

Vic/Sta. Eulàlia Riuprimer

Laia Miralpeix

L’any 2009 va néixer el Vic 
Riuprimer REFO després de 
la fusió de quatre equips: 
Riuprimer i Escola de Futbol 
d’Osona, que ja s’havien unit 
prèviament, i Vic i Remei, 
que també s’havien fusio-
nat amb el nom de Vic Base 
Remei. 

Una unió que va permetre 
al club aprofitar l’experiència 
formadora d’aquests quatre 
clubs i alhora créixer quant 
a jugadors, mantenir cate-
gories de nivell que havia 
aconseguit el Riuprimer i 
l’Escola de Futbol d’Osona 
i firmar un conveni amb el 
Futbol Club Barcelona. “Anti-
gament, abans de la fusió, 
havíem tingut un acord amb 
l’Espanyol”, explica Pep Vall, 
membre de l’actual junta. 

El Vic Riuprimer REFO 
és l’únic equip de la comar-
ca i un dels pocs clubs de 
Catalunya que té aquest 
conveni amb el Barça que li 
permet “una sèrie de retorns, 
per les dues parts”. Es tracta, 
per exemple, d’amistosos 
que es fan al llarg de la 
pretemporada i també a la 
temporada amb campionats 
com el que es fa a Santa 
Eulàlia de Riuprimer de 
categoria Infantil de primer 
any, d’accions esportives com 
diverses facilitats per poder 
anar a veure el Barça o de 
clínics que el club blaugrana 
ofereix als entrenadors com 
a formació. També, però, el 
Vic Riuprimer ha d’avisar si 
hi ha un jugador que destaca 
“o si hi ha cap altre club que 
està interessat en jugadors 
del nostre club”. I dit i fet. 
Des del 2009, desenes de 
jugadors del Vic Riuprimer 
REFO han deixat l’equip per 
jugar al Barça, l’Espanyol, 
el Girona, el Gimnàstic de 
Manresa, la Damm o el 
Cornellà, entre d’altres. “Per 
nosaltres és un orgull que 
jugadors del nostre club 
facin un salt important en la 

i/o del Ripollès que aquesta 
temporada 2020/21 jugaran 
al Barça, ja que n’hi ha d’al-
tres, però sí que, com es veu, 
el gruix central han passat, 
per un moment o altre, pel 
planter del Vic Riuprimer 
REFO.

Paral·lelament, dues exju-
gadores del Vic Riuprimer 
també estaran al Barça 
aquesta temporada. Es trac-
ta de Magalí Capdevila i 
Clàudia Riumalló. No serà 
l’única presència femenina 
d’Osona al Barça, ja que la 
taradellenca Berta Prat, exju-
gadora del Vic Riuprimer 
REFO, formarà part del cos 
tècnic de l’Aleví A. També 
com a entrenador continuarà 
una temporada més al con-
junt blaugrana i, per setena 
temporada, Pau Moral, que 
entrenarà a l’Aleví A. 

Més enllà del Barça, la pet-
jada del Vic Riuprimer REFO 
es nota a altres club catalans 
i espanyols. Els més desta-
cats són Ferran Jutglà i Marc 
Tenas. El de Sant Julià jugarà 
per segona temporada al 
filial de l’Espanyol, a la Sego-
na Divisió B, mentre que el 
vigatà ha fet el salt al filial de 
l’Atlètic de Madrid i jugarà 
també en aquesta categoria.  

La llista podria ser més 
llarga si es repassés juga-
dors del club que en algun 
moment han passat pel club 
blaugrana: Simon Paris, 
Biel Farrés (actualment a la 
Damm), Gibi; o a l’Espanyol: 
Guiu del Castillo, Jordi Sallés 
i la fèmina Aina Pagespetit; 
al Lleida: Adrià Pladevall; a 
la Damm: Gil López, Hicham 
Karrouch, Arnau Prats, Sergi 
Taulats o Famory Dembele, 

Del Vic Riuprimer 
al Barça
Temporada 20/21

Raül Chirveches Sánchez

Infantil B
JUGADOR

Oriol Morató Jordana

Aleví D
JUGADOR

Magalí Capdevila 

Juvenil
JUGADORA

Clàudia Riumalló

Barça B 
JUGADORA

Oriol Riera, 
de l’Escola 
de Futbol 
d’Osona, a 
Primera

Vic

L.M.

Acaba de penjar les botes 
per dedicar-se a les ban-
quetes, però el vigatà Oriol 
Riera és també d’aquells 
jugadors que amb pocs 
anys va vestir-se de curt 
per començar a entrenar a 
l’Escola de Futbol d’Osona, 
molt abans de les respec-
tives fusions que s’anirien 
produïen anys més tard. 
El davanter osonenc hi va 
jugar entre dos i tres anys, 
en Benjamí i Aleví, però 
de seguida el planter de 
l’Espanyol es va fixar en 
les seves qualitats i el va 
fitxar. El vigatà també va 
passar pel futbol base del 
Barça, va jugar a la selecció 
catalana i també a l’esta-
tal. Va debutar al primer 
equip del Barça, va jugar 
a Primera i a Segona Divi-
sió i va militar a diversos 
equips com La Cultural 
Leonesa, el Celta de Vigo, 
el Córdoba, l’Alcorcón, el 
Wigan Atlhetic anglès, el 
Deportivo de la Corunya, 
el Western Sidney Wande-
res d’Austràlia i finalment 
el Fuenlabrada. 

seva carrera, el més impor-
tant és el jugador i si ha 
d’anar a jugar a una categoria 
superior a la nostra, n’estem 
encantats”. 

La fusió de l’any 2009 va 
permetre també disposar 
d’un equip tècnic “amb mol-
ta qualitat, amb ganes de 
treballar, i van plantejar un 
nou sistema d’entrenament”. 
Entrenadors com Modest 
Sentmartí, Raül Vall, Reniu 
o Joan Salvans van implan-
tar una nova filosofia en 
els entrenaments que avui 
en dia encara es conserva: 
“Tenim una manera de tre-
ballar que es basa en la part 
tècnica, els equips es fixen 
en nosaltres perquè valorem 
molt l’etapa de formació”, 
comenta Joan Manuel López, 
també de la junta del club. 

Aquesta temporada 
2020/21, 12 jugadors i 2 
entrenadors formats al club 
osonenc formaran part de 
la disciplina blaugrana. El 
més veterà i el que jugarà 
a una categoria superior és 
Arnau Tenas. El porter viga-
tà va començar els primers 
passos al món del futbol al 
Vic Riuprimer i aquesta serà 
l’onzena temporada com a 
blaugrana. El segueix, per 
antiguitat, Adrià Capdevi-
la, que juga al Juvenil B. El 
gurbetà porta vuit anys al 
Barça. En el mateix equip hi 
ha un altre osonenc, el por-
ter Arnau Rafús, amb cinc 
temporades com a blaugrana. 
Max Bonfill jugarà a l’Infan-
til A després de quatre tem-
porades al Barça, els matei-
xos que Raül Chirveches, que 
jugarà a l’Infantil B. Aleix del 
Castillo, jugador del Cadet 
B, porta tres anys vestint la 
samarreta del Barça. També 
tres temporades fa que juga 
al Barça Oriol Morató, que 
enguany estarà a l’Aleví D. 
Amb dues temporades com a 
jugador del FC Barcelona hi 
ha Àlex Famada, que jugarà a 
l’Infantil A, i Clifford Nana, 
a l’Aleví C. Aquests no són 
els únics jugadors osonencs 
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Narcís Bou i Jordi Rafús, que 
actualment encara hi juguen. 
També hi ha presència del 
club osonenc al Girona, entre 
d’altres: “Les comunicacions 
han canviat molt, i això tam-
bé facilita que els jugadors de 
la comarca vagin a jugar més 
fàcilment a altres clubs”. N’hi 
per exemple també al Llagos-
tera, al Mataró, al Vilassar, 
etc. “Això anys enrere era 
impensable”. Pels actuals 
directius del Vic Riuprimer 
REFO la clau d’aquest èxit o 
d’aquesta fàbrica de talents 
es deu “a la bona feina en la 
formació”. I és que al llarg 
d’aquests anys, tot i que 
molts jugadors han acabat 
marxant a equips com el Bar-
ça, “s’ha aconseguit mantenir 
les categories de nivell”. 

La temporada 2020/21, el 
Vic Riuprimer REFO tindrà, 

per primer cop en la seva 
història, el primer equip 
masculí a Primera Catalana, 
mentre que el femení jugarà 
per segon any consecutiu a la 
Primera Divisió Nacional. Pel 
que fa a la base del club, des-
taca un juvenil, dos infantils, 
dos alevins i dos benjamins a 
Preferent: “Mantenir aques-
tes categories és mèrit del 
sistema de treball i d’equip, 
ja que encara que marxin els 
jugadors podem continuar 
treballant i formant igual”. 
En total, aquest temporada el 
Vic Riuprimer REFO tindrà 
entre 28/29 equips i uns 400 
jugadors en total: “Sempre 
ens movem en aquesta xifra, 
no volem créixer en volum 
d’equips. Nosaltres podem 
fitxar un jugador d’un club 
de la comarca perquè destaca 
però no anem a fitxar tres o 

quatre jugadors d’un mateix 
equip i desfer-lo”. Des de la 
junta directiva del club tam-
bé recorden que “com a club 
de la ciutat hem d’acollir a 
tot nen o nena de Vic que vul-
gui venir a jugar. Les portes 
sempre estan obertes”. 

L’estructura actual del club 
tampoc “ens permet créixer 
més. Estem limitats, no hi 
cabem”, expliquen referint-se 
a les instal·lacions de Vic que 
han de compartir sobretot 
amb la Fundació Esportiva 
Vic però també amb la UE Vic 
i l’Amic Amazig. Enguany, i 
també obligats pel tema de 
la pandèmia, s’alternen els 
dos camps, una setmana cada 
un, amb la Fundació i també 
disposen del camp d’herba 
natural de Santa Eulàlia de 
Riuprimer: “Sort n’hi ha”, 
apunten. Encara que afegei-

xen que “allà no hi podem 
entrenar”. Per aquest motiu i 
per donar una millor qualitat 
als entrenaments i no haver 
de compartir un mateix camp 
amb diversos equips, “hem 
buscat altres solucions”. Una 
és anar a entrenar al camp 
de Sant Miquel de Balenyà: 
“Fem rotacions entre els 
equips a partir d’infantils. 
Això vol dir una feina extra 
de coordinació”. 

Per fer possible que el Vic 
Riuprimer funcioni hi ha una 
trentena de persones al dar-
rere. Des de les 13 que for-
men la junta, encapçalada per 
Pere Aliberch com a presi-
dent, fins a les diverses àrees 
deixant a banda l’esportiva, 
amb un director esportiu, un 
coordinador de futbol 11, un 
de futbol 7 i un de femení. 
Tota infraestructura neces-

sària per continuar formant 
jugadors i jugadores que, 
fins i tot, com Marc i Arnau 
Tenas, van més enllà dels 
colors dels seus clubs actuals, 
ja que tots dos, per exemple, 
també són jugadors de la 
selecció estatal. Un orgull 
també pel Vic Riuprimer 
haver acompanyat aquests 
dos jugadors en l’inici de 
la seva carrera: “Nosaltres 
estem contents de veure’n 
l’evolució”, comenten, i dei-
xen clar que “tota aquesta 
feina feta, amb la sortida de 
jugadors a clubs importants, 
no és flor d’un dia”, ni tam-
poc des del 2009: “La feina 
fa anys que s’està fent, hi ha 
moltes persones que hi han 
col·laborat i que ho han fet 
possible, i ara la fem conjun-
tament amb el nom de Vic 
Riuprimer REFO”. 
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Clifford Nana

Aleví C
JUGADOR

Ferran Rafús Aulet

Infantil A
JUGADOR

Max Bonfill Coll

Infantil A
JUGADOR

Arnau Tenas Ureña

Barça B
JUGADOR

Arnau Rafús Aulet

Juvenil B
JUGADOR

Adrià Capdevila Puigmal

Juvenil B
JUGADOR

Aleix del Castillo Jutglar

Cadet B
JUGADOR

Àlex Famada Robert

Infantil A
JUGADOR

Berta
Prat

Aleví A
ENTRENADORA

Pau 
Moral Ojeda

Aleví A
ENTRENADOR

Ferran Jutglà Blanch
Espanyol B

JUGADOR

Marc Tenas Ureña 

At. Madrid B
JUGADOR

Del Vic 
Riuprimer  
a l’Espanyol

Del Vic 
Riuprimer  
a l’Atlètic  
de Madrid
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Oriol Cardona, el 
millor al Trail Cap 
de Creus

Roses L’atleta de l’Ski Club 
Camprodon Oriol Cardona va 
ser el més ràpid a completar 
els 23km i +1.200m del Trail 
del Cap de Creus, que va reu-
nir els millors corredors de 
l’especialitat a la recerca de 
places per a les Golden Trail 
World Series que es faran en 
una cita única a les illes Aço-
res. Cardona va estar en tot 
moment al grup capdavanter 
i a la meitat del recorregut va 
marxar en solitari per creuar 
la meta amb 1h 42min 20seg. 
A dos minuts, van arribar 
junts Antonio Martínez i 
Andreu Blanes.

David Garcia, 
plata a l’Estatal 
de tir de camp

Àvila L’arquer tonenc David 
Garcia tanca una bona tem-
porada. Als tres ors individu-
als i un quart per equips de 
les últimes setmanes a dife-
rents campionats d’Espanya 
hi va sumar diumenge una 
plata a l’Estatal de tir amb 
arc de camp, en la modalitat 
d’arc nu, a banda d’un altre 
or per equips. A semifinals 
es va veure les cares amb el 
madrileny Cristian Pérez, a 
qui va vèncer en les últimes 
dianes, i després va caure a 
la final amb el balear César 
Vera per 56 a 52. 

Sébastien Loeb 
serà el company 
de Nani Roma

Banbury (Anglaterra) 

L’equip Bahrain Raid Xtreme 
(BRX) va anunciar oficial-
ment aquest dijous el pilot 
de ral·lis nou vegades campió 
del món Sébastien Loeb en 
l’alineació de pilots per al 
Dakar 2021. El francès serà 
d’aquesta manera el com-
pany d’equip de Nani Roma 
en la conducció d’un dels dos 
T1. Loeb fitxa per Prodrive 
després de tres participaci-
ons al raid més dur del món 
amb Peugeot i una quarta 
amb un Peugeot privat. 

Mar Soler s’endú 
la segona cita de 
l’Scott Marathon

Girona Nou cap de setmana 
de bons resultats del Jufré 
Vic-ETB. Dissabte es va fer 
la segona prova de l’Scott 
Marathon Cup, on Mar Soler 
es va imposar en la prova 
curta i ara és líder. D’altra 
banda, el Cadet Joan Cadena 
va participar a l’Estatal de 
pista, on va ser tercer als 
200m de velocitat individual 
i segon als 500m, a només 
0,06 segons de l’or.

Domini local a la Taga 2040 Covid Edition
Sant Joan de les Abadesses Més d’un centenar de parti-
cipants, la major part dels quals corrent, van fer entre el 18 
i el 27 de setembre la Taga 2040 Covid Edition registrant a 
l’aplicació Strava el segment marcat per l’organització. Els 
locals David Rovira (1h 10min 51seg) i Anna Capdevila (1h 
43min 04seg) van ser els més ràpids. “Alguns participants 
han tingut dificultats amb l’aplicació però estem molt con-
tents. Ha estat un èxit amb l’escenari que teníem”, assegura 
Albert Ramoneda, de l’organització. La cursa va suspendre 
el format habitual a causa del brot local que hi va haver el 
passat setembre al municipi.

Erik Merino, segon a l’ExtremeMan
Narbona El triatleta professional de Muntanyola Erik 
Merino (CT Granollers) va ser segon diumenge a l’Extre-
meMan Triatló de Narbonne. Els forts vents van obligar a 
modificar el recorregut de natació de la prova de mitja dis-
tància, que va ser de dues voltes de 700m, i també van con-
dicionar el segment ciclista, on Merino va col·locar-se segon. 
El tram final de cursa a peu va ser un duel amb el líder de 
la cursa, el francès Bertrand Billard, campió del món ITU de 
triatló de llarga distància, que es va imposar per 15 segons a 
causa d’un problema intestinal del de Muntanyola.

Podi de Kini Muntada al Ral·li d’Andorra
Andorra la Vella El pilot manlleuenc Kini Muntada va ser 
tercer el passat cap de setmana al 49è Ral·li d’Andorra His-
tòric, prova de regularitat per a automòbils clàssics, on van 
prendre la sortida dissabte 71 cotxes, dels quals 61 van clas-
sificar-se diumenge. Muntada (a la foto), acompanyat de 
Román de Amaya i al volant d’un Porsche 911 Carrera 3.2, 
va sumar 526 punts i va quedar darrere Joan i Sònia Carran-
cà (BMW 325iX), amb 306 punts, i Josep i Alicia Carrancà 
(Volkswagen Golf GTI), amb 442 punts. La prova va estar 
marcada per la pluja i la boira el primer dia. 
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La Lliga Catalana, per al Cadet femení A
Manlleu El Cadet femení A del Club Tennis Manlleu es va 
proclamar dissabte campió de la Lliga Catalana després de 
guanyar la final per 3 a 0 contra el CT Torelló B. Les jugado-
res que formen l’equip, Abril S., Marta V., Maria M. i Judit 
M., van guanyar per 6-0 6-1/6-2 6-3/6-4 6-3. Tot i la tempo-
rada marcada pel coronavirus, les jugadores van quedar pri-
meres del seu grup i això els va donar accés a les diferents 
rondes de la fase final, on van guanyar el CT Montblanc per 
3 a 0 i el CT Alella Sistres per 3 a 1. També van arribar a les 
semifinals de la fase final de la Lliga Terrassa. 

Martina Moreno, campiona de la Copa Catalana
Sant Vicenç dels Horts La ciclista vigatana Martina More-
no (Massi-Tactic), primera per l’esquerra, va acabar dissab-
te la seva participació a la Copa Catalana aconseguint una 
victòria per equips Elit. A la quarta prova, Moreno va asso-
lir la victòria individual en Sub-23 i finalitza segona a la 
general de la categoria. Just després d’aquesta cita, l’equip 
va ser l’únic català que va participar dimecres a la Fletxa 
Valona de Bèlgica, inclosa en el calendari UCI World Tour. 
A la Copa Catalana també hi va participar el Cadet del Jufré 
Vic-ETB, primer per equips i amb tres corredors al Top 10.  

Bon paper al Català de curses de muntanya
Berga La clàssica Berga-Rasos-Berga, de 26km i +1.800m, 
va ser l’escenari del Campionat de Catalunya de curses 
de muntanya. Marc Traserra (CE Voltreganès ARS) es va 
jugar la victòria en l’últim descens del santuari de Queralt 
a Berga i finalment va ser tercer (2h 23min 57seg), darrere 
el campió, Josep Morales (2h 22min 42seg), i Wifred Lledó 
(2h 23min 38seg). També va pujar al podi de la cursa de 
13km Jana Aguilar (Club Excursionista Calldetenes), que va 
ser segona en Júnior, mentre que Mireia Lüscher (UE Vic), 
a la foto, va adjudicar-se la victòria en Juvenil, categoria on 
Jordi Moragas (UEV Vic) va ser tercer entre els nois.
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Derbi matiner a l’OK Lliga
CP Voltregà Stern Motor i Club Patí Vic s’enfronten diumenge al vespre a Sant Hipòlit
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Roca i Burgaya, aquest dijous al vespre a l’escenari del partit

Sant Hipòlit de Voltregà

E.R.

Segona jornada de competi-
ció a l’OK Lliga i primer der-
bi. L’hoquei osonenc tornarà 
a centrar aquest cap de set-
mana l’interès dels aficionats 
a aquest esport amb un duel 
matiner entre el Voltregà 
Stern Motor i el Club Patí 
Vic diumenge a les 8 del ves-
pre a Sant Hipòlit. Un partit 
al qual tindran accés prefe-
rent els socis del Voltregà 
que dimecres i dijous van 
comprar les entrades de for-
ma anticipada. L’aforament 
està limitat a 200 persones, 
un terç de la capacitat del 
pavelló, i s’hauran de deixar 
dos metres de distància entre 
espectadors o unitats famili-
ars. En cas que aquest dijous 
al vespre no s’haguessin 
venut totes les entrades, es 
posaran a la venda les res-
tants al públic general.

La temporada passada els 
derbis van ser igualats, amb 
resultats d’1-1 i 2-2, on els 
petits detalls van ser deter-
minants. Dos dels protago-
nistes del partit i peces clau 
del joc, els porters Blai Roca i 
Ernest Burgaya, preveuen un 
guió de l’enfrontament sem-

blant. “Ells són forts, organit-
zats en defensa i surten bé 
a la contra. Crec que serà un 
partit d’especular on haurem 
d’evitar els errors”, diu Roca. 
Cap dels dos conjunts ha fet 
una pretemporada farcida 
de partits i això també els fa 
pensar que les forces estaran 
igualades. “Som equips d’un 
nivell semblant, no hem 

jugat gaire i encara estem 
coneixent alguns jugadors”, 
detalla Burgaya. Els dos por-
ters són conscients que la 
seva actuació pot decantar el 
partit i, per això, estan espe-
cialment motivats. “Veient 
com han anat els últims anys, 
no sembla que hi hagi d’ha-
ver moltes oportunitats però 
les que hi haurà seran molt 

clares i les haurem d’aturar. 
També haurem d’estar encer-
tats amb la bola aturada que 
pot decidir un partit”, adver-
teix el porter blanc-i-blau. 
“Nosaltres sempre intentem 
fer-ho el millor possible, 
però una errada nostra es 
veu molt”, afegeix Burgaya. 

Cap dels dos amaga les 
ganes de voler guanyar, 

sobretot pel fet de conside-
rar-se “rivals directes”, i en 
el cas del Vic n’hi ha d’espe-
cials després de la derrota 
en l’estrena a casa contra el 
Calafell. El Voltregà espera 
que la victòria a Mataró els 
sigui una empenta anímica. 

La situació sanitària de 
la Covid-19 impedirà veure 
aquesta temporada un gran 
ambient a la grada i això és 
el que més trobaran a faltar a 

la pista. “Un derbi sempre és 
un partit especial perquè n’hi 
ha pocs amb tanta rivalitat 
com el nostre, però aquesta 
vegada serà descafeïnat sen-
se l’afició”, lamenta el porter 
voltreganès, mentre que el 
vigatà diu “que per nosaltres 
l’afició és un jugador més i 
ens agrada tenir-los al cos-
tat però si no pot ser per la 
Covid s’entén”. Sí que hi hau-
rà un moment assenyalat per 
a l’afició local, que serà mitja 
hora abans de l’enfronta-
ment amb la celebració dels 
65 anys d’història del club de 
Sant Hipòlit. 

El CP Taradell, per la seva 
banda, juga aquest divendres 
(20.45h) a la pista del Liceo. 

El tennis taula es posa en marxa, a l’espera que les lligues estatals comencin al gener

Una temporada més tardana

Vic

E.R.

La pandèmia de la Covid-19 
ha provocat canvis en l’inici 
de les competicions estatals i 
internacionals de tennis tau-
la, que s’han ajornat a finals 
d’any o a principis del que ve. 
Això, però, no vol dir que els 
clubs hagin afluixat la seva 
activitat i continuen prepa-
rant-se per competir.

És el cas del Girbau Vic TT. 
L’equip de la Superdivisió 
femenina –que està previst 
que comenci al gener– ha de 
disputar també per segona 
temporada consecutiva la 
Champions, que ha canviat 
de format i dates. Es pre-
veu que es faci en règim 
de concentració la primera 
quinzena de desembre. 
L’ETTU, la Unió Europea de 
tennis taula, està realitzant 
gestions per organitzar-la a 
Disneyland París. L’any pas-
sat, el Girbau Vic TT va ser el 
primer equip català en tota la 
història que es va classificar 
per aquesta màxima compe-
tició continental per equips i 

El campió del món paralímpic Jordi Morales, protagonista del 35è Open
Vic El pavelló Castell d’en Planes de Vic acollirà aquest cap de setmana sense públic la 35a 
edició de l’Open Internacional Ciutat de Vic - Gran Premi Diputació de Barcelona - XVI 
Adaptat de tennis taula. Entre els noms destacats hi ha el del campió del món paralímpic 
2018, Jordi Morales (a la foto), així com una destacada presència de jugadors de diferents 
països com la número 1 de Gal·les, Charlotte Carey (Girbau Vic TT); la número 1 de Suïssa, 
Rachel Moret (ASPTT Nimes); la romanesa Dranca Dorina (Universidad de Burgos); la sueca 
Jennifer Jonsson (ASPTT Nimes), o la francesa Lucie Mobarek (Lys LM CP). En homes des-
taquen Oriol Monzó (Irún Leka Enea) i Joan Masip (Asisa Borges Vall), així com Jorge Ausin 
(Universidad de Burgos) o el francès del Montpellier TT Denis Dordescu. “Hem reduït la 
participació al 50% i farem diferents sessions per evitar concentrar jugadors. Creiem que 
amb seguretat podem continuar competint”, assegura Roca. 

enguany hi repetirà. 
Mentrestant, les jugadores 

del club vigatà entrenen a 
bon ritme des de principis 
de setembre. Sofia Zhang 
i Sílvia Coll s’exerciten al 
CAR de Sant Cugat i Gabri-
ela Feher i Charlotte Carey, 
que viuen a Cerdanyola del 
Vallès, ho fan entre el local 
del CTT Ripollet i el del Vic 
TT, a l’espera d’incorporar-
se també al CAR. “El nostre 
esport és individual i sense 
contacte i creiem que és com-
patible amb la situació actu-
al”, explica el president viga-
tà, Enric Roca. Durant els 
propers mesos l’equip parti-
ciparà en competicions inter-
nacionals individuals com 
el Màsters Riu Spain que es 
farà del 13 al 15 d’octubre en 
format bombolla a Madrid. 
També estan a l’espera que la 
Federació Catalana recuperi 
aquesta tardor la Lliga cata-
lana amb els millors conjunts 
de la Superdivisió i alguns de 
Divisió d’Honor masculins 
i femenins. Aquest octu-
bre han de començar altres 
competicions com el Circuit 
Promeses, l’Open Catalunya 
i el Zonal Sènior i de joves, 
classificatori per a l’Estatal 
així com la Lliga intercomar-
cal. Serà una temporada més 
tardana però el tennis taula 
ja s’ha posat en marxa. 

Hi podran 
accedir 200 
persones, 

preferentment 
socis del Voltregà
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CICLISME

Sortida cicloturista UC 
Campdevànol. Diumenge, a les 
9 del matí a la cruïlla del carrer 
Hortes i la carretera de Gombrèn, 
sortida curta a la Pobla (50km) i 
sortida llarga a Guardiola (66km).

Sortida cicloturista CIM Moià. 
Diumenge, a les 7 del matí. Recor-
regut Manlleu-Rupit-El Far-Bra-
cons-Manlleu (90km).

Sortida cicloturista CC Torelló. 
Diumenge, a 2/4 de 9 del matí a 
la benzinera Galp, sortida a Ribes 
(70km).

FUTBOL

Segona Catalana. Subgrup 1A
Camprodon-Besalú 
(dg. 16.30h)

Subgrup 4B
La Torreta-Torelló (ds. 18.00h)
Caldes Montbui-Gurb (dg. 12.00h)
OAR Vic-St. Julià 
(dg. 12.00h)

Tercera Catalana. Grup 5
St. Vicenç-Centelles (ds. 16.00h)
Aiguafreda-Borgonyà (ds. 18.00h)
Manlleu B-St. Feliu de Codines 
(ds. 15.30h)
Olímpic La Garriga-Moià 
(ds. 15.30h)
Montesquiu-Castellterçol
(ds. 16.00h)
Llorençà-Pradenc (ds. 18.00h)
Roda de Ter-Voltregà (dg. 16.30h)
Tona B-Sta. Eugènia (dg. 11.45h)
Seva-Taradell (dg. 17.3h)

Grup 18
Hostoles-Abadessenc (dg. 16.00h)
Sta. Pau-Campdevànol (dg. 17.00h)

Femení Preferent. Grup 1
Manlleu-Martinenc (ds. 17.30h)

Femení Primera Divisió. Grup 2
Figueres-Torelló (dg. 16.00h)

FUTBOL SALA

Lliga Nacional. Grup A
Argentona-Centelles (ds. 20.00h)
Ripoll-Segarra (ds. 18.30h)

Divisió d’Honor. Grup 1
Cardedeu-Manlleu (ds. 19.00h)

Primera Divisió. Barcelona.  
Grup 1
EP Sabadell B-Prats de Lluçanès 
(dg. 12.00h)

HANDBOL

Tercera Catalana. Primera Fase B
Martorell-Vic (ds. 16.00h)

HOQUEI

Nacional Catalana. Grup A
Vic B-Caldes (dv. 21.00h)
Tona-GEiEG (ds. 19.00h)
Manlleu B-Voltregà B 
(dv. 20.15h)

Primera Catalana. Grup 1A
Folgueroles-Roda (ds. 19.15h)
Lloret-Voltregà C (dg. 12.30h)
Ripoll-Farners (ds. 19.30h)

Segona Catalana. Grup 1B
Tona B-Vic C (ds. 17.00h)
Sant Feliu-Roda B (dg. 18.45h)
Ripoll B-Caldes (ds. 17.30h)

Tercera Catalana. Grup A1
Centelles B-Taradell B 
(ds. 18.30h)

Grup A2
Taradell C-Farners 
(dg. 12.00h)
Barberà-Voltregà D 
(ds. 17.00h)

 
Femení Nacional Catalana.  
Grup A
Voltregà B-Jonquerenc 
(dg. 17.00h)
Manlleu B-Vilassar 
(dg. 18.15h)

Femení Primera Catalana
Vic-Sferic (dg. 16.15h)
Roda-Cerdanyola 
(ds. 17.45h)
Igualada-Voltregà C 
(dg. 12.30h)

MOTOR

PETANCA

Segona Divisió. Grup 3
Roca-Palmera-Amics de Balenyà 
(dg. 9.00h)

Quarta Divisió. Grup13
Can Sant Joan-Roda de Ter 
(dg. 9.00h)

PÀDEL

Primera
Pàdel Osona-Torelló (ds. 12.00h)
La Solana-Taradell (ds. 12.00h)
St. Hilari-Centelles (ds. 12.00h)
Seva-CT Vic (ds. 12.00h)

Segona
PI Manlleu-Torelló B (ds. 12.00h)
Arbúcies-St. Julià (ds. 12.00h)
Campdevànol-La Solana B 
(ds. 12.00h)
Pàdel Osona B-Tona (ds. 12.00h)

Tercera Grup A
La Solana C-AP Vic (ds. 12.00h)
Olot-St. Hilari B (ds. 12.00h)
Moià-Sta. Eugènia (ds. 12.00h)
Voltregà-CP Vic B (ds. 12.00h)

Grup B
St. Quirze-Padel Privilege 
(ds. 12.00h)
Lluçanès-CP Vic C (ds. 12.00h)
Taradell B-Ripollès (ds. 12.00h)
CT Manlleu-Centelles B 
(ds. 12.00h)

Primera +45
Torelló-Tona
CP Vic-Abadessenc
CT Vic-St. Julià

Segona +45
AP Vic-Centelles
Lluçanès-Ripollès
CT Vic B-Pàdel Osona

Femení Segona
Centelles B-PI Manlleu 
(ds. 11.00h)
Solana B-CP Vic (ds. 11.00h)
Arbúcies-St. Hilari (ds. 11.00h)
CT Vic B-St. Julià (ds. 11.00h)

Femení Quarta Grup A
Tona C-Torelló C (ds. 11.00h)
Avinyó-CT Vic C (ds. 11.00h)
CP Vic B-Lluçanès B (ds. 11.00h)
Pàdel Privilege B-St. Quirze 
(ds. 11.00h)

Grup B
Ripollès-Campdevànol 
(ds. 11.00h)
Arbúcies C-Taradell C (ds. 11.00h)
Sta. Eugènia-Voltregà B 
(ds. 11.00h)
CT Manlleu B-Torelló D 
(ds. 11.00h)

Grup C
Pàdel Privilege-Sta. Eugènia B 
(ds. 11.00h)
Garrotxa B-Taradell B (ds. 11.00h)
St. Julià B-Lluçanès C (ds. 11.00h)
Moià B-CT Manlleu C (ds. 11.00h)

TENNIS

Or
Torelló-Aiguafreda
Voltregà-Manlleu
Centelles-Can Juli
CT Vic-CP Vic

Argent
CT Vic B-Miraboira
Ripollès-Centelles B
Torelló B-Can Juli B
Taradell-Manlleu B
L’Esquirol-Aiguafreda B

Bronze
Voltregà B-Centelles C
Tona-CT Vic C
Torelló C-Can Juli C
Sant Julià-Prats de Lluçanès
Manlleu C-Campdevànol

TENNIS TAULA

VOLEIBOL

Femení Tercera Divisió. Primera 
Fase. Grup A
Torelló-Sandor B (dg. 16.00h)

Femení Juvenil Tercera Divisió. 
Primera Fase. Grup G
Callís Negre-Sant Boi Blau
(ds. 12.00h)

Grup H
L’Ametlla Verd-Callís Vermell
(ds. 12.30h)
Torelló-Espanyol Blanc (dg. 10.00h)
Sant Gervasi-Taradell (ds. 11.15h)

Femení Cadet Tercera Divisió. 
Primera Fase. Grup G
Callís Negre-Sant Boi Blau
(ds. 10.00h)

Grup H
L’Ametlla Verd-Callís Vermell
(ds. 10.45h)
Torelló-Espanyol Blanc
(dg. 12.00h)
Sant Gervasi-Taradell (ds. 9.30h)

Femení Infantil Segona Divisió. 
Primera Fase. Grup C
Montserrat Gracia-Callís Vermell 
(dg. 9.00h)
Sant Adrià-Taradell (ds. 9.00h)

Grup G
Vall d’Hebron-Callís Blanc 
(ds. 9.30h)
Torelló-L’Hospitalet (dg. 12.00h)

35è Open Internacional de 
Vic i XVI Adaptat Gran Premi 
Diputació de Barcelona. Aquest 
cap de setmana el pavelló Castell 
d’en Planes de Vic acollirà un any 
més l’Open Internacional de ten-
nis taula. Dissabte de 9 del matí 
a 8 del vespre es disputarà l’Open 
Català i de 2/4 de 10 del matí a 
les 9 del vespre també hi haurà 
l’Open Infantil masculí. L’Open 
Absolut femení es disputarà en 
dues tandes, dissabte de 4 de la 
tarda a 8 del vespre i diumenge 
de 2/4 de 9 del matí a 2 del mig-
dia. L’Open Absolut masculí es 
jugarà dissabte de 4 de la tarda 
a 2/4 de 9 del vespre i diumenge 
de 9 del matí a 2 del migdia. I 
diumenge de 2/4 de 9 del matí a 2 
del migdia es disputaran l’Open 
Adaptat, l’Aleví femení i el Ben-
jamí masculí.

XV Cursa ciclista de Veterans 
Gran Premi Aj. de Torelló. Diu-
menge, al barri de la Cabanya. 
Es disputarà una nova cursa del 
Campionat de Catalunya Màsters 
40/50/60. A 2/4 de 10 del matí 
hi haurà la sortida del circuit 
interurbà de les categories 60 i 
fèmines i a les 11, les sortides de 
les categories 40 i 50. Aquesta 
serà una prova puntuable per a la 
Xallenge de Veterans 2020.

Primera Catalana. Subgrup 1A
Manlleu-Palamós 
(dg. 17.00h)
Tona-Lloret 
(ds. 16.00h)
Llagostera B-Vic 
(dg. 19.00h)
Vic Riuprimer-La Jonquera 
(ds. 16.00h)

OK Lliga
Voltregà Stern Motor-CP Vic 
(dg. 20.00h)
Liceo-CP Taradell (dv. 20.45h)

OK Lliga Femenina Grup A
Las Rozas-Manlleu Magic Studio 
(ds. 16.00h)

Grup B
Voltregà Stern Motor-Asturhoc-
key (ds. 17.30h)

Segona jornada de lliga per als 
equips osonencs a l’OK Lliga feme-
nina. El Manlleu té un dels molts 
desplaçaments de la primera fase 
de competició per haver quedat 
enquadrat en el grup amb la majo-
ria d’equips de fora de Catalunya. 
Visita el Las Rozas, equip que es 
va estrenar guanyant el Cuencas 
Mineras i davant de qui les man-
lleuenques intentaran mantenir el 
bon inici. El Voltregà, per la seva 
banda, disputarà el primer partit 
del curs a casa contra l’Asturhoc-
key amb ganes de sumar els pri-
mers punts. 

III Rallye Ripollès Clàssic. Dis-
sabte, la plaça del Monestir de  
Ripoll acollirà la sortida de la 
cinquena i penúltima prova de 
la Copa Gironina de Regularitat. 
Amb un recorregut de 350km 
amb trams mítics de l’antic ral·li 
del Ripollès, el Lluçanès i el Ber-
guedà, 51 participants voldran 
ser els primers a creuar la línia 
d’arribada. Aquest any només hi 
haurà una etapa dividida en dues 
seccions amb 10 zones de regula-
ritat cadascuna d’elles. El primer 
participant sortirà a les 2 del mig-
dia de la primera secció i a 3/4 de 
6 de la tarda ho farà de la segona 
secció. L’entrega de premis serà a 
l’església de Sant Pere a 2/4 de 10 
del vespre.

Campionat  de Catalunya de 
Kàrting. Dissabte i diumenge, es 
disputarà al Circuit d’Osona la 
tercera prova amb les portes tan-
cades al públic. Dissabte es faran 
els entrenaments lliures i oficials 
i les verificacions tècniques i 
administratives. Diumenge a les 
10 del matí es disputaran les vuit 
curses, dues per cada una de les 
categories Open RACC, Cadet-
Aleví, Júnior i Sènior.

Dilluns, 21.00 i 23.00h
Presenten Esther Rovira i Guillem Freixa

Espai d’actualitat
esportiva d’Osona
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    ESPAI ESPECIAL: Club Tennis Vic 

Dos campionats més 
per als equips del CT Vic
El Club Tennis Vic va acon-
seguir bons resultats en els 
diversos partits disputats 
el passat cap de setmana. 
Entre aquests destaquen 
dos campionats. 

Per una banda, les ju-
gadores de l’equip Júnior 
femení de tennis es van 
proclamar campiones de la 
fase final de la Lliga Cata-
lana 2019/20 al guanyar la 
final per 3 a 1 davant el CN 
Lleida. A les semifinals es 
van imposar clarament al 
RCT del Turó per 3 a 0. Una 
victòria que els va donar el 
pas a la final. 

Per altra banda, l’equip 
masculí A del CT Vic, format 
per Kenneth Rabinad, Joan 
Xicoy, David Vizcaino, Joan 
Pujol i Jordi Lloansí, es va 
proclamar campió de la 
Copa Comarcal de tennis 
en categoria Or. A la final es 
van imposar clarament al 
CT Centelles per 5 a 0. A les 
semifinals van guanyar per 
4/1 al CT Voltregà, mentre 
que a quarts van superar el 
Patí Vic per 1 a 4. 

Laura Pous (capitana), Jana Rovira, Carlota Farrés, Laia Berné i Anna Rossinés

 Kenneth Rabinad, Joan Xicoy, David Vizcaino, Joan Pujol i Jordi Lloansí

Aquest diumenge, 4 d’octu-
bre, començarà la 10a edició 
del Trofeu Mercat del Ram de 
Pàdel - InterEsport Everest 
- Head a les instal·lacions del 
CT Vic. La competició s’allar-
garà fins al diumenge dia 11. 

El trofeu s’havia d’haver 
disputat la primavera passada 
però es va ajornar per culpa 
de la pandèmia. Des del club 
han treballat durant els darrers 
mesos per fer-lo possible i per 
aquest motiu s’aplicaran les 
màximes mesures de segure-
tat per portar-lo a terme. 

El torneig es disputarà a 
les pistes exteriors del club, a 
l’aire lliure, i comptarà amb les 
categories A, B i C masculí i 
femení i A i B mixtos. En total 
s’hi han inscrit 120 parelles.            

Totes les categories hauran 
de seguir un protocol de 
seguretat que s’ha establert 
per a tots els participants. 
Des del Club Tennis Vic han 
treballat per tenir-ho tot a punt 
i condicionat per adaptar-se 
a l’actual situació i assegurar 
les mesures i distància de 
seguretat. Per aquest motiu, 
s’habilitaran tres punts en 

forma de carpes –ben sepa-
rades l’una de l’altra– en les 
quals s’ubicaran membres de 
l’organització. Una servirà per 
rebre els jugadors i donar el 
welcome pack; una altra tindrà 
la funció de donar l’ordre de 
joc i de pista i serà el lloc on 
es podrà trobar el jutge-àrbitre 
del torneig. A la tercera carpa 
o punt de referència s’hi ano-
taran tots els resultats.

Paral·lelament, es farà un 
control de temperatura i els 
participants hauran de firmar 
una declaració responsable 
confirmant que no presenten 
símptomes de tenir la Covid-
19. L’ús de la mascareta serà 
obligatori fins a l’entrada de 
la pista i també hi haurà gel 
hidroalcohòlic. 

Pel que fa als canvis de pis-
ta, aquests es faran pels llocs 
oposats de la pista i s’evita-
ran les encaixades de mans i 
salutacions entre companys i 
rivals de pista. 

No es podrà fer ús de les 
dutxes, però s’habilitarà un 
ampli espai perquè els juga-
dors es puguin canviar abans i 
després dels partits. 

Arrenca el Mercat del Ram 
de pàdel amb totes les 
mesures de seguretat

Pàdel

QUARTA GRUP A

Abadessenc, 1 - CT Vic B, 2
Voltregà C, 3 - La Solana D, 0
Tona B, 1 - Arbúcies B, 2
Campdevànol B, 2 - Centelles C, 1

Equips ...................... PJ  PG  PE  PP  PF  PC  Pt.
 1.- pVoltregà C ........... 1 1 0 0 3 0 3
 2.- rCampdevànol B ... 1 1 0 0 2 1 2
 3.- Arbúcies B ............. 1 1 0 0 2 1 2
 4.- CT Vic B ................. 1 1 0 0 2 1 2
 5.- Centelles C ............ 1 0 0 1 1 2 1
 6.- Tona B .................... 1 0 0 1 1 2 1
 7.- sAbadessenc ......... 1 0 0 1 1 2 1
 8.- qLa Solana D ......... 1 0 0 1 0 3 0

GRUP B

AP Vic B, 2 - Pàdel Privilege B, 1
Pàdel Osona C, 3 - St. Julià B, 0
CT Manlleu B, 2 - Seva B, 1
Osona Wellness, 2 - Lluçanès B, 1
Descansa: PI Manlleu B

Equips ...................... PJ  PG  PE  PP  PF  PC  Pt.
 1.- pPàdel Osona C ..... 1 1 0 0 3 0 3
 2.- rOsona Wellness .. 1 1 0 0 2 1 2
 3.- CT Manlleu B ........ 1 1 0 0 2 1 2
 4.- AP Vic B ................. 1 1 0 0 2 1 2
 5.- Lluçanès B ............. 1 0 0 1 1 2 1
 6.- Seva B ..................... 1 0 0 1 1 2 1
 7.- Pàdel Privilege B .. 1 0 0 1 1 2 1
 8.- sPI Manlleu B ....... 0 0 0 0 0 0 0
 9.- qSt. Julià B ............. 1 0 0 1 0 3 0

CINQUENA GRUP A

Voltregà B, 2 - Torelló D, 1
Abadessenc B, 2 - PI Manlleu C, 1
Taradell C, 1 - CT Manlleu C, 2
St. Hilari C, 2 - Osona Wellness B, 1
Campdevànol C, 2 - Centelles D, 1

Equips ...................... PJ  PG  PE  PP  PF  PC  Pt.
 1.- pCampdevànol C .. 1 1 0 0 2 1 2
 2.- rSt. Hilari C........... 1 1 0 0 2 1 2
 3.- rCT Manlleu C ..... 1 1 0 0 2 1 2
 4.- Abadessenc B ........ 1 1 0 0 2 1 2
 5.- Voltregà B .............. 1 1 0 0 2 1 2
 6.- Centelles D ............ 1 0 0 1 1 2 1
 7.- Osona Wellness B 1 0 0 1 1 2 1
 8.- Taradell C .............. 1 0 0 1 1 2 1
 9.- PI Manlleu C ......... 1 0 0 1 1 2 1
 10.-Torelló D ............... 1 0 0 1 1 2 1

GRUP B

Torelló C, 2 - Ripollès B, 1
CT Manlleu D, 0 - Moià B, 3
St. Quirze B, 3 - CT Vic C, 0
Tona C, 2 - Arbúcies C, 1
Lluçanès C, 1 - Avinyó, 2

Equips ...................... PJ  PG  PE  PP  PF  PC  Pt.
 1.- pSt. Quirze B ......... 1 1 0 0 3 0 3
 2.- rMoià B .................. 1 1 0 0 3 0 3
 3.- rAvinyó .................. 1 1 0 0 2 1 2
 4.- Tona C .................... 1 1 0 0 2 1 2
 5.- Torelló C ................ 1 1 0 0 2 1 2
 6.- Lluçanès C ............. 1 0 0 1 1 2 1
 7.- Arbúcies C ............. 1 0 0 1 1 2 1
 8.- Ripollès B .............. 1 0 0 1 1 2 1
 9.- CT Vic C ................. 1 0 0 1 0 3 0
 10.- ......... CT Manlleu D 1 0 0 1 0 3 
0

FEMENÍ PRIMERA

Tona, 1 - Centelles, 1
Torelló, 2 - Torelló B, 0
Solana, 2 - AP Vic, 0
CT Vic, 2 - Taradell, 0

Equips ...................... PJ  PG  PE  PP  PF  PC  Pt.
 1.- CT Vic .................... 1 1 0 0 2 0 2
 2.- Solana .................... 1 1 0 0 2 0 2
 3.- Torelló ................... 1 1 0 0 2 0 2
 4.- Centelles................ 1 0 1 0 1 1 1
 5.- Tona ....................... 1 0 1 0 1 1 1
 6.- sTaradell................ 1 0 0 1 0 2 0
 7.- sAP Vic .................. 1 0 0 1 0 2 0
 8.- qTorelló B .............. 1 0 0 1 0 2 0

FEMENÍ TERCERA GRUP A

Garrotxa, 1 - CT Manlleu, 1
Pàdel Osona, 2 - Solana C, 0
Arbúcies B, 1 - AP Vic B, 1
Moià, 2 - CT Vic D, 0

Equips ...................... PJ  PG  PE  PP  PF  PC  Pt.
 1.- pMoià ..................... 1 1 0 0 2 0 2
 2.- rPàdel Osona ........ 1 1 0 0 2 0 2
 3.- AP Vic B ................. 1 0 1 0 1 1 1
 4.- Arbúcies B ............. 1 0 1 0 1 1 1
 5.- CT Manlleu ........... 1 0 1 0 1 1 1
 6.- sGarrotxa ............... 1 0 1 0 1 1 1
 7.- sCT Vic D .............. 1 0 0 1 0 2 0
 8.- qSolana C ............... 1 0 0 1 0 2 0

GRUP B

Osona Wellness, 0 - Centelles C, 2
Tona B, 2 - Olot, 0
St. Hilari B, 2 - Seva, 0
Voltregà, 1 - Lluçanès, 1

Equips ...................... PJ  PG  PE  PP  PF  PC  Pt.
 1.- pSt. Hilari B ........... 1 1 0 0 2 0 2
 2.- rTona B .................. 1 1 0 0 2 0 2
 3.- Centelles C ............ 1 1 0 0 2 0 2
 4.- Lluçanès................. 1 0 1 0 1 1 1
 5.- Voltregà ................. 1 0 1 0 1 1 1
 6.- sSeva ...................... 1 0 0 1 0 2 0
 7.- sOlot ...................... 1 0 0 1 0 2 0
 8.- qOsona Wellness .. 1 0 0 1 0 2 0

Petanca

SEGONA DIVISIÓ. GRUP 3

Amics de Balenyà, 7 - St. Pol de Mar B, 9
Can Bassa, 12 - St. Cebrià Vallalta, 4
E. Cardedeu - Bellavista-Les Fran., sr.
Casc Antic Montgat - Roca-Palmera, sr.

Equips ...................... PJ  PG  PE  PP  PF  PC  Pt.
 1.- pSt. Pol de Mar B .. 3 2 1 0 27 21 7
 2.- pCan Bassa ............. 1 1 0 0 12 4 3
 3.- Amics de Balenyà 2 1 0 1 18 14 3
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Partit de la temporada passada entre el Taradell i el Torelló

 4.- Casc Antic Montgat 2 1 0 1 15 17 3
 5.- Estalvis Cardedeu 1 0 1 0 8 8 1
 6.- Roca-Palmera ........ 0 0 0 0 0 0 0
 7.- Bellavista-Les Fran. 1 0 0 1 5 11 0
 8.- St. Cebrià Vallalta 2 0 0 2 11 21 0

QUARTA DIVISIÓ. GRUP 13

Can Borrell - Canovelles B, sr.
Montcada B, 12 - Can Sant Joan, 4
Roda de Ter, 11 - La Torreta, 5
Roca-Palmera C, 5 - Centre Font Verda, 
11

Equips ...................... PJ  PG  PE  PP  PF  PC  Pt.
 1.- pMontcada B ......... 3 3 0 0 34 14 9
 2.- pCentre Font Verda 3 2 0 1 26 22 6
 3.- Roda de Ter ......... 3 2 0 1 25 23 6
 4.- Can Sant Joan ........ 3 1 1 1 21 27 4
 5.- Can Borrell ............ 2 1 0 1 18 14 3
 6.- Roca-Palmera C .... 2 0 1 1 13 19 1
 7.- Canovelles B.......... 1 0 0 1 6 10 0
 8.- La Torreta .............. 3 0 0 3 17 31 0

Voleibol

FEMENÍ TERCERA DIVISIÓ. 
PRIMERA FASE. GRUP A

Castellar, 3 - Torelló, 1
Igualada, 0 - La Salle Bonanova, 3
Els Arcs, 3 - Joventut Les Corts, 1
Orlandai, 1 - Sandor B, 3

Equips ................................. PJ  PG  PP  GF  GC  Pt.
 1.- La Salle Bonanova ...........1 1 0 3 0 2
 2.- Sandor B ...........................1 1 0 3 1 2
 3.- Els Arcs .............................1 1 0 3 1 2
 4.- Castellar ...........................1 1 0 3 1 2
 5.- Orlandai ...........................1 0 1 1 3 1
 6.- Joventut Les Corts ..........1 0 1 1 3 1
 7.- Torelló ........................... 1 0 1 1 3 1
 8.- Igualada ............................1 0 1 0 3 1

p Ocupa plaça d’ascens
r Ocupa plaça de promoció d’ascens
s Ocupa plaça de promoció per la permanència
q Ocupa plaça de descens
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Llegat de sant
Una família d’Igualada cedeix un singular reliquier de sant Miquel dels Sants al museu de la casa natalícia de Vic

Vic

Miquel Erra

Pelegrins, devots i curiosos 
atrets per la vida i obra de 
Miquel Argemir, sant Miquel 
dels Sants, patró de Vic, ja 
tenen una nova excusa per 
redescobrir el petit museu i 
la capella que hi ha habilitats 
al primer pis de la seva casa 
natalícia, al carrer del mateix 
nom. Dimarts, coincidint 
amb la data de naixement 
del sant, el 29 de setembre 
de 1591, l’equipament va 
incorporar una singular 
relíquia: un mocador amb 
què van netejar els seus 
ossos per preparar-los per a 
la beatificació, l’any 1779, a 
Valladolid, on era enterrat.

Es tracta de la donació que 
dimarts va formalitzar Xavi 
Estival, de Banyoles, en nom 
de la família. El reliquier 
era propietat del seu pare, 
Esteve Estival, veí d’Igua-
lada i mort ara fa dos anys. 
Col·leccionista i amant de la 
religiositat popular, Estival 
podria haver adquirit la peça 
a Vic mateix, ja fa anys, en 
una de les parades de la des-
apareguda fira d’antiguitats 
Vicantic. “Sempre l’havia 
vist per casa, però no li havia 
donat mai importància”, 
revelava el fill. Fa uns mesos, 
però, li va picar la curiositat. 
Començant per la inscripció 
gravada a l’entorn del reli-
quier: “Pañuelo con el que el 
Il·lustrísimo Soria limpió les 
huesos del beato Miguel de los 
Santos”. Es referia a l’ales-
hores bisbe de Valladolid, 
Antonio Joaquín de Soria. 
També hi figurava una data, 
la del 22 de febrer de 1779. 
Netejaven els ossos per dis-
posar-los acuradament per 
a la beatificació, que el papa 
Pius VI va formalitzar el mes 
de maig següent. 

Estival va continuar “inves-
tigant” sobre el personatge 
i va constatar que “era una 
persona important per Vic”. 
Per això, el passat mes de 
juny es va plantar a la ciutat. 
Gairebé per una “casualitat 
divina” va ensopegar amb 
mossèn Jaume Seguranyes, 
responsable de l’oratori de 
Sant Felip, que el va adreçar 
al guia i procurador de Sant 
Miquel dels Sants Xavier 
Cervera. Plegats van con-
venir que el millor lloc on 
preservar el reliquiari era 
la mateixa casa natalícia. 
Les germanes Serventes del 
Sagrat Cor, que fa més d’un 
segle que la custodien, es van 
mostrar encantades. I van 
posar fil a l’agulla.

“Crec sincerament que 

era el lloc on havia de ser”, 
declarava aquest dimarts 
un emocionat Xavi Estival. 
“Em fa il·lusió perquè aquest 
també és un homenatge 
al meu pare”, va reblar. La 
petita caixeta presenta dos 
gravats a cada cara. En una 
hi ha la imatge de Jesús i en 
l’altra, santa Anna ensenyant 
a llegir la Verge Maria. 
Estival tot just l’havia obert 
una vegada, sense tocar el 

mocador. L’honor de treure’l 
i desplegar-lo el van cedir, 
dimarts, a mossèn Segura-
nyes, també present a l’acte. 
El mocador no conté cap altra 
inscripció ni gravat, però a 
l’interior del reliquier sí que 
hi apareixen algunes parau-
les, actualment il·legibles. 
Després de tornar a plegar i 
endreçar el mocador, el reli-
quiari es va dipositar en una 
urna de vidre que ha quedat 

dins la capella barroca que 
rememora l’habitació on 
va néixer Miquel Argemir. 
Al mateix museu s’hi con-
serven actualment altres 
relíquies del sant. La més 
important, però, es custodia 
a la catedral. És la que surt 
cada any durant el seguici de 
festa major. Sant Miquel dels 
Sants és patró de Vic des de 
1863, un any després de la 
seva canonització. 
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La mare Isabel Díez, mossèn Jaume Seguranyes, Xavi Estival i Xavier Cervera, obrint per primer cop el mocador

Les relíquies 
de sant Miquel 
dels Sants

Vic

J.A.

Fra Miquel dels Sants va mo-
rir a Valladolid el 10 d’abril 
de 1625. La distància entre 
el lloc de defunció i Vic, la 
seva ciutat de naixement, 
va comportar cert delit per 
obtenir-ne relíquies. Aquest 
afany es va accentuar arran 
de la seva beatificació, el 
1779. Es va resoldre tot con-
dicionant i disposant al culte 
la casa natal i altres espais 
que recordaven la infància 
del fill insigne. Formen part 
del tresor de la casa diversos 
objectes com el vestit amb 
el qual va ser batejat, la creu 
amb 72 punxes en senyal de 
suplici que duia a l’espatlla 
o la pedra que feia servir de 
coixí.

El 30 d’abril de 1782 es 
va signar un conveni entre 
l’Ajuntament de Vic i un 
representant de l’orde trini-
tari en el qual s’establien els 
termes de l’acord per obte-
nir la desitjada relíquia. Es 
tractava d’un os del braç del 
sant que havia estat portat 
a Roma per a la beatificació. 
Es deixava en “perpètua cus-
tòdia” al convent trinitari 
de Vic i s’havia de col·locar 
en un reliquiari per a la seva 
veneració. Actualment està 
dipositada a la catedral viga-
tana. Cada any, el dia 5 de 
juliol, es condueix a la casa 
natalícia per incorporar-se a 
la processó que fa el mateix 
camí en direcció inversa 
per presidir l’ofici de festa 
major.

Uns anys més tard també 
es va obtenir una altra relí-
quia, menor. L’Ajuntament 
la va dipositar a l’església de 
la Pietat, en concret dins del 
retaule que es va dedicar al 
sant, el 1786. Com que es va 
extraviar amb la invasió fran-
cesa de 1809, va ser substitu-
ïda, el 1817, per una porció 
que s’extragué de la relíquia 
venerada als Trinitaris. Des 
de 1878 també es venera una 
altra petita relíquia a la cape-
lla erigida en la casa natalícia 
del sant, i, posteriorment, 
el 1889 es va extreure del 
sepulcre de Valladolid la relí-
quia més insigne, una tíbia, 
que el bisbe Morgades va 
col·locar en un bell reliquiari 
que va lliurar a la catedral de 
Vic però que es va perdre per 
la Guerra Civil.

Una congregació implicada

Vic Fa més d’un segle que la congregació de 
les Serventes del Sagrat Cor de Jesús custo-
dien la casa museu de sant Miquel, un petit 
equipament poc conegut pels mateixos viga-
tans, malgrat que al cap de l’any hi arriben a 
passar un miler de visitants de dins i fora de 
Catalunya. Actualment la comunitat la con-
formen només quatre germanes, amb Isabel 
Díez com a mare generala (a la foto, reco-

llint el reliquiari de mans de Xavi Estival). 
El museu, que inclou la petita capella d’aires 
barrocs decorada amb pintures de Llucià 
Costa, conserva una llarga llista de novenes, 
programes de mà, gravats o exvots que res-
segueixen la vida i miracles del sant, a més 
de les relíquies. Des de fa anys la congrega-
ció també regenta una residència d’estudi-
ants, que aquest any ha estat modernament 
reformada i acull una cinquantena d’univer-
sitaris; des d’aquest curs, també nois.
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Torna la màgia
Tona

M. Erra/ E. Puigferrer

Que tothom s’ho passi d’allò 
més bé. És el que vol trans-
metre la cançó que, per pri-
mera vegada, acompanya el 
festival Una Tona de Màgia. 
La peça, escrita i interpretada 
pels osonencs Pelat i Pelut, ja 
va sonar aquest dijous al ves-
pre, durant el tret de sortida 
que va voler protagonitzar 
el mateix director artístic 
del certamen, el mag tonenc 
Jordi Pota. Una cançó que 
entronca de ple amb l’esperit 
d’un certamen que arriba a 
la cinquena edició després 
d’haver-se hagut d’ajornar pel 
mes de maig arran del con-
text de pandèmia. 

Amb el missatge per ban-
dera de “la cultura és segura”, 
Jordi Pota va voler, amb el 
seu xou de presentació, retre 
homenatge a totes les perso-
nes que, d’alguna manera o 
altra, han passat pel festival 
en aquestes cinc edicions; 
persones que “hi han deixat 
empremta”, insistia, tal com 
il·lustra el mateix cartell 
d’enguany. Amb els seus 
trucs va anar desgranant 
alguns dels bons moments 
que ja ha deixat un festival 
que aspira a esdevenir una 
cita de referència al país en el 
món de la màgia.

Sense Sopar Màgic ni Gala 
de Màgia de Prop, que s’han 
hagut de suspendre, el pro-
grama es reprendrà aquest 
divendres a la tarda amb l’ac-
tuació de Shado, a la mateixa 
plaça Major, i un espectacle 
de màgia reivindicativa a La 
Canal, a càrrec d’En Sanyes, 
jove promesa del món de la 
màgia, de només 17 anys. 

Dissabte arribaran les dues 
sessions de la Gala Interna-
cional, amb mags de renom 
com la maga Huang Zeng, 
Sebastien Dethise, Raul 
Black, Charlie Mag, Maximili-
ano Stia i Pep Bou. Diumenge 
al matí serà el torn de la Gala 
Infantil, amb l’il·lusionista 
Txema; i tancarà el festival 
algú que no necessita presen-
tació, el Mag Lari, en la seva 
segona presència al festival.

Paral·lelament a aquest 
esquelet troncal, els carrers 

La cultura és segura
Tona Amb aquest missatge ha treballat l’equip del festival 
per adaptar-lo a les mesures de seguretat i higiene recoma-
nades per prevenir contagis. D’entrada, s’han concentrat 
tots els espectacles de pagament a un sol lloc, a la sala 
de La Canal. Un espai amb capacitat per a 394 localitats 
que reduirà l’aforament al 50%. Les localitats s’assignen 
amb la venda anticipada d’entrades a través d’internet i la 
mateixa plataforma bloqueja les butaques contigües per 
assegurar la distància de seguretat, excepte compres de 
grups familiars. Pel que fa als espectacles a l’aire lliure, es 
repartiran cadires també amb la distància recomanada i es 
farà un registre dels assistents. 
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Jordi Pota, aquest dijous al vespre durant l’espectacle inaugural de la fira, a la plaça Major, amb la preceptiva distància entre els espectadors

i les places de Tona s’ompli-
ran de petits espectacles de 
carrer vinculats al món de la 
màgia. En aquest sentit, es 
potencia l’Off Festival, on 
diferents artistes de qual-
sevol àmbit de les arts escè-
niques actuaran durant els 
quatre dies del festival pels 
carrers de Tona. D’aquesta 
manera, el festival ajuda 
a donar visibilitat als i les 
artistes emergents. Per dis-
sabte al matí també s’ha con-
vocat un taller de màgia per 

a infants i joves, al vestíbul 
de La Canal.

D’altra banda, cal recordar 
que la padrina d’enguany és 
l’actriu i pallassa Pepa Plana. 
Tot un referent internacio-
nal amb la voluntat de con-
tribuir a fer visible la figura 
de la dona dins el món de la 
cultura. I és que el festival, 
en la línia encetada l’any 
passat, vol contribuir en la 
causa feminista i promoure 
la visibilitat de les dones en 
tots els àmbits.

ALGUNS NOMS PROPIS

MAG LARI

El més medi-
àtic dels mags 
que passaran 
pel festival. 
Serà l’encar-

regat de tancar el programa 
amb l’espectacle Una nit amb 
el Mag Lari, en què testimonia 
els seus més de 25 anys dalt 
de l’escenari sense haver per-
dut la capacitat de sorprendre 
i de fer riure l’espectador.

HUANG ZENG
Maga, coreò-
grafa i direc-
tora d’espec-
tacles xinesa, 
és capaç de 
fusionar l’es-

til més clàssic amb el més 
contemporani de la màgia. 
Ha recorregut els cinc conti-
nents, convertida en una de 
les magues més importants 
del món. Actuarà a la Gala 
Internacional.

PEP BOU

També actu-
arà a la Gala 
Internacional. 
L’artista cata-
là protagonit-

zarà un espectacle de bom-
bolles de sabó, amb el qual 
tornarà a captivar el públic 
per la seva capacitat de trans-
metre màgia i poesia en cada 
un dels seus espectacles apa-
rentment impossibles.

MAG TXEMA

Arriba a Tona 
després d’ha-
ver passat per 
una vintena 
de països 

d’arreu del món. Hi presen-
tarà el seu últim espectacle, 
The Postman, un carter real-
ment màgic. Serà el protago-
nista únic de la Gala Infantil 
de diumenge, ideal per a tots 
els públics.

Arrenca la cinquena edició d’Una Tona de Màgia, el festival internacional ajornat al mes de maig per la pandèmia

Dijous, 21.00 i 23.00h

La redacció de Política i Societat
d’EL 9 NOU entrevista cada setmana 
dos electes d’Osona
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‘Influencer’ del TikTok
El taradellenc Jordi Mora va ser un dels finalistes de ‘La casa de Hype’, un ‘reality show’ 
gravat a Màlaga per generar continguts en aquesta xarxa social; ara té 35.000 seguidors

Taradell

EL 9 NOU

Amb el nom de @Kai-
sen1976, el taradellenc Jordi 
Mora és segurament un 
dels osonencs més famosos 
de l’aplicació TikTok. Al 
mes d’agost va participar 
al reality La casa de Hype i 
va ser-ne un dels finalistes. 
Una experiència que “a títol 
personal m’ha servit molt, 
he après moltes tècniques i 
estratègies que has de conèi-
xer per generar contingut 
i alhora en l’àmbit social i 
emocional també m’ha ajudat 
a créixer. No hauria dit mai 
que jo pogués plorar en un 
reality show i ho vaig fer”, 
recordant un dels darrers 
dies a la casa quan una de les 
amistats que va fer allà va ser 
nominat i li va tocar marxar.

“Van ser set dies molt 
intensos des del primer 
minut. Uns quants ens vam 
trobar a l’AVe per anar des 
de Barcelona fins a Màlaga. 
La mateixa tarda ja va comen-
çar la gravació i les primeres 
nominacions”. I la primera va 
ser per a ell: “No entenia res, 
perquè em van nominar com 
el que tenia menys afinitat 
i curiosament jo des del pri-
mer moment em vaig fer amb 
tothom. A més, tothom em 
va dir que no m’havia votat”. 
Salvada la primera nomi-
nació “vaig començar a fer 
vídeos bons i em vaig plantar 
a la final” i es va convertir en 
finalista d’aquesta primera 
edició: “era impossible gua-
nyar davant una persona que 
tenia més de 800.000 segui-

dors”. Mora admet que en ser 
la primera edició hi ha hagut 
moltes errades i va fallar en 
la logística. Per exemple, fins 
fa pocs dies no es van penjar 
a les xarxes els vídeos del 
dia a dia dels habitants de La 
casa de Hype. 

Com a deures, cada dia 
havien de fer tres vídeos i 
penjar-los a TikTok: “És cert 
que són vídeos de 15 segons 
però no és tan fàcil, han 
de ser coses diferents, has 
de gravar-ho, buscar idees, 
tens molta pressió i quasi no 
dormíem”. I després feien 
d’altres vídeos per promoci-
onar la casa, que són els que 
en les darreres setmanes han 
començat a difondre’s. “La 
resta del dia podies fer el que 
volies”, en una gran casa i 
unes vistes espectaculars al 
Mediterrani. en el dia a dia 
Mora, però, no oblidava la 
seva tasca com a entrenador 
personal i “em llevava a les 
7 del matí per entrenar-me 
i així ja tenir la resta del dia 
lliure per fer els vídeos i 
generar el contingut o fins i 
tot sortir de la casa”.

Va marxar a Màlaga amb 
20.000 seguidors i actual-
ment en té 35.000. Tot i que 
comenta que “a nivell gene-
ral és molt poc”, el tarade-
llenc continua penjant vídeos 
i fent directes diàriament: 
“M’agrada molt tot i que a 
vegades entre la feina i la 
vida familiar costa, però amb 
un directe puc guanyar uns 
200 seguidors”. A La casa de 
Hype Mora hi ha fet amistat, 
sobretot amb @Charesbien, 
@ninyat0 i @sitoroyce. ells 
són els Jokers i aquest octu-
bre es trobaran a València 
amb la idea al cap d’algun 
projecte que podria ser “una 
minisèrie de TikTok. Les pos-
sibilitats de fer coses a Tik-
Tok són molt grans, però has 
de tenir temps perquè la gent 
cada cop en vol més”.  

Jordi Mora, quart per la dreta, amb la resta de participants al programa

De culturista a ‘influencer’
Taradell Jordi Mora va començar a 
dedicar-se al culturisme l’any 1997, 
“però la gent ho relacionava amb 
un cos gran i jo volia una imatge 
més dolça i fina” i va ser quan es 
va passar al fitness “tot i que el 
meu cos seguia igual”. Després de 
diversos campionats d’àmbit cata-
là i estatal, continua sent l’únic 
espanyol que té el títol de Míster 
Univers en fitness talla baixa. Del 
fitness es va passar al fitness man 
i d’aquí a les Spartan Race, de les 
quals va ser un dels pioners quan 
aquesta modalitat de curses eren 
poc conegudes i va obtenir també 
diversos campionats. Una lesió, 
però, el va obligar a deixar-ho. 
Actualment és autònom i fa d’en-
trenador personal. I entremig s’ha 
convertit en un influencer. 
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Un titella gegant recull a Vic una 
bossa de mà feta a Osona, en un 
projecte artístic d’àmbit internacional

Vic Dimarts a la tarda va aparèixer, al mig de la plaça 
Major de Vic, en Punch Agathe, un titella gegant de 
17 metres d’alçada, la més gran de les figures de grans 
dimensions que ha creat la companyia del mateix nom, 
nascuda d’una residència entre artistes catalans i ale-
manys. el titella anava acompanyat d’altres singulars 
animalons que van anar interactuant amb el públic que 
s’hi va anar atansant. La companyia ha iniciat un tour 
internacional d’arrel participativa que es proposa “posar 
en comú diferents llenguatges creatius” a través de la 
vinculació i les sinergies amb artistes i creadors de cada 
indret per on passen. “La idea és anar creant cada his-
tòria a mesura que anem avançant”, explicava Stefanie 
Oberhoff. en el cas de Vic, la visita simbolitzava que el 
titella recollia una bossa de mà, també gegant. La peça 
havia estat dissenyada i creada a Tona, en una iniciativa 
de Cèlia Legaz, Marta González i emma Casadevall. La 
setmana abans el projecte havia passat pel Pallars, d’on 
es va obtenir el feltre de llana xisqueta per confeccionar-
la. L’acció, que comptava amb la complicitat del col·lectiu 
La Clota, va quedar deslluïda pel que fet, finalment, els 
responsables de la grua que hi ha instal·lada davant de la 
Casa Costa no van acceptar de penjar-hi el titella.
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Torelló, sense rua
Els organitzadors del Carnaval de Terra Endins de Torelló acorden que no sortiran 
carrosses i reformulen la festa en la seva 43a edició, que anomenen Quaranta-Res

Torelló

Guillem Rico

No serà una rua com la dels 
darrers 42 anys però la sego-
na setmana de febrer a Tore-
lló “farà olor de Carnaval”, 
assegura el nou president 
d’ACTE, Eloi Creus. La 43a 
edició del Carnaval de Terra 
Endins passarà a denominar-
se Quaranta-Res i no tindrà 
rua. Així ho han decidit en 
la Taula de Carnaval que 
formen, a banda d’ACTE, els 
Deixebles de Sant Feliu, el 
col·lectiu Pullassu, l’Ajunta-
ment i les colles carrossaires 
de la Vall del Ges. L’edició 
del 2021 es transformarà en 
“una nova activitat” que pre-
tén mantenir l’essència de la 
festa de la disbauxa. La deci-
sió s’havia de prendre ara, 
comenta el president, perquè 
“és el moment en què les 
colles carrossaires es posen 
a treballar” i els participants 
a les comparses s’inscriuen, 
que és la via de finançament 
per poder crear les carrosses. 
“Amb la incertesa que hi ha 
ara mateix, no era viable”, 
remarca. 

Segons el regidor de Cul-
tura, Xevi Lozano, a la rua 
“és impossible complir amb 
les mesures”, per la qual cosa 
buscaven “fórmules perquè 
malgrat tot tinguéssim un 
carnaval”, com van fer amb 
la festa major i el Festus. 
Entre les idees que es plan-
tegen hi ha fer alguna cons-

Sant Quirze 
manté la 21a 
edició de la 
Fira del Tast

Sant Quirze de Besora

G.R.

La Fira del Tast de Sant 
Quirze arriba aquest diu-
menge a la 21a edició mal-
grat la situació de pandèmia. 
L’alcalde, David Solà, explica 
que la mantenen amb la 
mateixa idea que van portar 
a terme la festa major, encara 
en les fases de desescalada. 
“Tenim la idea que hem de 
conviure amb això perquè 
no s’acaba i s’ha de fer tot 
allò que es pugui”, també 
en el sentit d’apostar per la 
cultura, diu. Per portar-la a 
terme, però, han aplicat can-
vis per poder preservar les 
mesures sanitàries. Així, es 
delimita l’espai per controlar 
l’aforament i es descarta la 
plaça Bisaura. L’activitat, 
entre les 9 del matí i les 3 de 
la tarda, se centrarà en bona 
part al carrer Mestre Quer, 
on s’ubicaran una vintena de 
parades de productes arte-
sans, i es descarta el mercat 
del trasto. 

També s’instal·laran les 
quatre parades d’entitats 
a la baixada que va cap a la 
font del parc municipal. Els 
tallers per als més petits 
s’ubicaran a la pista, en torns 
per poder fer les desinfecci-
ons pertinents. Es manté el 
showcooking amb Isidre Vila, 
i al migdia es farà el vermut 
adaptat per al qual s’instal-
laran taules i cadires per 
poder veure l’espectacle d’En 
Clau de Tres.

Noves propostes de 
tardor al Parc del 
Castell de Montesquiu

Vidrà Un bany de bosc a 
Vidrà, al bosc terapèutic de 
les Torrenteres, amb la guia 
especialitzada Berta Vilage-
liu, obrirà aquest dissabte 
al matí la programació de 
tardor al Parc del Castell 
de Montesquiu, amb tot un 
seguit d’activitats de desco-
berta de la natura i el terri-
tori. El programa, que inclou 
mitja dotzena de propostes, 
continuarà el dissabte 17 
amb una sortida guiada a la 
natura per redescobrir les 
Escletxes de l’Euga, també a 
Vidrà. El dia 24 hi haurà el 
retrobament amb les àvies 
remeieres de l’Associació 
Pedra Tosca, i l’endemà diu-
menge hi haurà una nova 
matinal Viu el Parc, que arri-
barà a la 25a edició. El pro-
grama també inclou sortides 
al bosc per collir bolets o un 
tastet d’ornitologia.

Quedar-se la nau actual dels 
carrossaires i refer-la val un 
milió; fer-la nova, gairebé dos
Torelló El ple d’aquest dilluns preveu una 
modificació de pressupost per ampliar la 
partida prevista per la compra de la nau dels 
carrossaires. Segons el regidor de Cultura, 
Xevi Lozano (ERC-JpT), ja tenen la valora-
ció econòmica de les dues opcions. Comprar 

la nau actual de l’antiga Cata costaria uns 
700.000 euros, segons van fixar a l’agost 
amb la Sareb, i reformar-la 300.000, mentre 
que construir-ne una de nova superaria els 
1,8 milions només l’estructura. La modifi-
cació de dilluns preveu augmentar la par-
tida fins al cost real, que “quan vam entrar 
a govern no se sabia exactament”, segons 
Lozano, i als comptes es preveia una xifra 
més baixa.
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trucció conjunta entre els 
carrossaires perquè es pugui 
exposar i fer un ball adaptat, 
amb cadires, taules i distàn-
cies a la sala polivalent. Tot 
plegat, accions que permetin 
fer un control de l’aforament 
de forma molt més estricta. 

Amb tot, apunta Creus, la 
situació és molt canviant i 
encara queden molts mesos. 
El president comenta que 
actes com el Pullassu o les 
Senyoretes i Homenots “es 
poden adaptar més fàcil-
ment”.

Creus s’estrena com a pre-
sident d’una junta renovada 
de l’entitat que va agafar 
el relleu al PIOC. Tot i el 
moment, “no ens espanta” 
i engeguen la nova etapa 
“encara amb més ganes i 
força”.

Setcases, de festa fins diumenge
Setcases Coincidint amb la festivitat de Sant 
Miquel, aquest dimarts va arrencar la festa 
major de Setcases, amb la Cobla Montgrins 
com a triple protagonista, ja que va actuar 
en format passant, audició de sardanes (a 
la foto) i concert. El programa va continuar 
entre setmana amb propostes com un espec-

tacle de màgia, a càrrec de la maga Melanie 
(dimecres), o el concert d’havaneres amb 
Sifasol (dijous). La festa es reprendrà dissab-
te amb inflables per a la canalla i la 5a edició 
del Cinema de Muntanya de Setcases, amb la 
pel·lícula Troperos. Posarà el punt final, diu-
menge al matí, un espectacle de jocs infantils 
amb el grup Fede i Cia.

BO
I

Benvinguts a 
Pagès virtual i amb 
presència osonenca

Prats de Lluçanès/Taradell 
El Benvinguts a Pagès, la 
gran festa de la pagesia cata-
lana que impulsa la mateixa 
Generalitat, se celebrarà 
finalment aquesta setmana 
però només serà virtual. 
L’objectiu és recuperar el 
2021 el format presencial 
i les dates habituals del 
primer cap de setmana de 
juny. Entre la vintena de pro-
ductors d’arreu del país que 
s’han sumat a oferir xerrades 
o visites en línia hi ha el mas 
del Soler de N’Hug, de Prats, 
que dissabte a la 1 del mig-
dia mostrarà, via Instagram, 
què representa munyir cada 
dia 60 vaques. També el Mas 
Bellpuig, de Taradell, ense-
nyarà com treballen l’horta, 
el conreu de cereals i l’elabo-
ració de pa, tot ecològic. Serà 
dissabte, a 2/4 de 7 de la tar-
da, per Facebook i YouTube.
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OSONA NORD
Efímer, de l’Esquirol, a un pas de 
la final del concurs musical Sona9
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Els integrants d’Efímer. Pàmies, a la fotografia amb ulleres i jersei marró, va crear el projecte ara fa quatre anys

L’Esquirol

Anna Tañà

L’adjectiu efímer remet a fu-
gaç, passatger, que dura poc, 
però el grup musical nascut a 
l’Esquirol amb aquest mateix 
nom té ganes de consolidar-se 
i ja ha començat a fer forat 
entre les bandes emergents 
de Catalunya. El projecte el 
va crear el 2016 Artur Pàmies, 
el compositor i baixista del 
grup. “Aquella tardor vaig 
plasmar les meves experiènci-
es i sentiments en una cançó 
d’amor després de veure un 
cantant a la televisió”, explica 
ell mateix. Va ser llavors que, 
amb la col·laboració dels seus 
companys –el guitarrista 
Edu Vergés, el bateria Òscar 
Castells i el vocalista Martí 
Vallès–, va decidir gravar un 
conjunt de cançons de mane-
ra casolana. “Teníem matalas-
sos que ens feien d’absorbent 
del so i les improvisacions 
musicals les vam preparar el 
mateix dia de la gravació”, 
recorda Pàmies. L’Esquirol 
representa un punt en comú 
pel grup, “és on hem crescut 
alguns de nosaltres i també 
és el lloc on acabo de donar 
forma a l’essència de cada 

cançó”. Destaca, en aquest 
sentit, que les lletres són 
totes pròpies i les defineix 
com “un conjunt de cançons 
curtes i sensacions passat-
geres”, ja que donen més 
importància al que transme-
ten que no als minuts que han 
de durar. D’aquí, segurament, 
la tria de l’adjectiu que dona 

nom al grup. “Sempre miro de 
vestir amb un caire poètic les 
peces i intento caçar aquests 
moments fugaços quan com-
ponc”, hi afegeix Pàmies. 

Ara la feina de quatre anys 
ha catapultat el grup fins 
a la semifinal del concurs 
Sona9, que distingeix els 
millors músics emergents 
de Catalunya, però tot i això 
el primer punt d’inflexió 
en la història d’Efímer va 
ser participar al Mercat de 
Música Viva de Vic de l’any 
2018, quan van incorporar 
el teclista Artur Suriñach. 
D’aquell concert en va sor-
gir la seva segona maqueta, 
Per tu i tots aquells artistes. 
“Eren temes nous que home-

natjaven l’amor i la passió de 
crear”, explica Pàmies. Més 
tard, amb la incorporació del 
trombonista Jordi Riera, el 
projecte va continuar crei-
xent fins que van trobar-se 
entre els 18 seleccionats 
pel Sona9. “És llavors quan 
les cançons s’enriqueixen 
en directe i incorporem el 
trompetista Ferran Isern”, 
detalla Pàmies. Entrar dins 
el concurs ha estat un pas 
important per la banda, “ens 
ha confirmat que fem bona 
música i ens anima a conti-
nuar”, però sobretot posen 
en valor que han arribat a 
la semifinal gràcies al vot 
popular, el granet de sorra de 
centenars de persones que 

han apostat per ells: “Que 
sigui el públic qui ens voti 
ens fa pensar que tenim molt 
suport i que agrada la música 
que fem. És molt gratificant”.

A l’hora de definir el seu 
estil, prefereixen no enca-
sellar-se, però Pàmies sí que 
diu que “fem el que ens ve 
de gust a partir d’influències 
musicals que ens han mar-
cat”. Recentment, per exem-
ple, Efímer s’ha centrat en el 
pop i funk, “però ens agrada 
experimentar”. Beuen d’in-
fluències molt variades, des 
de Bruno Mars fins a Sauti 
Soul, i ara estan descobrint 
també altres projectes, ja que 
–pel fer d’haver arribat a la 
semifinal del Sona9– estan 
treballant amb quatre bandes 
més i amb la cantant vigata-

na Joana Serrat. Al calendari, 
marcada en vermell, la data 
del 18 de novembre, gran 
final del Sona9, però abans 
d’arribar-hi han de passar 
altres proves, entre les quals 
gravar una cançó en un estu-
di professional o fer un con-
cert interpretant dos temes 
propis en format acústic i 
versionant o adaptant-ne al 
català un d’un altre artista. 
Llavors, de les cinc bandes en 
quedaran tres. “Arribar a la 
final i guanyar seria un som-
ni fet realitat, una empenta 
i una motivació per seguir 
creant i fent nous concerts”, 
admet Pàmies. Tot i això, el 
concurs no és l’únic que els 
mou per continuar treba-
llant. Reivindiquen que la 
cultura és segura i ho tenen 
clar: malgrat la pandèmia, 
volen tocar en directe tant 
com sigui possible.

Van actuar 
al Mercat de 

Música Viva de 
fa dos anys

El grup creat per Artur Pàmies el 2016 comença a fer-se un forat a Catalunya com a banda emergent 
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Arquillué recita Martí i Pol
Roda de Ter Es va suspendre a finals 
d’agost per culpa de la pluja, als jardins de 
La Blava, però es va recuperar en un altre 
format, al Teatre Eliseu. El conegut actor 
Pere Arquillué va trepitjar l’escenari en 
dues sessions, els dies 18 i 19 de setembre, 
per posar la veu al servei dels poemes de La 
fàbrica de Miquel Martí i Pol, acompanyat 
pel músic Pere Ubach. Al mateix temps, es 
projectaven gravats de l’artista centellenc 
Jordi Sarrate, que va fer la primera edició 
de La fàbrica.  L’acte estava organitzat per 
la Fundació Miquel Martí i Pol, que ara ja 
està preparant les jornades en memòria 
del poeta que tenen lloc al novembre. De 
moment ja s’ha convocat el concurs d’apa-
radors de les botigues de Roda. 
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Josep Maria Virgili 
parlarà sobre l’estat 
de la llengua a Roda

Roda de Ter “Si m’ho perme-
teu... És possible la llengua 
catalana genuïna i no inter-
ferida?”. És el títol de la con-
ferència que aquest diven-
dres pronunciarà a Roda 
Josep Maria Virgili, membre 
de Koiné, catedràtic emèrit 
d’institut en llengua catalana 
i tot un fenomen a Twitter 
per les seves esmenes lin-
güístiques precedides pel ja 
cèlebre “Si m’ho permeteu...”. 
L’acte tindrà lloc a les 7 del 
vespre al Teatre Eliseu.
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La Sílvia, dependenta, i l’Anna davant de la Boutique Anna, on tenen una pancarta gegant informant del tancament

Manlleu

Eloi Puigferrer

Al llarg de la seva vida, la 
gran passió d’Anna Codina 
ha estat, sens dubte, la roba i 
la moda. Ja des de ben petita 
es va criar envoltada de fils 
i descosits a la merceria que 
regentava la seva mare, però 
quan li va tocar agafar les 
regnes del negoci va decidir 
deixar enrere els botons 
per portar-lo cap a una altra 
direcció, la roba de festa i la 
moda de més alta costura, 
convertint, d’aquesta mane-
ra, la seva gran passió en una 
professió de llarg recorregut.

La botiga suma ja més de 
60 anys oberta al carrer Bai-
xa Cortada de Manlleu, dels 
quals 45 en mans de Codina, 
i amb el temps s’ha convertit 
en tot un referent al municipi 
i la comarca, fent de la seva 
clientela pràcticament “una 
família i uns amics de tota 
la vida”, com ella mateixa ho 
defineix. “La meva mare tenia 
una petita merceria, però 
quan jo vaig agafar el negoci 
vaig reformar-ho i canviar-ho 

tot. Vaig ampliar la botiga fins 
com està actualment i vam 
passar a vendre roba de carrer 
i més endavant ja ens vam 
centrar en festa i passarel·les”, 
explica. I és que, precisament, 

en aquest aspecte la botiga de 
Codina va ser pionera. “Per 
mi les passarel·les van ser el 
moment més emocionant, ja 
que era un projecte jove i que 
em feia molta il·lusió. Alesho-

res només hi havia desfilades 
a llocs com París o Milà, però 
nosaltres ho vam portar aquí 
i omplíem els antics Cinemes 
Sidney, amb més de 2.000 
seients”, recorda.

El temps, però, passa molt 
ràpid i “quan fas el que 
t’agrada, encara més”, diu 
ella mateixa, “ara és moment 
de canviar d’etapa i jubilar-
me”. El que té clar és que 
malgrat la pandèmia de la 
Covid-19 no tancarà portes 
sense acomiadar-se: “La rela-
ció amb la clientela de tota 
la vida ja va més enllà de ser 
estrictament professional, i 
amb molts ens continuarem 
veient tot i plegar”. Abaixar 
la persiana “és complicat per 
la gran càrrega nostàlgica 
que comporta”, però Codi-
na està, per damunt de tot, 
“agraïda a tothom que ha 
confiat en la botiga i que ha 
fet que m’hagi sentit tan rea-
litzada i feliç”.

L’horitzó temporal cada 
vegada és més curt, ja que les 
previsions són “tancar abans 
de Nadal i, de ben segur, 
abans de final d’any”, però 
no sense abans dir adeu a 
tots aquests amics i coneguts 
habituals. “Sense omplir la 
botiga, anem contactant a 
poc a poc amb els clients de 
tota la vida per acomiadar-
nos com toca”, tancant una 
llarga etapa de la millor 
manera que saben fer: apos-
tant pel tracte de proximitat 
i per una relació entre client 
i venedor que va molt més 
enllà de la roba, el saber fer 
que les ha distingit des de fa 
més de 60 anys.

Tota una vida rere el taulell
La Boutique Anna, de Manlleu, abaixarà definitivament la persiana a finals d’aquest 2020 

després de més de 60 anys entre fils i roba per a ocasions especials
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Arrenquen tres 
dies de festa 
major a les 
Masies de Roda

Les Masies de Voltregà

EL 9 NOU

El pregó de la masienca 
Teresa Rifà, actual metgessa 
del CAP de Roda, donarà el 
tret de sortida de la festa 
major de les Masies de Roda. 
Serà aquest divendres, a par-
tir de les 8 del vespre, al nou 
espai exterior de la Feixa, on  
es concentraran tots els actes 
per poder controlar els afo-
raments. La vetllada es com-
pletarà amb un espectacle 
audiovisual, una botifarrada 
popular i el doble concert 
que oferiran Trio Neon i 
Natural Odissey. 

De dissabte destaquen el 
primer trofeu de billar i el 
concert d’havaneres amb La 
Vella Lola, abans d’un singu-
lar sopar a base de biquinis. 
La nit acabarà amb un altre 
doble concert de Sara Roy 
i L’Enemic. La trobada de 
capgrossos i un espectacle 
infantil, al matí; una arrossa-
da popular, al migdia, i una 
audició de sardanes amb la 
Cobla Contemporània, a la 
tarda, tancaran diumenge la 
festa major.

Roda de Ter

A.T.

Dric Acor és el nom artístic 
de Roger Bares, un jove oso-
nenc que ha viscut a cavall 
de Balenyà, Roda de Ter i 
Oristà i que s’està obrint 
camí com a discjòquei i pro-
ductor. Amb només 8 anys, 
va començar a formar-se de 
manera autodidacta, “ho feia 

com un hobby, no hi donava 
gaire importància”. De mica 
en mica, però, es va interes-
sar cada cop més pel món de 
la música i als 12 va entrar 
a l’escola Eumes de Girona, 
on va realitzar el primer curs 
de producció. Actualment 
continua formant-se a través 
de YouTube, cursos en línia 
i les classes particulars d’un 
professional. 

Discjòquei i productor 
amb només 14 anys
Roger Bares somia a punxar a Tomorrowland

agradar”, explica. El somni 
de Bares és arribar a dedi-
car-se professionalment a la 
música, com el seu referent, 
Martin Garrix, però sobretot 
perquè “ho gaudeixo molt”. 
Fins ara ja ha punxat en fes-
tes majors com la de Tossa 
de Mar o les Masies de Roda 
i un dels seus temes, Sum-
mer Times, supera les 1.000 
reproduccions. Tot i que a 
causa de l’edat encara no pot 
gravar per a cap discogràfica 
ni participar en grans esde-
veniments, a la llarga pica 
amunt: “M’encantaria pun-
xar a l’escenari principal del 
festival Tomorrowland, seria 
un somni”.

Roger Bares, punxant a la festa major de Tossa de Mar l’estiu passat

“El meu nom artístic va 
sorgir un dia jugant a l’Apa-

labrados, vaig anar fent com-
binacions fins que una em va 

Taradell/Roda

Laia Miralpeix

Segurament que per al Barça 
i el Girona el partit que van 
jugar el 16 de setembre no va 
ser més que un amistós. Per a 
Marc Pujol, però, va ser tota 
una experiència que “no obli-
daré”. Va ser el seu primer 
partit arbitrant un equip de 
Primera al costat de jugadors 

com Messi –amb qui hi va in-
tercanviar algunes paraules–, 
Piqué i companyia. Con-
cretament, va ser el quart 
àrbitre d’un partit que es va 
disputar a Sant Joan Despí 
i que va acabar 1 a 3 a favor 
del Barça. 

La notícia li va arribar sis 
dies abans: “Em va trucar 
el designador estatal el 
dijous i em va demanar si 

Marc Pujol, quart 
àrbitre del Barça-Girona
Nova experiència per a la jove promesa osonenca

allargar durant tota la set-
mana”. Al partit hi va arribar 
amb la resta d’àrbitres, amb 
Albert Avalos Martos al cap-
davant. “Va ser una sensació 
molt nova, estava estrany 
però els companys em van 
ajudar molt. L’Albert em va 
dir que disfrutés del moment 
i que gaudís d’aquests grans 
jugadors”. I així va ser quan, 
entre la revisió i el partit, 
Pujol va fer però alhora va 
gaudir de la seva feina, l’ar-
bitratge, al costat d’estrelles 
mediàtiques. 

Pujol, resident a Taradell 
però vinculat a Roda arbitra-
rà a Tercera Divisió, després 
de l’ascens del curs passat. 

Marc Pujol, primer per l’esquerra, 

em veia amb cor de fer-ho. 
Quan m’ho van dir van ser 

un cúmul de sensacions, de 
nervis i d’alegria que es va 
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AGENDA

Divendres 2

Centelles. 10 anys de 
l’execució del Pla de barris 
de Centelles. Amb Josep 
Paré, alcalde; Damià Calvet, 
conseller de Territori i 
Sostenibilitat; Miquel Arisa, 
alcalde del 1995 al 2019, i 
Joaquim Nadal, conseller de 
Política Territorial i Obres 
Públiques del 2003 al 2010.  
Casal Francesc Macià. 18.30.

Les Masies de Roda. 
Festa major. 20.00, pregó 
a càrrec de Teresa Rifà i 
pregó infantil a càrrec de 
Martí Musach i Queralt 
Arumí. 20.30, videomapping, 
espectacle audiovisual i 
sonor de Biel López. 21.00, 
botifarrada. 22.00, concert de 
Trio Neon. 00.00, concert de 
Natural Odissey. La Feixa.

Ripoll. Cicle de converses: 
“El valor de la tradició 
davant la contemporaneïtat”. 
Presentació del llibre Premi 
BBVA Sant Joan 2020 La 
filla estrangera, amb Najat 
El Hachmi, autora, i Pilar 
Arlándiz, psicòloga.  Biblioteca 
Lambert Mata. 19.00.

Roda de Ter. Conferència “Si 
m’ho permeteu... És possible 
la llengua catalana genuïna i 
no interferida?”. A càrrec de 
Josep Maria Virgili i Ortiga. 
Cal inscripció prèvia. Teatre 
Eliseu. 19.00.

Taradell. Presentació del 
llibre Tornarem a vèncer, 

d’Oriol Junqueras i Marta 
Rovira. Amb Pilar Vallugera, 
diputada al Congrés per ERC. 
Centre Cultural Costa i Font. 
20.00.

Tona. Una Tona de Màgia. 
5è Festival Internacional 
de Màgia de Tona. Més info 
a <www.unatonademagia.
cat>.

Vic. Presentació dels llibres 
La lluita a l’exili i M’explico, 
de Carles Puigdemont. 
Amb Xevi Xirgo, autor i 
periodista, i Jordi Puigneró, 
conseller de Polítiques 
Digitals i Administració 
Pública. Moderarà l’acte 
Eva Torrents, consultora de 
comunicació. Auditori Marià 
Vila d’Abadal de l’Edifici El 
Sucre. 19.00.

Roger Usart & Friends. 
Concert. L’Atlàntida. 20.30.

Dissabte 3

Campdevànol. Projecció de 
La justa trama. Presentació 
i cinefòrum amb Miquel 
Carrillo, director del film. 
Dins del Terra Gollut 
film festival. Centre 
Campdevanolenc. 20.00.

Centelles. Actes de 
commemoració 1-O. 
Performance de protesta i 
ballada de sardanes i cant 
sardacoral amb la Cobla 
Contemporània. Plaça 
de l’1 d’octubre de 2017. 
17.00.

UNA tONA DE màGIA
Tona
 
Durant tot el cap de setmana 
es podrà gaudir del 5è 
Festival Internacional de 
Màgia de Tona

Folgueroles. Cap de 
setmana ibèric. 17.30, plaça 
Verdaguer, sortida en grups 
de sis persones a peu cap 
al Casol de Puigcastellet. 
19.00, al Casol, xerrada “La 
metal·lúrgia i la defensa al 
jaciment arqueològic del 
Casol del Puigcastellet”, 
amb la Dra. Montserrat 
Rocafiguera, arqueòloga i 
directora de les excavacions 
al sector ibèric del jaciment 
arqueològic de l’Esquerda, i 
taller de forja experimental 
amb Oriol Amblàs i Novellas, 
arqueòleg, de l’Àrea de 
Recerca Experimental 
Arqueològica de l’Esquerda i 
professor de l’EART Vic.

Les Masies de Roda. Festa 
major. 9.00, caminada 
popular. 9.00, antic edifici 
de l’Ajuntament, 1r Trofeu 
de billar de festa major. 
17.00, activitats ambientals: 
adeu-siau contenidors. 20.00, 
havaneres amb La Vella Lola. 
20.30-00.00, observació del 
cel. 21.30, biquinada. 22.30, 
concert de Sara Roy. 00.00, 
concert amb L’Enemic. La 
Feixa.

Queralbs. Els ocells de prop: 
activitat d’anellament. Matí 
d’anellament científic obert 
a tothom per conèixer a 
fons i amb l’ocell en mà les 
característiques de diferents 
espècies. Amb guiatge 

a càrrec de l’Associació 
Crataegus. Central 
hidroelèctrica de Daió. 08.00-
13.00.

Ripoll. 11a Mostra 
d’Artesania. Fira d’artesania 
amb activitats diverses. Plaça 
de la Lira. 09.00-14.00.

Visita guiada a l’Scriptorium 
i taller “Fes-te monjo 
copista”. Museu Etnogràfic. 
16.30.

Roda de Ter. Visita 
comentada per la Fundació 
Miquel Martí i Pol. Visita 
comentada i guiada per 
l’exposició permanent 
i la seu de la Fundació i 

Si encara no sou subscriptors, truqueu al 93 889 49 49
o entreu a el9nou.cat/subscriute

Entreu a el9nou.cat/historic-hemeroteca
un arxiu documental molt valuós al vostre abast
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Reconnectem amb la natura 
experimentant el bosc a 
través dels sentits. Endinsem-
nos al bosc de les Torrenteres 
de Vidrà, un dels millors 
boscos terapèutics de la 
província de Girona. Guiatge 
a càrrec de Berta Vilageliu, 
guia de banys de bosc. Cal 
inscripció prèvia. Hostal 
Serrasolsas. 10.00-13.30.

Diumenge 4

Balenyà. Balenyà en escena. 
2n cicle de teatre per a públic 
adult. Las Gallegas, de la 
Companyia Lolita Corina. 
Teatre Municipal l’Ateneu. 
18.30-20.00.

Calldetenes. Festa major. 
XXXVI Caminada Popular.  
Plaça Onze de Setembre. 
10.00.

Folgueroles. Concert 
infantil. Amb Marc Dantuvi, 
rumba per a la canalla. 
Jardins de Can Dachs. 18.00-
19.30.

Les Masies de Roda. Festa 
major. 10.00, xocolatada. 
10.30, ral·li fotogràfic 
i partit de tennis taula. 
11.00, taller de manualitats 
infantil. 11.30, trobada de 
capgrossos. 12.00, espectacle 
infantil amb Rikus. 14.00, 
arrossada. 18.00, audició 
de sardanes amb la Cobla 
Contemporània. La Feixa.

Manlleu. 1r diumenge a 
la vora del Ter. La Colònia 
Rusiñol. Explicarem 
l’evolució històrica de la 
colònia tot fent referència 
a multitud d’aspectes, de 
caire econòmic, polític o 
social així com la seva relació 
amb l’artista modernista 
Santiago Rusiñol. Visitarem 
i explicarem una bona part 
dels seus racons: els jardins, 
el Cau Faluga (antiga torre de 
l’amo), la fàbrica de filatura, 
la turbina en funcionament, 
el pis del director, la 
cooperativa, l’escola, la 
cantina, els horts, i alguns 
elements ja desapareguts 
com l’església i els habitatges. 
Colònia Rusiñol. 11.00.

Orís. 26è Mercat de la 
Patata del Bufet i exposició 
de gallines flor d’ametller, 
una espècie autòctona de 
Catalunya. Jardins de la 
Rectoria. 09.00-14.00.

Ripoll. Espectacle familiar 
Els viatges d’en Filalici. Amb 
la Cia. Dit al nas. Adaptació 
per a titelles, ombres, 
projeccions i música en viu 
del còmic Philemon de Fred. 
Teatre Comtal. 12.00.

Roda de Ter. Cap de setmana 
ibèric. 10.00, esmorzar del 
Cap de Setmana Ibèric. 10.30, 
taller d’arqueozoologia a 
càrrec del Dr. Jordi Martí. 

11.15, visites comentades 
al jaciment arqueològic 
de l’Esquerda i al Museu 
Arqueològic de l’Esquerda. 
Museu Arqueològic de 
l’Esquerda.

Musiquetes de paper. 
Espectacle de cançons 
infantils i titelles amb Fem 
Sonar les Musiquetes i Joan 
Alfred. Teatre Eliseu. 11.30.

Sant Quirze de Besora. 
Fira del Tast del Bisaura. Al 
carrer Mestre Quer: 9.00-
15.00, exposició i venda de 
productes artesans amb 
parades de comerciants i 
entitats del Bisaura. A la 
pista municipal: 10.00-14.00, 
taller de manualitats infantils 
i jocs gegants. 10.30-12.30, 
showcooking-demostració 
de cuina. 13.00, espectacle 
En clau de tres. Música amb 
ànima. 13.00-14.00, vermut 
de quilòmetre 0.

Setcases. Festa major. Jocs 
infantils: Farcells de Joc amb 
Fefe i Cia. Plaça Verda. 11.00.

Seva. La Polivalent. 
Espectacle Els músics de 
Bremen, amb Veus Veus 
Prod. La Polivalent. 18.00.

Tona. Una Tona de Màgia. 
5è Festival Internacional de 
Màgia de Tona. Més info a 
<www.unatonademagia.cat>.

Torelló. Espectacle Bona 
gent. Amb Quim Masferrer. 
Teatre Cirvianum. 18.00.

Vic. Mira, toca, olora i 
escolta l’art en família. 
Activitat familiar. Museu 
Episcopal. 10.30.

Recorregut medieval. Coneix 
les millors peces de les 
col·leccions d’art romànic i 
gòtic. Visita comentada per 
l’art, la cultura i els costums 
del món medieval. Museu 
Episcopal. 12.00.

Visita guiada dels diumenges. 
Conte-ruta teatralitzada per 
conèixer el centre històric de la 
ciutat. Visita a càrrec de Xavier 
López Solà, mestre de l’escola 
Joaquim Salarich i impulsor 
del projecte El Petit Merma, 
premi Baldiri Reixach. Oficina 
de Turisme. 12.00.

Viladrau. Parcs en concert. 
Concert de Ferran Palau 
i Maria Sevilla, poeta 
convidada. Espai Montseny. 
12.00.

recorregut fins a la fàbrica 
Tecla Sala amb lectura de 
poemes. Cal inscripció 
prèvia. A les 10.30 i a les 
12.00. Fundació Miquel 
Martí i Pol.

Cap de setmana ibèric. 
17.30, “Els ocells de 
l’Esquerda. Els ibers a 
vista d’ocell”, recorregut 
ornitològic pel jaciment 
a càrrec del Dr. Jordi 
Martí i Feixas, biòleg. 
19.00, “El paper dels 
recursos animals en la 
vida dels ibers ausetans, 
a partir dels estudis de 
les restes de fauna del 
jaciment arqueològic de 
l’Esquerda”, a càrrec del Dr. 
Àlex Valenzuela i Oliver, 
arqueòleg especialista en 
arqueozoologia, xerrada 
virtual que es pot seguir 
des de casa o des del museu. 
Museu Arqueològic de 
l’Esquerda.

Sant Quirze de Besora. 
Inauguració de l’exposició 
col·lectiva de patchwork 
i labors. Inauguració 
d’exposició. Can Tija. 
19.00.

Setcases. Festa major. 
Matí i tarda, plaça Verda, 
inflables. 18.30, sala dels 
Estudis, 5a edició de Cinema 
de Muntanya de Setcases 
amb la pel·lícula Troperos. 
Tot seguit, taula rodona “El 
retorn de l’os i del llop al 
Pirineu”.

Seva. Espectacle musical 
a la sala de Seva. Amb 
el grup Xarop de Nit 
Orquestra. A la mitja part, 
berenar per a tothom. Sala 
de Seva. 18.00.

Taradell. 18è Premi Literari 
Solstici. Acte de lliurament 
de premis. Biblioteca Antoni 
Pladevall i Font. 12.00.

Tona. Una Tona de Màgia. 
5è Festival Internacional de 
Màgia de Tona. Més info a 
<www.unatonademagia.cat>.

Fira de 2a mà i antiguitats. 
Esplanada de la Canal. 08.00-
14.00.

Torelló. Presentació del 
conte La Rodols té visita. 
Presentat per M. Carme 
Castells i Sala, amb la 
presència de l’autora, Dolors 
Masferrer i Juvanteny, 
i la il·lustradora, Maria 
Solà i Soler. També hi 
participaran les autores 
del pròleg, l’escriptor Toni 
Bonet, i infants i joves que 
faran un petit recital amb 
lectura i guitarra: Ariadna 
Masferrer, Marc Masferrer, 
Jordina Pérez i Mateu Pérez. 
Biblioteca Dos Rius. 12.00.

Espectacle Bona gent. Amb 
Quim Masferrer. Teatre 
Cirvianum. 21.00.

Vic. Sardanes al carrer. 17.00, 
audició-concert amb la Cobla 
Ciutat de Terrassa. 18.15-
19.00, taller de sardanes per 
a principiants. Plaça de la 
Catedral.

Visita guiada a l’exposició 
“Escalo les torres sonores”. 
Visita comentada per la 
Marina, autora de l’exposició, 
amb mostra de la tècnica 
utilitzada. A les 17.00 i a les 
18.30. L’Albergueria. 

Descobreix els Sistemes 
Naturals 2020. Sortides 
Naturalistes a Osona. 
Invertebrats aquàtics i 
peixos. La vida al riu Mèder. 
Riu Mèder a l’altura dels 
Multicines Sucre . 10.00.

Visió romànica. Una visita 
guiada exclusiva per 
descobrir la col·lecció d’art 
medieval del museu i pujar 
al campanar romànic més alt 
de Catalunya per contemplar 
la ciutat de Vic. Museu 
Episcopal. 10.30.

Recorregut medieval. Coneix 
les millors peces de les 
col·leccions d’art romànic i 
gòtic. Visita comentada per 
l’art, la cultura i els costums 
del món medieval. Museu 
Episcopal. 12.00.

Visita guiada a la ciutat de 
Vic. Visita guiada al centre 
històric, la nau central de la 
catedral i el Museu Episcopal. 
Oficina de Turisme. 17.00.

Recital homenatge a Pere 
Casaldàliga. Recital de 
poemes en homenatge a 
Casaldàliga i la seva lluita per 
una vida digna i compartida. 
Plaça Gaudí. 17.00.

Espectacle Play, 
d’Aracaladanza. A partir de 4 
anys. L’Atlàntida. 18.00.

Vidrà. Dia Europeu dels 
Parcs: Fem un bany de bosc. 

26è mErcAt DE LA pAtAtA 
DEL bUfEt
ORíS

Primer diumenge del 
tradicional mercat
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Farmàcies

Vic

✚ATLÀNTIDA

C. Montserrat, 11 | dia 2

✚AUSA

C. Pare Huix, 15 | dia 3

✚POU	

Av. Olímpia, 5 | dia 4

Roda de Ter

✚DEL	TER

Pl. Verdaguer, 1 | dies 2 i 3

St. Quirze de Besora

✚BESORA,	SCP

C. del Pont, 45 | dies 2 i 3

Tona

✚JAIME

C. Antoni Figueras, 11 | dies 

2, 3 i 4

Torelló

✚PRAT

C. del Pont, 17 | dia 2

✚BARDOLET

C. Canigó, 72 | dies 3 i 4

Manlleu

✚FERRER	CHAMBÓ

Pl. Fra Bernadí, 19 | dia 2

✚AUTET

C. Font, 15 | dies 3 i 4

Olost

✚LÓPEZ	

Pg. Dr. Lleopart, 4 | dia 2

Prats de Lluçanès

✚VIVER	

C. Major, 35 | dia 4 matí

Sant Bartomeu del Grau

✚CASACUBERTA	

C. Vell, 35 | dies 3 i 4 tarda

Ripoll

✚RIERA

C. Tarragona, 12 | dia 2

✚ROCA

Ctra. Barcelona, 38 | dies 3 i 4

Sant Joan de les Abadesses

✚SUNYER

C. Pere Rovira, 14 | dies 2, 3 i 4

Defuncions

Maria	Tena	Garcia. 85 anys. Tona/Vic

Jaume	de	Salsa	Riera. 94 anys. Vic

Maria	Novellas	Tarrés. 89 anys. Vic

Llucià	Oferil	Verdaguer. 87 anys. Vic

Raquel	Trillo	Labad. 44 anys. Vic

Antonio	Torres	Luque. 77 anys. Manlleu

Joan	Aspa	Camps. 74 anys. Vic/Centelles

Antoni	Crosas	Farrés. 68 anys. Manlleu

Gildo	Ribas	Palau. 89 anys. Vic/El Papiol

Antonio	Molina	Pérez. 76 anys. Moià/Vic

Casilda	Vila	Anet. 86 anys. Granollers/Aiguafreda

Antonio	Casanovas	Orra. 88 anys. Taradell

Pere	Rovira	Magem. 91 anys. Sant Martí de Centelles

Pilar	Ribas	Ballús. 86 anys. Viladrau

Quirzet l’homenetSantoral

Divendres, 2

Sant	Sadurní
Sol: h 07.49 i 19.33

Dissabte, 3

Sant	Gerard
Sol: h 07.51 i 19.31

Diumenge, 4

Sant	Francesc	d’Assís
Sol: h 07.52 i 19.29

Dilluns, 5

Santa	Cristina
Sol: h 07.53 i 19.28

Dimarts, 6

Sant	Emili
 
Sol: h 07.54 i 19.26

Dimecres, 7

Mare	de	Déu	del	Roser
Sol: h 07.55 i 19.24

Dijous, 8

Sant	Simeó
Sol: h 07.56 i 19.23

Lluïsa	Ramírez	Roca. 86 anys. Taradell

Ricardo	del	Amo	Tobajas. 72 anys. Sant Hipòlit de Voltregà/

Sarragossa

Joan	Oller	Gorchs. 86 anys. Torelló

Gonzalo	Costa	Ribas. 78 anys. Perafita/Barcelona

Josep	Capdevila	Miranda. 77 anys. Vic/Prats de Lluçanès

Gabriela	Chaves	Martí. 94 anys. Sant Boi de Lluçanès

Carme	Macià	Masoliver. 93 anys. Olost

Maria	Vilalta	Guillamet. 84 anys. Figueres/St. Pau de Segúries

Àngela	Vilanova	Pagès. 93 anys. Sant Pau de Segúries

Engracia	Casals	Serrat. 97 anys. Ripoll

Isidre	Galobardes	Busons. 78 anys. Vallfogona de Ripollès

Sisqueta	Monteis	Solà. 86 anys. Toses

Maria	Leiva	Soldado. 58 anys. Ripoll

Naixements

Si voleu publicar
el nom dels vostres 

fills en aquest apartat 
truqueu al

tel. 93	889	49	49
o bé envieu
un correu a:

agenda@vic.el9nou.com

Maria	Ros	Rufach.	Vic

Dàlia	Ramoneda	Cáceres.	Vic

Sila	Amghar.	Vic

Eloi	Gallifa	Miralpeix.	Vic

Yaretzi-Briyit	Yanangomez	Cueva.	Vic

Khalid	Seidu.	Vic

Gabriela	Torres	Romero.	Llanars

Dimecres, 21.00 i 23.00h
Presenta: Jordi Sunyer

Espai dedicat a les arts escèniques
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Vic

Ripoll

7.50 am

7.30 pm

Vic
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7.48 am

7.32 pm

Vic

Ripoll

7.47 am

7.33 pm

Divendres Dissabte Diumenge

Temperatures

... aquesta setmana
Pluja

Les imatges dels lectors                                      eltemps@vic.el9nou.com
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Població   Dia Mín.    Dia Màx. Litres

Centelles IES 26-Set. 5,2 30-Set. 24,4 0,4

Els Munts Guilleries 26-Set. 5,1 30-Set. 21,7 1,2

Gurb Escoles 26-Set. 6,5 24-Set. 26,3 0,4

Malla 26-Set. 4,8 30-Set. 25,6 0,2

Molló 27-Set. 1,4 30-Set. 18,5 12,4

Planoles 26-Set. 2,9 30-Set. 21,3 8,4

Rupit 27-Set. 1,0 30-Set. 22,6 1

Sant Pau de Segúries 27-Set. 2,2 24-Set. 21,4 6

St.Vicenç de Torelló 26-Set. 7,3 24-Set. 24,5 0,2

Sta.Maria de Besora 26-Set. 4,3 30-Set. 22,2 1,2

Tona 27-Set. 5,2 30-Set. 24,1 1,4

Vic 26-Set. 4,7 24-Set. 25,1 0,4

Viladrau 27-Set. 2,9 30-Set. 22,3 0,8

Previsió divendres
Després d’uns dies amb temperatures suaus, 
sobretot les màximes, aquest divendres es 
complica una mica, amb ambient fred i de 
plena tardor. El pas d’un front força actiu dei-
xarà ruixats dispersos i irregulars, localment 
forts, sobretot al nord d’Osona o sud del 
Ripollès. La cota de neu estarà entre 1.400 i 
1.900 metres.

Previsió dissabte
Matí amb restes de nuvolades i ambient 
fred. Temperatures pràcticament iguals al 
passat dissabte, amb mínimes de 2 a 6°C i 
màximes que no passaran dels 16 a 17°C. 
Cel parcialment serè a Osona i mig ennu-
volat al Ripollès, amb algun ruixat aïllat al 
matí. El vent serà fort de l’oest.

Previsió diumenge
Pocs canvis. Continuarà el temps de plena 
tardor, amb ambient fred als matins tant a 
Osona com al Ripollès, tot i que les tempe-
ratures pujaran lleugerament. El cel estarà 
mig ennuvolat, sobretot al Ripollès, i amb 
algun feble ruixat. Domini del sol a Osona i 
el Moianès. Es manté el vent de l’oest, que 
serà moderat.

EL TEMPS informació facilitada per: meteosona.com i acom.cat

Divendres, 2 d’octubre de 202056
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J. Dinarès i Prat
Metge–Uròleg

UROLOGIA GENERAL I INFANTIL

UROLOGIA

HORES CONVINGUDES
dinaresvic@hotmail.com

Rda. Camprodon, 26 • Escala D. baixos
VIC - 93 885 27 56

C. Macià Bonaplata, 4 • Escala B2, 2n 1a
Ripoll - 972 71 43 54 (edifici Casino)

DERMATOLOGIA
Dr. Josep M. Arimany

Dra. M. A. González-Enseñat
- Dermatologia 

i Dermatologia PeDiàtrica
- teràpia fotodinàmica - làser
rambla Hospital, 4, pral. 1a

tel. 93 885 24 36 - 08500 Vic

Horari de 8 a 20h
C. Gallissà, 19 - Tel. 93 883 23 04

www.synlab.es

Anàlisis Clíniques
Microbiològiques, hematològiques, 
hormonals, bioquímiques, 
toxicològiques, immunològiques.

Fem analítiques per mútues i privats.

OFTALMOLOGIA

Dr. RAFART ARUMÍ

• OFTALMOLOGIA GeneRAL
• cIRURGIA OcULAR

Clínica de Vic
Rda. Francesc Camprodon, 4, 3a planta

VIC - Tel. 93 885 55 09

C. Josep M. Selva, 2 - Vic
Tel. 93 889 50 59 - osonament.cat

Dr. Oriol Parés
ANGIOLOGIA i CIRURGIA VASCULAR

MALALTIES CIRCULATÒRIES
Varius (ChIVA, estètica...)
edema limfàtic, úlceres...

CONCERT AMB MÚTUES

Vic - Bayés Consultori Tel. 93 889 22 29
Vic - Clínica de Vic - Bayés Clínica Tel. 93 881 65 00
Manlleu - Centre Mèdic Manlleu Tel. 93 851 41 11

OTORINOLARINGOLOGIA
Dr. Josep Molera Blanch

GOLA - NAS - OÏDA

HORES CONVINGUDES

Pl. Estació, 8, entresòl - VIC

Tel. 93 885 26 21

Clínica Sant Josep - Vic - Tel. 93 886 17 00

· Cirurgia pròtesi genoll i maluc · Artroscòpia genoll, 

espatlla i turmell · Ortopèdia infantil · 

Tractament de patologies esportives 
amb factors de creixement

Dr. Ramon Vilaró Portet

ESPECIALISTA EN CIRURGIA 
ORTOPÈDICA i TRAUMATOLOGIA

Col. 15379

PODOLOGIA:

Sílvia Nieto Pl. Santa Clara, 6 93 886 10 55

Marta Serra Bisbe Strauch, 16 93 889 46 02 Mútues i Privats (CEMAV)

Ivonne Alonso Pg. Generalitat, 26 93 885 46 52

Rbla. Davallades, 5 93 885 47 22

Bisbe Strauch, 16 93 889 46 02 Mútues i Privats (CEMAV)

TERÀPIA VISUAL

Martina Sans Rbla. Davallades, 5 93 885 47 22

Roger Verdaguer Rbla. Davallades, 5 93 885 47 22

Pl. Sta. Clara, 6
93 886 10 55

Pg.Generalitat, 26
93 885 46 52

Rbla. Davallades, 5
93 885 47 22

C. Nou, 43
93 886 10 55

VIC

GUIA MÈDICA

Vols ser-hi?
Tel. 93 889 49 49

• Anàlisis Bioquímiques, Hematològiques, 
Microbiològiques-Parasitològiques.

• Al·lèrgia, hormones, fertilitat, Test A200.
• Serologia Covid19
• Anàlisis d’aigua de consum humà ISO 9001:2015.

De dilluns a divendres de 8 a 15h
Dissabtes de 9 a 13h

Cita prèvia: 681 15 42 12

ANÀLISIS CLÍNIQUES
SYNLAB DR. J. FARGAS

Horari

Tel. 93 885 08 08 . C. Morgades, 23, baixos - Vic

Fem analítiques privades i per mútues

Plaça Catedral, 9 - VIC
Tel. 93 889 22 29

www.bayesconsultori.cat
Nou servei de CITA WEB

MEDICINA DE CAPÇALERA
- Dra. A. Ramos
- Dra. C. Álvarez
- Dra. S. Martínez de Arenzana
- Dr. V. Canal

ASSISTÈNCIA D'INFERMERIA
Pressió arterial, injeccions, etc.

REvISIoNS gENERALS

PRovES CoMPLEMENTÀRIES
• ENDoSCòPIA amb anestèsia

- Dr. R. Barniol
• ECogRAFIA

Ecocardiografia doppler 
Ecografia general, ginecològica 4D
Transrectal, Transvaginal Ginecològica 
Abdominal
Troncs supraaòrtics

• PRovES D'ESFoRÇ
• HoLTER E.C.g.
• HoLTER PRESSIÓ (MAPA)
• DENSIToMETRIA
• URoDINAMIA
• CISToSCòPIES/

HISTERoSCòPIES
• RADIogRAFIES
• AMNIoCENTESIS

EspEcialistEs
Cardiologia Prof. A. Bayés de Luna, Prof. T. Bayés 

Genís, Dr. J. Riba, Dr. P. Codina
Cardiologia pediàtrica Dr. F. Rosés
Medicina interna i geriatria Dr. J. Brugués, Dr. R. Pujol
Neurologia Dr. A. Arboix, Dra. A. Bayés
Reumatologia Dr. R. Sanmartí, Dr. J. Rodríguez
Aparell digestiu Dr. R. Barniol
Oncologia Dr. E. Batiste-Alentorn
Endocrinologia Dr. I. Saigí
Dermatologia Prof. A. Castells, Dr. J. Arimany, Dr. R. 

Torné, Dra. L. Canal
Dermatoestètica Dra. L. Canal i Dra. E. Quintana
Psiquiatria Dr. J. del Río, Dra. M. Aubareda
Psiquiatria infantil i juvenil Dr. P. Tàpias
Al·lèrgia-immunologia clínica Dra. A. Sala 
Al·lèrgia pediàtrica Dra. A. López
Pediatria Dr. P. Domènech, Dra. A. López
Ginecologia i Obstetrícia     Dr. R. Rovira, Dr. J. Grau
Ginecologia i reproducció assistida Dr. X. Saura, Dra. N. Gil, Dra. N. Murcia
Urologia Dr. J. Fernández-Zuazu
Angiologia i cirurgia vascular Dr. O. Parés
Otorrinolaringologia Dr. M. Molinero, Dr. J. Camprubí
Oftalmologia Dr. J. Tell, Dr. S. Bofill, Dr. J. Oliveres
Oftalmologia infantil Dra. M. Vidal
Traumatologia Dr. Ll. Guillamet, Dr. F. Díaz, Dr. G. Bori
Pneumologia Dra. S. Molina, Dr. Joan Serra
Cirurgia general Dr. J. Molinas
Cirurgia oral i maxil·lofacial Dra. Darder
Cirurgia estètica i reparadora Dra. A. Torres, Dra. N. González, Dr. P. Bosacoma
Clínica del dolor Dra. M. Jiménez
Psicogeriatria Dr. F. Escabia
Medicina de família Dr. J. Fontarnau
Medicina del son Dra. Ester Tió
Anestesiologia Dr. J. de Ferrer, Dra. M. Jiménez, Dra. T. Planella
Psicologia Llic. P. Borrat
Psicologia infantil Llic. I. Verdaguer
Neuropsicologia Llic. I. Sala
Psicologia transpersonal Llic. M. Pellicer
Dietètica i nutrició Dra. E. Quintana
Podologia Sra. C. Sallent
Logopèdia Sra. M. Mauri
Fisioteràpia Sra. C. Garolera, Sra. M. Torra, Sra. A. Soler, Sra. M. Parra
Òptic-Optometrista Sra. A. Grifell
Anàlisis clíniques Dr. J. Fargas

GUIA MÈDICA Si voleu ser-hi truqueu al 
93 889 49 49

La miàlgia tardana postesforç o tiretes (conegudes col·loquialment 
com a agulletes) és un dolor que apareix a les 24 hores d’un 
sobreesforç muscular i dura entre dos i cinc dies. Habitualment 
s’acompanyen de fatiga.
Les tiretes són un mecanisme d’adaptació a l’exercici, confereix un 
episodi de protecció al múscul, aconsegueix posar-lo a punt per 
afavorir el mateix esforç per a la següent ocasió. No està demostrat 
que els estiraments previnguin o calmin la seva aparició, ni abans ni 
després de l’exercici.
No ho podem confondre amb les rampes, que són uns espasmes 
musculars dolorosos i localitzats, de breu duració i causa 
desconeguda, que milloren amb estiraments.

I la fatIga muscular, què és?
És un mecanisme defensiu del nostre organisme, reversible i transitori, 
destinat a limitar l’esforç i afavorir la recuperació. És un símptoma que 
serveix per protegir-nos i produeix una necessitat ineludible de dismi-
nuir la intensitat de l’esforç.
La fatiga pot començar entre 4 i 24 hores 
després de l’exercici extenuant i de més 
durada que l’habitual, com per exemple 
una marató. És més freqüent en perso-
nes amb falta de forma física, sobretot 
el sobreesforç puntual en esportistes 
habituals (una marató popular en per-
sones que corren 20 minuts al dia, per 
exemple). Entre els factors predispo-
sats es troben la diabetis i el consum 
previ de fàrmacs, com estatines i anti-
inflamatoris. En casos greus pot haver-hi 
agitació, vòmits, febre i fracàs renal, encara 
que són molt poc freqüents.

què són les 
‘agulletes’?

I si em prenc un paracetamol? Els fàrmacs no funcionen en 
aquests casos. El mecanisme d’actuació no és antiinflamatori, per la 
qual cosa no té sentit clínic donar antiinflamatoris. Tampoc funciona 
la magnetoteràpia, els infrarojos, el làser, els ultrasons, l’acupuntura, 
els suplements de ginseng, les cremes antiinflamatòries ni l’àrnica.

Atenció a les complicacions! Aquestes són sempre 
precoces, abans de les 24 hores. La síndrome es produeix en les 
primeres hores de l’esforç en escaladors, corredors, futbolistes 
i altres esportistes, i afecta els músculs predominants en cada 
esport. Típicament, hi ha molt dolor en repòs i a l’estirament passiu 
es visualitza el compartiment a tensió. Si evoluciona el quadre, 
els polsos deixen d’estar presents i l’extremitat apareix pàl·lida, el 
diagnòstic és hospitalari i necessita alliberació quirúrgica urgent.

Prevenció. S’ha d’augmentar la intensitat de l’exercici que es 
practica com a màxim un 10% sobre l’esforç muscular habitual per 
setmana, evitant sobreesforços en ambients especialment humits i 
calorosos. Els estiraments no prevenen les tiretes!
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Immobiliària

Osona. 5 hectàrees agríco-

les. Disponibilitat immediata. 

Tel. 622 194 102.

Diversos

Pagès i Gassó. Investigaci-

ons familiars, laborals i mer-

cantils. Control de menors. 

Tel. 93 883 28 33

PETITS ANUNCIS

93 889 49 49

(Horari de 10 a 13h i de 16 a 19h, de dilluns a divendres)

Escriviu el vostre missatge en MAJÚSCULES
i deixeu una casella en blanc entre paraula i paraula

NIF .......................................................... Tel. .........................................................................................
Nom i cognoms .................................................................................................................................
Adreça .....................................................................................................................................................
Població ............................................................................................................ CP ..............................
És subscriptor      SÍ               NOENTREU I D

ESCOBRIU

LES OFERTES DEL CLUB

Al facilitar les vostres dades accepteu expressament la política de privacitat de Premsa d’Osona SA que podeu consultar a www.el9nou.cat

Compro pisos
al Comptat

24 / 48 hores
joan 617 28 08 50

Ctra. N-152, km 75,6 - LES MASIES DE VOLTREGÀ

93 857 11 53 - 93 850 24 70
US OFERIM ELS NOSTRES SERVEIS
- COMPRA DE VEHICLES ACCIDENTATS
- RETIRADA DE VEHICLES USATS PER DESBALLESTAMENT
- TRAMITACIÓ DE BAIXES DEFINITIVES
- VENDA DE RECANVIS D'OCASIÓ

Per a més informació, truqui'ns als telèfons:
                                                           93 857 11 53

   93 857 06 10
                                                           Fax 93 850 24 70

www.desguaceslagleva.com
Botiga on-line

DESEMBUSSOS
i FOSSES SÈPTIQUES

Ctra. Sant Hipòlit, km. 4,100 - GURB

Tel. 93 886 24 78
www.terricabras.cat

• Servei de 
guardamobles

• Especialistes
en muntatge i 
desmuntatge

   de mobles

C. Canigó, 83, 4t 3a - Tel. 619 35 79 73 - 675 92 13 76 - VIC

Tel. 630 96 42 84 - 93 857 03 74 - contacte@neida.catDESEMBUSSOS, NETEGES i TraNSpOrT D’aiGUa

Tel. 93 854 11 69
Av. Països Catalans, 5 B - VIC

www.girbauconsu ng.com
girbau@girbauconsu ng.com

Declaració Anual de 
nitrogen (DAN)

Sintonitzeu

la ràdio d’Osona

Escolteu la ràdio d’Osona al 92.8

Sempre al vostre servei

guIa serveIs

PeTITs aNuNCIs

Restaurant, botiga per emportar
i terrassa

Plaça Major de Vic, 35
    Tel. 621 26 88 05

POLLASTRES | OUS I VERDURES | TAPES | COMBINATS

Restaurant:
De dilluns a diumenge: dinars i sopars, menús de 12,50  i 22

Cafeteria:
De dilluns a divendres: menús a 11,85

Divendres, dissabte i diumenge vespre: menús a 15,50

Carretera C-17, km 50 - Tona (Barcelona)
Tel. 93 887 03 50 - Fax 93 887 04 00

fidormasl@gmail.com - www.4carreteres.com

REStAuRANt

CARREtERES
4

MENJADORS
PER A CELEBRACIONS

C. de la Riera, 13  
Tel. 93 889 52 71  - Vic

www.elcaliuvic.com

Des de 1992

www.canpascual.cat

Plaça Verdaguer, 3 · FOLGUEROLES

Tel. 93 812 21 18 / 625 52 22 90

GUIA
GASTRONÒMICA
93 889 49 49

guIa gasTrONÒMICa
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Jordi 
Sunyer

La setmana a EL 9 TV va 
començar amb el retorn d’El 
9 Magazín. Clàudia Dinarès 

repeteix portant el timó d’una nau que 
segueix la fórmula de la temporada pas-
sada (estroncada per la pandèmia) amb 
informació, una entrevista presencial i una 
secció diària. En aquest darrer àmbit, hi ha 
algunes novetats i dimecres s’hi va estrenar 
Ferran Higueruelo parlant de sèries. No en 
soc un malalt però si ens tornen a confinar 
serà qüestió d’estar al cas. Matar les hores 
a base d’engolir sèries sembla que està de 
moda. El que no està tan de moda és tenir 
animals de companyia de gran format a 
casa. I quan parlo de gran format vull dir 
GRAN en majúscules. Dimarts, a Territori 

17, van parlar d’un conflicte que hi ha a 
Caldes de Montbui amb un elefant que viu 
al pati d’una urbanització propera al poble. 
Bé, per ser precisos, una elefanta. Es diu 
Dumba i resulta que és calderina des que va 
començar el confinament i va deixar de fer 
bolos. Els animalistes es queixen perquè la 
volen fora i el propietari assegura que està 
la mar de bé. L’Ajuntament vol fer de medi-
ador però de moment no se’n surt. Caldrà 
seguir-ho perquè d’això sí que se’n podria 
fer una bona sèrie. Tornant a El 9 Magazín, 
dimecres hi va passar Jordi Pota per parlar-
nos d’Una Tona de Màgia. I per lligar-ho 
tot, no se m’acut res millor que demanar al 
mag tonenc que faci un truc per tancar defi-
nitivament el serial: abracadabra i que faci 
aparèixer la Dumba a Tona. Hi estaria com 
a casa ja que almenys viuria en un poble de 
pes.

EL FORAT DEL 9

‘Notícies en Xarxa’, 
dissabte i diumenge 
Meritxell Garriga presen-
ta l’informatiu del cap de 
setmana que coprodueix 
EL 9 TV per a totes les 
televisions catalanes 
adherides a La Xarxa.

Notícies en Xarxa 
dissabte i diumenge, 20.30

Fabiana Palmero, 
a l’‘Angle obert’ 
La regidora d’Urbanisme 
de Vic és una de les pro-
tagonistes de l’espai de 
política d’aquesta setma-
na. També, Eva Boixadé, 
alcaldessa de Lluçà.

Angle obert 
dv., 12.00 i 16.30; ds., 9.00

Nova temporada de 
‘The Weekly Mag’
El magazín en anglès que 
presenta Marcela Topor 
torna aquest dissabte a la 
graella per aprofundir en 
nous personatges i acti-
vitats.

The Weekly Mag 
dissabte, 16.00

LA PROGRAMACIÓ DEL CAP DE SETMANA

Divendres 2

6.00 EL 9 MAGAZÍN. Entrevista 
a Txevi Buigas, detingut durant 
l’Operació Judes. 
6.30 GAUDEIX LA FESTA. Una 
Mercè adaptada. Presenta: Joan 
Ignasi Gómez.
7.00 NOTÍCIES EN XARXA. 
Informatiu. Presenten: Thaïs 
Trujillo i Marc Rodríguez. 
9.00 TERRITORI 17. Magazín. 
Presenten: Vicenç Bigas i Jordi 
Sunyer. 
12.00 EL 9 MAGAZÍN.  
12.30 ANGLE OBERT. Entrevis-
ta a Fabiana Palmero, regidora 
d’Urbanisme de l’Ajuntament de 
Vic, i Eva Boixadé, alcaldessa de 
Lluçà. Presenten: Víctor Palomar 
i Txell Vilamala. 
13.30 TELÓ DE FONS. Gentrifi-
cació. Presenta: Laura Contreras.
14.00 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu. Presen-
ta: Adrià Millán. 
14.30 LA PORTERIA. Tertúlia 
esportiva. Presenta: Pitu Abril. 
15.30 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Cinema.  
16.00 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu. 
16.30 ANGLE OBERT.  
17.30 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu. 
18.00 PLA DE BARRIS CENTE-
LLES. En directe. Acte comme-
moratiu del 10è aniversari del 
Pla de barris amb la presència 
del conseller de Territori, 
Damià Calvet; l’exconseller 
Joaquim Nadal; l’alcalde de Cen-
telles, Josep Paré, i l’exalcalde 
Miquel Arisa. Presenta: Queralt 
Arias.
20.00 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Presenta: Pitu Anaya. 
20.30 EL 9 MAGAZÍN. Informa-
tiu i magazín d’Osona. Entre-
vista a Anton Granero, director 

d’ACVIC. Centre d’Arts Contem-
porànies, i llibres amb Toni Fer-
ron. Presenta: Clàudia Dinarès.
21.00 ... I BONA LLETRA. Una 
mirada pausada a l’actualitat 
de la setmana en conversa amb 
Neus Tomàs, periodista i coauto-
ra de Tota la veritat; Rafel Nadal, 
periodista i autor de Mar d’estiu, 
i anàlisi amb l’advocada Teresa 
Rosell. Presenta: Natàlia Peix.
22.00 CAMINS DE L’EIX. El 
Montseny. 
22.30 EL 9 MAGAZÍN.  
23.00 ... I BONA LLETRA.  
0.00 CAMINS DE L’EIX. 
0.30 EL 9 MAGAZÍN.  
1.00 CONNECTI.CAT.  
2.00 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Cinema. 
2.30 PORTAL D’INFORMACIÓ 
DINÀMIC.

Dissabte 3

6.00 EL 9 MAGAZÍN.  
6.30 TEMPS AFEGIT. Els capi-
tans dels equips osonencs de 
la Primera Catalana de futbol: 
David Busquets (UE Vic), Veli 
Noguera (UE Tona), Marc Pujol 
(Vic Riuprimer) i Martí Soler 
(AEC Manlleu). Presenten: 
Esther Rovira i Guillem Freixa.
8.00 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Cinema.  
8.30 EL 9 MAGAZÍN.  
9.00 ANGLE OBERT. 
10.00 EL 9 MAGAZÍN. De 
dilluns a divendres. 
12.30 ... I BONA LLETRA.  
13.30 GAUDEIX LA FESTA. 
14.00 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Cinema.  
14.30 COSES DE CASA.  
15.30 CASAL D’ESTIU. Infantil. 
16.00 THE WEEKLY MAG.  
18.00 RUGBI EN JOC. Amistós. 
UE Santboiana - FC Barcelona 
Rugby. 

20.00 ESTIU 2020. John Carlin. 
20.30 NEX CAP DE SETMANA. 
Presenta: Meritxell Garriga. 
21.00 CAMINS DE L’EIX. El 
Montseny.
21.30 TELÓ DE FONS.  
22.00 TEMPORADA IMPOS-
SIBLE. In-confort / The Blach 
Barbies.  
0.00 GAUDEIX LA FESTA. 
0.30 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Cinema. 
1.00 CAMINANT PER 
CATALUNYA. 
1.30 AVENTURA’T. Peneda 
Gerês. 
2.00 DE TEE A GREEN. Golf. 
2.30 PORTAL D’INFORMACIÓ 
DINÀMIC.

Diumenge 4

6.00 EL 9 MAGAZÍN. De dilluns 
a divendres. 
8.30 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Cinema.
9.00 PLA DE BARRIS DE CEN-
TELLES.  
10.30 CAMINS DE L’EIX. 
11.00 MISSA DE 
MONTSERRAT. En directe.  
12.30 HI HA CONCURS. Espai 
casteller amb les millors imatges 
del concurs de castells del 2014, 
2016 i 2018. 
16.00 HOQUEI EN JOC. OK 
Lliga Femenina. Garatge Plana 
Girona CH - Cerdanyola CH. 
18.00 BÀSQUET EN JOC. Final 
Lliga Catalana LEB Plata. 
20.30 NEX CAP DE SETMANA. 
Presenta: Meritxell Garriga. 
21.00 DOSOS AMUNT. Castells. 
22.00 ... I BONA LLETRA.  
23.00 PLA DE BARRIS DE CEN-
TELLES. 
0.30 EL 9 MAGAZÍN. De dilluns 
a divendres.  
3.00 PORTAL D’INFORMACIÓ 
DINÀMIC. 

Carbasses gegants, trucs 
de màgia i elefantes

Deu anys del Pla de 
barris de Centelles 
Centelles reuneix avui 
els actuals conseller de 
Territori i alcalde, i els 
que hi havia fa 10 anys, 
amb motiu del desè ani-
versari del Pla de barris.

Pla de barris de Centelles 
divendres, 18.00

L’1 d’octubre, 
a ‘... i bona lletra’ 
Natàlia Peix conversa amb 
la periodista Neus Tomàs 
i l’advocada Teresa Rosell 
en el magazín d’aquest 
divendres. També hi haurà 
l’escriptor Rafel Nadal.

... i bona lletra 
dv., 21.00 i 23.00; dg., 22.00

Un recorregut pel 
Montseny 
L’espai setmanal per 
descobrir territoris a l’en-
torn de l’Eix Transversal 
s’atura aquesta setmana 
al Montseny per conèixer 
els seus atractius.

Camins de l’eix 
dv., 22.00; ds., 21.00
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Cromos

Mascareta
Aquest dijous l’alcaldessa de Vic, 
Anna Erra, i l’alcalde de Manlleu, 
Àlex Garrido, van fer una roda de 
premsa conjunta sobre com atacar la 
Covid-19 a les dues ciutats. L’acte es 
va fer a Vic, però en Garrido duia una 
mascareta que deia: “Viu Manlleu”. 
Màrqueting subliminal.

Pluja
Per aquest dijous al vespre alguns 
mapes del temps apuntaven risc de 
pluja. Això hauria deslluït l’arrenca-
da del festival Una Tona de Màgia. 
Està clar que la màgia va per davant 
de la meteorologia. Pel que sembla, 
en caldrà molta, de màgia, perquè 
tampoc no plogui aquest divendres.

Futbolista
Entre els que cada dia fan l’Eix Trans-
versal hem trobat el jugador de Ter-
cera Divisió Ricard Mercader. Viu a 
Girona però treballa a Vic i defensa 
els colors del Peralada. No li seria més 
fàcil que fitxés per algun dels nostres 
equips? Una pista per als caçatalents 
del Manlleu, Vic, Tona i Vic-Riuprimer.  

Boira
Cal dir que portar la mascareta és 
molt important per evitar la trans-
missió del coronavirus. No obstant, 
per a la gent que porta ulleres és un 
maldecap. A Twitter, l’usuari Esteve 
Camps deia que per als de la Plana de 
Vic, acostumats a la boira, no era tan 
problema. Seria discutible. 
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Benvolguda, 
permet-me 
suposar que 
malgrat 
m’hagis ima-
ginat –on 
seré d’aquí 
20 anys?–, 

no estàs assabentada ben 
bé de com ens ha anat. Ja ho 
saps que no som massa de 
projectar-nos en un futur 
tan llunyà, no fos cas que 
tinguem desenganys si les 
expectatives no es complei-
xen. Però, benvolguda, ara 
et puc dir que les coses que 

intuïes que voldries i no 
t’atrevies a verbalitzar t’han 
anat passant; fes tranquil·la. 
Això sí: sàpigues que et toca-
rà pencar.

Benvolguda, trobaràs per-
sones que confiaran en tu 
i t’estimaran. Segurament 
creuran en tu i t’estimaran 
més que tu mateixa. Ara no 
t’ho creuràs, però una ona-
da feminista rebrotarà i et 
sentiràs part d’un moviment 
amb el qual t’identifiques, 
que et reconcilia amb tu, i 
que consideres just i urgent. 
Una causa. T’aviso que no 

serà la causa de la majoria 
dels homes de la teva genera-
ció. Això serà esgotador.

Tan racional que ets i 
resulta que la intuïció et 
guiarà en les decisions més 
importants que prendràs. 
Pensa-t’ho bé i decideix amb 
l’estómac, i després no te’n 
penedeixis. No val la pena 
gastar temps a imaginar les 
bifurcacions del passat, però 
sí les que vindran. Perquè 
la vida –bucòlica– que ens 
hem perdut, simplement no 
existeix.

Benvolguda, cuida els qui 
avui ja t’estimen, perquè 
t’acompanyaran un bon tros. 
Alguns es quedaran. El teu 

port segur continuarà sent a 
prop dels pares i germans. Et 
sentiràs lliure de fer la teva, 
però la necessitat de tornar 
amb la tribu i de sentir-te 
a casa no desapareixerà ni 
quan tinguis fills. Avui el 
dubte és si serem capaços de 
construir un refugi emocio-
nal semblant per als nostres 
petits. Amb ells desitjaràs 
compartir-hi molts anys i 
abraçades, i si pot ser aquella 
setmana d’esquiada familiar 
que t’ha deixat els millors 
records de la teva vida. Això 
són deures per a les properes 
dècades.

Perquè, benvolguda, als 40 
no donaràs gaires coses per 
tancades ni definitives. Et 
pensaves que ho tindries tot 
resolt, que ja t’hauries esta-
blert? Doncs quan hagis pres 
unes quantes decisions sense 
marxa enrere encara tindràs 
la sensació que et queda molt 
camí per fer, que la vida és 
un work in progress i pots 
corregir, girar full o canviar 
de llibre. No ho vols fer, però 
vols saber que en tens possi-
bilitat.

És veritat el que diuen, que 
de gran el temps s’accelera. 
Potser és que ja ens hem 
topat amb morts doloroses, i 
saps que hi ha una paret, un 
límit. Vindran els anys i amb 
els anys no vindrà la calma, 
però ens negarem a acceptar 
que la millor part de la vida 
ja ha passat. Així que quan 
arribin els 40, els diràs, els 
direm: “Xicots, aneu fent 
lloc, us estava esperant”.

Laura Serra
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Quaranta anys


